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آیت الله حسینی بوشهری مطرح کرد:

نارضایتی مراجع تقلید
ازوضعیت بانک ها 

بی درایتی درآموزش و پرورش قم؛

دو مدرسه با بیش ازهزار دانش آموز درکوچه بن بست !

معاون کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

پایگاه های شورعاطفه ها آماده جمع آوری کمک های مردمی

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، حل مشکلات و معضلات مربوط به بانک و بانکداری را خواسته مراجع عظام تقلید 
عنوان کرد. اعضای شــورای راهبری اقتصاد مقاومتی حوزه های علمیه با آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری دیدار و 
گفتگو کردند. رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم حل مشکلات و معضلات مربوط به بانک و بانکداری را از مهم ترین 
دغدغه های انقلاب اسلامی عنوان کرد و گفت: مراجع عظام تقلید از وضعیت موجود بانک ها راضی نیستند و متأسفانه 
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معاون فنی عمرانی شهرداری قم خبرداد:

اتمام پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز
 تا پایان سال

4

معاون فنی عمرانی شهرداری قم از اتمام پروژه میدان نماز تا پایان سال خبر داد و گفت: پروژه تا امروز 60 درصد پیشرفت 
فیزیکی به طور کلی و 98 درصد پیشرفت فیزیکی در اجرای ستون ها داشته است. عباس حلوایی زاده در گفت وگویی گزارشی از 
شرایط پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز ارائه داد و اظهار داشت: پروژه نماز یک تقاطع سه سطحه بااعتباری بالغ بر  ۶۷ میلیارد تومان 
تعریف شده است. وی افزود: در پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز بلوار جمهوری به صورت روگذر و بلوار فردوسی به صورت زیرگذر 

راهپیمایی اربعین 
 بازهم مردم مقصرند!

»خبر خوش برای زائران کربلا؛ صدور آنی برگ گذر ویژه 
اربعین « ،» پرداخت وام قرض الحسنه ۳ تا ۵ میلیونی 

به زائران اربعین «، »ارائه خدمات اینترنت رایگان برای زائران اربعین«، »ارایه خدمات 
پزشکی برخط برای زائران«، »۱۶ بانک مکلف به عرضه ارز اربعین شدند«،»صدور 
آنی گذرنامه برای زائران ؛در دفتار پلیس +۱۰ تعطیلی نداریم «،»توزیع ده هامیلیون 
بطری آب و غذای گرم ،کمک به اعزام هزاران زائر از مناطق محروم «،»ابلاغ ۵ دستور 
بانک مرکزی تسهیل در پرداخت ارز اربعین به متقاضیان«،» لغو عوارض آزادراهی 
برای رفاه حال زائران اربعین«،»راه اندازی موکب ویژه زنان برای اولین بار« ،» یک هزار 
و ۸۰۰ موکب ایرانی مستقر در عراق روزانه برای یک میلیون و ۵۵۰ هزار زائر امکان 
اسکان فراهم خواهند کرد«،»طبخ و توزیع ۲میلیون و ۵۵۰ هزار پرس غذا در هر وعده 
غذایی از سوی موکب های ایرانی «،» ارایه خدمات سلامتی ۵۰ موکب مردمی به زائران 
اربعین« ، »دیدار وزیر کشور با مقامات عراقی برای تسهیل در تردد زائرین«،»نخست 
وزیرعراق میزبان وزیر کشورو هیات همراهش شد«،»معاون اول رئیس جمهور با نخست 

وزیر عراق مذاکره کرد«،»مخبر برای بازدید به مرز مهران رفت« و...
این ها سر تیتر خبرهایی است که در اولین هفته منتهی به راه اندازی موکب های 
ایرانی در عراق، روزانه ، یکی پس از دیگری روی خروجی خبرگزاری های و صفحات 
خبری در شبکه های ارتباط جمعی قرار می گرفتند ؛ صدا و سیما هم به عنوان رسانه ی 
ملی با پ ژواک دو چندان زئران و مشتاقان راهپیمایی اربعین را به حضور در عراق دعوت 
می کرد. همه خبرها حکایت از به راه بودن خدمات و امکانات رفاهی برای استقبال از 
زائرین و اشتیاق مردم عراق برای میزبانی از زوار داشت. یک هفته به این منوال گذشت 
رسانه های داخلی خبرهای پرتعدادی را که مستقیم یا غیر مستقیم مردم را به حضور در 

مسیر پیاده روی نجف –کربلا دعوت می کرد، منتشر می کردند.
مردم مشتاق شدند؛ خانوادگی ،پیر و جوان و کودک و خردسال در آخرین نفس های 
تابستان عزم کربلا به سرشان افتاد،اتوبوس ها از شرق،شمال و جنوب و مرکز به سمت 
مرزهای غربی براه افتادند، مرزها بسته شد و جمعیت زوار پشت مرزها متوقف شد، 
موکب های آن سوی مرز پر شدند، زائران تازه از راه رسیده در عراق رها شدند، موکب 
ها گفتند که ظرفیت پذیرایی نداریم ،عراق اعلام کرد:امکانات لازم برای خدمت رسانی 
ندارد، مشتاقان جدید راهپیمایی اربعین بدون آب ، غذا و جای خواب در دمای ۴۵ 

درجه ای عراق رها شدند …۹ تن فوت کردند و بیش از ده هزار نفر گرما زده شدند.
هنوز دو هفته تا رسیدن به روز موعد یعنی اربعین مانده بود که به یکباره خبرها 
راهپیمایی های اربعین از دعوت به حضور، تغییر شکل داد و به سمت هشدار رفت، 
نهی از سفر جای دعوت را گرفت و هشدار جانشین ترغیب شد، رسانه ها نوشتند؛» 
ترافیک ۸۰ کیلومتری در مرز مهران« ، »موج جمعیت در مرزهای زمینی،عراق امکانات 
ندارد«،»سرگردانی زوار در ایران ، همه مرزها منتهی به عراق بسته شدند«، »آب پاشی 
به زائران برای جلوگیری از گرمازدگی در اگرچه ستاد اربعین چند سالی می شود که 
دایر است و مشغول فعالیت اما نخستین خبری که در مورد پیاده روی اربعین منتشر 
شد، خرداد ماه بود؛ یعنی نهادهای مسئول از وزرای کشور،امور خارجه و راه گرفته تا 
دیگر دست در کاران امر حداقل ۳ماه فرصت داشتند برای بستر سازی و تامین امکانات 
، پیش بینی و برنامه ریزی کنند، در این دوماه، به جای حساب و کتاب راه اندازی 
راهیپمایی اربعین اما همه دست اندرکاران یک صدا دعوت به حضور کردند و در این 
مسیر از هم سبقت گرفتند، دریغ از اینکه برآورد درستی از خروجی این دعوت ها و 
تسهیلگری های پیاپی داشته باشند. مردم در صف ورودی مرز ها ماندند،ترافیک مسیر 
چند ده کیلومتری شد، مردم در بیابان آواره شدند و جمعی در خاکریزهای آن طرف مرز 
رها شدند،آبپاش آتش نشانی تنها نسخه مدد رسان مسئولان برای زائران شد ... جمعی 
نیمه راه از خاک عراق برگشتند و گفتند که وعده های مسئولان در تلویزیون درست 

نبوده و هیچ امکانات و استقبالی در کار نیست...
تخلیه  باید  زوار  و  آوردند  هجوم  مردم   ، بوده  زیاده  :»استقبال  گفتند  مسئولان 
امکانات  عراق  در  گفت  سیما  صداو  با  وگو  گفت  در  روزجمعه  کشور  شوند!«)وزیر 
نیست،ما باید زائرین را تخلیه کنیم و از مرز عبور دهیم - منظور او احتمالا خارج کردن 
زوار مرز عراق بوده است- (،کسی نپرسید اگر سقف امکانات مشخص بود چرا بی دریغ 
دعوت کردید و م ژده تسهیلات و اوقات خوش معنوی دادید؟ کسی نگفت که پیش 
بینی و برنامه ریزی حداقل شرط برگزاری مراسم است، کسی نگفت که چرا اشتباه 
مراسم راهیپمایی غدیر باز تکرار شد ، کسی نپرسید چرا احترام به مردم بیش از هر 
چیز ارزان شده و در محاسبات مسئولان نمی گنجد! اما مسئولان همه یک صدا گفتند 

استقبال مردم زیاد بود،بازهم مردم مقصرشدند...

بی درایتی درآموزش و پرورش قم؛

دو مدرسه با بیش ازهزاردانش 
آموزدرکوچه بن بست !

یکی نقاط شلوغ وپرتردد شهرقم تقاطع خیابان شهید کلهری است ازیک طرف 
نزدیکی به گلزارشهدا وترددهای زیاد به این مکان، از طرف دیگربازگشایی بلوارفردوسی 
وحجم بالای تردد ازاین مسیربرای رسیدن به مناطق مختلف،از سوی  دیگر این خیابان 
حلقه اتصال خیابانهای پرتردد مناطق آذر، انقلاب،شهرقائم تا محله های تجاری 

مسکونی کلهری،آل یاسین تا میدان پلیس است.
وجود چهارمدرسه دراین محدوده درپنج شیفت ازمقطع ابتدایی گرفته تا متوسطه 
دراین محدوده که درروزهای عادی و تابستان )در تعطیلات مدارس( شاهد ترافیک زیاد 
،تصادفات وبعضا درگیری راکبین و رانندگان هستیم .اما قطعا با شروع سال تحصیلی و 
آغاز فعالیت مدارس این حجم ترافیک و رفت و آمد دراین محدوده به یک معضل بزرگ 
تبدیل خواهد شد. دانش آموزان دبیرستان متوسطه اول شهدای مرصاد،متوسطه دوم 
هدایتی)۱و۲( و معضل بزرگتر تعداد بیش ازهزا دانش آموز دختر و پسر درمقطع ابتدایی 
مدرسه حاج فاطمی و بیش از سیصد دانش آموز دختردردبیرستان دخترانه شهیدین 
فاطمی درکوچه  بن بست شماره دو خیابان شهید کلهری با سکونت بیش ۱۰۰ خانوار 
آن هم در کوچه کم عرض که دوطرف آن ماشین همسایگان پارک شده است .  به 
نظرمی رسد درهیچ نقطه شهرقم  دریک کوچه دو مدرسه وجودنداشته باشدواداره این 
دو مدرسه نیازمند تدابیر ویژه است تا شاهدرفت و آمد آسان دانش آموزان و رفاه ساکنین 
باشیم چرا که وجود یک مدرسه دریک کوچه مشکلاتی برای ساکنین به همراه دارد 

حال اگر دو مدرسه و کوچه هم بن بست باشد مشکلات مضاعف است. 
ازتنش و درگیری تا سروصدای بچه ها،آسیب های وارده به وسایل نقلیه تا تصادف 
سیروس مدارس با دانش آموزان، قفل شدن ترافیکی کوچه تا قفل شدن کوچه برای 
دقایق طولانی و....همه از مشکلات و معضلات موجود دراین کوچه می باشد.با وجود 
مشکلاتی که مطرح شد زمزمه های به گوش می رسد آموزش وپرورش ناحیه یک قم  
بجای کم کردن شیفت مدارس وتعداد دانش آموزان  به دنبال اضافه کردن یک شفیت 

دیگری هم هست که تعجب برانگیراست!
با توجه به اینکه درآستانه بازگشایی مدارس هستیم ازمسئولین محترم سازمان حمل و 
نقل و ترافیک شهرداری ،راهنمایی و رانندگی، وبخصوص آموزش وپرورش  تقاضا داریم 
برای رفع مشکل اهالی این کوچه چاره اندیشی نمایند. اهالی این کوچه منتظراقدام 
وراهکار مناسب عملی هستند . اهالی این کوچه تاکید دارند تا این مشکل با اتخاذ 
تدابیر لازم  رفع شود درغیر اینصورت تبعات بی توجهی به این خواسته متوجه آموزش 

و پرورش قم خواهد بود.
جمعی از ساکنین کوچه شماره 2 خیابان شهید کلهری

فرزانه آئینی*

رئیس سازمان مالیاتي کشور خبر داد:
شناسایی ۷۰۰۰ شرکت صوری 

دارای فرار مالیاتی
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی 
کشور گفت: تاکنون بیش از ۷۰۰۰ 
شرکت صوری شناسایی شده، در 
تلاشیم که علاوه بر شناسایی این 
شــرکت ها، ذی نفعــان اصلی که 
مرتکب فرار مالیاتی شده اند را نیز 
شناسایی و از آن ها مطالبه مالیات 
کنیم. داوود منظور در گفت وگویی  
اظهارداشت : درسند تحول دولت 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

آغاز طراحی معبر و کاربری های 
پروژه شهید کاظمی

رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شــورای اسلامی 
شهر قم از حل مشــکلات پروژه شهید کاظمی خبر داد و 
گفت: بر اساس رأی دادگاه پروژه به بانک شهر و شهرداری 
قم واگذار شد و در مرحله طراحی معبر، کاربری ها، ارتفاع 
و ســطح اشغال آن هستیم. سید محمدحسین دهناد در 
گفت وگویی از حل مشکلات پروژه شهید کاظمی واقع در 
خیابان شــهدا خبر داد و اظهار داشت: بعد از سال ها این 
پروژه تعیین تکلیف و به شهرداری قم و بانک شهر واگذار 
شد. وی مشکل اصلی پروژه را ورشکستگی سرمایه گذار 
دانســت و بیان کرد: این پروژه بااینکه تملک آن به سرعت 

معاون استاندار قم مطرح کرد؛
بسیج تمام امکانات برای پذیرایی 

از زائران اربعین
جانشین ستاد اربعین استان قم با اشاره به مسدود شدن 
مرزهای غربی جهت اعزام زائــران اربعین، از افزایش آمار 
اســکان و اقامت زائران در شهر قم خبر داد و تصریح کرد: 
پیش بینی هــای لازم در این زمینه صــورت گرفته و بنا بر 
تصمیمات اتخاذ شــده با هماهنگی اســتاندار قم، تمامی 
امکانات استان متناســب با نیازها، افرایش پیدا کرده و به 
خدمت گرفته خواهد شد.  ابوالقاسم مقیمی با ارائه آخرین 
آمار اسکان زائران در ستاد مردمی اربعین استان قم اظهار 
داشت: در یک هفته گذشته از یازدهم شهریور ماه جاری 
تا امروز۱۷۱2۱ نفر از زائران در مســجد مقدس جمکران 
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وزیر کشور: 
ظرفیت پذیرش زائران جدید

 در مرزها وجود ندارد 
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آیت الله سید حسن خمینی :
تقابل با فضای مجازی

 آب در هاون کوبیدن است
وزیــر کشــور با اشــاره بــه اینکه 
ازدحــام جمعیــت در مرزهــا زیاد 
اســت گفــت: ظرفیــت پذیــرش 
زائــران جدیــد در مرزهــا وجــود 
نــدارد و خواهش می کنیم مردم از 
اســتان های خود به سمت مرزها 
حرکت نکننــد.  »احمد وحیدی« 
روز شــنبه در جریان بازدید از مرز 
خســروی در جمــع خبرنــگاران 

یادگار امــام گفت: امــروز فضای 
مجازی واقعیتی است و تقابل با آن 
هم آب در هاون کوبیدن است. اما 
این هم مثل هر بستری دیگر است 
کــه در آن مــی شــود دروغ گفت؛ 
دروغ هایــی که  بزرگ اســت ولی 
ممکن است کســی آن را باور کند 
و بر آن پایه و اساســی را قرار دهد. 
آیت الله ســید حسن خمینی روز  7
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جناب آقای دکتر مهدی کلانترزاده 
مدیرکل محترم ارتباطات واموربین 

الملل شهرداری قم
بانهایت تاسف وتاثردرگذشت 

برادرگرامیتان را خدمت شما وخانواده 
محترم تسلیت عرض نموده برای آن 

مرحوم علودرجات اخروی وبرای شما و 
دیگربازماندگان صبرواجرمسئلت دارم.

روح اله کرمانی

در گفت و گوی » ایمان« با مهندس سید حسن رضوی مطرح شد؛

راهکارهای برون رفت شهرقم ازمشکل کیفیت آب 
برخی به دنبال حذف موضوع کیفیت ازآب قم هستند!
سد 15 خرداد تنها سد کشور،که تخصیص ابلاغی ندارد !
تصمیمات غیرکارشناسی موجب شوری آب قم شده است
ازداشته های منابع آبی قم به درستی استفاده نمی شود
تخصیص آب به استان قم باید بروزرسانی شود
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لزوم تمرکز بیشتر
 بر همسایگان

 نظم جدیدی در حال شکل گیری است و اگر 
بازیگر نباشیم، بازی میخوریم. آسیا که ما در آن قرار 

داریم در آشفتگی بیشتر از اروپا، سرگردان است. چین، ژاپن، اندونزی، استرالیا، 
پاکستان، ترکیه، ایران، هند و دیگر کشورهای این قاره اصلا سنخیتی برای با هم 

زیستن ندارند، برای همین لاجرم آسیا باید تفکیک شود. 
اگر بخواهیم آسیا را با اروپا مقایسه کنیم، اروپا بر مبنای دین واحد توانسته 
کلوپ نسبتا موفقی را تشکیل دهد اما در آسیا یک نکته مشترک وجود ندارد؛ 
نه دین مشترک، نه فرهنگ مشترک و نه حتی جامعه مشابه و نزدیک به هم؛ 
لذا، استرالیا و نیوزلند با توجه به حضور چندین ساله اشغالگران اروپایی در آنها 
بیشتر با غرب همراه و همفکر خواهند بود تا آسیایی باشند و بخواهند آسیایی 
فکر کنند. ژاپن و کره جنوبی هم که زیر نفوذ غرب هستند بنابراین دنبال منافع 
آسیا نیستند و اصلا به آن فکر نمی کنند. تعدادی دیگر کشورها مثل اندونزی 
و مالزی و کشورهای پیرامونی آنها، آنقدر دور هستند و گرفتار مسائل داخلی و 

محیط پیرامونی خود هستند که توان فکر جمعی برای بقیه قاره آسیا را ندارند.
چین، روسیه و هند هم که ایران به خیال خود سعی در تجمیع و ایجاد اتحاد 
میان آنها دارد، رقابت و اختلافات سرزمینی خود را دارند و هر سه تشنه نگاه 
و لبخند غرب هستند. بازار چین بیش از همه در غرب است؛ هند امیدوار به 
جایگزینی چین به عنوان کارگران جدید امپریالیسم است، و ولادیمیر  پوتین، 
رئیس جمهوری نیز که بیشترین خصومت در جنگ اوکراین را از انگلیس خورد، 

ببینید جزء اولین نفرات در تسلیت فوت ملکه بود.
باید واقع بین باشیم. اگر فرضیه فوق قابل پذیرش باشد؛ بر نخبگان ایرانی 
و انبوه اساتید لازم است که چاره اندیشی کنند. به نظر می رسد بهترین کار 
تمرکز بر همین غرب آسیا باشد و بیش از همه همسایگان خود را دریابیم و به فکر 
توسعه روابط با آنها باشیم. و الا مثل نظم شکل گرفته بعد از جنگ جهانی دوم به 
جای بازیگر بودن، سرگردان نگاه به بازیگران خواهیم بود و نه شرقی و نه غربی 
خواهیم شد و صرفا نگاهمان یا به شرق دوخته خواهد شد، یا توجهمان به غرب 
خواهد بود یا صرفا در انتظار معجزه ای از جنبش عدم تعهد، پیمان شانگهای، 
اتحادیه اوراسیا خواهیم ماند. آنگاه صرفا روسیه را برای وتو در شورای امنیت 
خواهیم خواست، چین را برای پر کردن اجناس در بازارمان، هند را برای راه 

اندازی خط آهن چابهار به اقصی نقاط از طریق ایران خواهیم خواست و بس.
واقعیت این است که آسیا، قاره ای نیست که بتواند منافع قاره را تأمین کند 

چه برسد ما را.
دیپلمات و دکترای روابط بین الملل

آیت الله حسینی بوشهری مطرح کرد:

نارضایتی مراجع تقلیدازوضعیت بانک ها 
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، حل مشکلات و معضلات مربوط به 

بانک و بانکداری را خواسته مراجع عظام تقلید عنوان کرد.
اعضای شورای راهبری اقتصاد مقاومتی حوزه های علمیه با آیت الله سید 

هاشم حسینی بوشهری دیدار و گفتگو کردند.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم حل مشکلات و معضلات مربوط به 
بانک و بانکداری را از مهم ترین دغدغه های انقلاب اسلامی عنوان کرد و گفت: 
مراجع عظام تقلید از وضعیت موجود بانک ها راضی نیستند و متأسفانه مسائل 

مهمی همچون ربا، خلق پول و بنگاه داری در بانک ها به چشم می خورد.
آیت الله حسینی بوشهری افزود: این خواسته ی مراجع تقلید باید تا زمان به 

نتیجه رسیدن، با قدرت پیگیری شود.
علمیه  حوزه های  مقاومتی  اقتصاد  راهبری  شورای  اعضای  دیدار  این  در 
مختلف  موضوعات  درباره  در  را  خود  پیشنهاد های  و  انتقادات  دغدغه ها، 

اقتصادی از جمله مسائل مربوط بانکداری و ربا مطرح کردند.
 

شهردار کهک مطرح کرد:

بافت فرسوده بلای جان شهر کهک 
شهردار کهک گفت : بنا های فرسوده در معابر اصلی شهر کهک سد راه طرح 
اصلاح خیابان های این شهر شده و شهرداری قرار است تا هفته آینده این ابنیه 

را تعیین تکلیف کند.
براساس این گزارش ،شهرستان کهک طبق سرشماری سال ۹۵ بیش از 
با مشکل شدید  این شهر  برخی خیابان های  و  دارد  نفر جمعیت  ۲۰ هزار 
بافت های فرسوده رو برو هستند.  شهردار کهک با اشاره به اینکه خیابان های 
جهاد، عمران آباد و شهید رسولی مهمترین موارد بافت فرسوده را در خود دارند 
گفت:اخطار های لازم به ساکنان و مالکان این منازل داده شده است و برای 
افرادی که در این املاک فرسوده زندگی می کنند منازل جایگزین تعیین شده 
و در حال جابجایی هستند. احمد شکاری افزود: علاوه بر املاکی که همکاری 
و توافقات لازم با مالکان آن صورت گرفته برخی املاک مالکان برخی املاک 
حاضر به همکاری نیستند که طبق دستور مقام قضایی اعمال قانون می شوند 
و طبق ماده ۵۵ قانون شهرداری ما اقدام به ایمن سازی و تخریب خواهیم کرد.

وی با بیان اینکه دو مسجد در این بافت فرسوده واقع شدند گفت: منتظر 
همکاری سازمان اوقاف و امور خیریه هستیم تا این مساجد تبدیل به احسن 

شده و هزینه یا جایگزین آن برای ساخت و تحویل تعیین شود.

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم خبر داد:

استقرار تیم بهداشت و درمان
 هلال احمر قم درعراق

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم از استقرار تیم بهداشت و درمان این 
جمعیت با مشارکت ۴۵ نفر از پزشکان عمومی، متخصص و پرستاران با هدف 

خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی در کشور عراق خبر داد.   
 محمدرضا بهرامی روز نوزدهم شهریورماه در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در 
چند سال اخیر با توجه به رشد حضور گسترده عموم هموطنان و دیگر مسلمانان 
از کشورهای مختلف اسلامی در راهپیمایی عظیم اربعین، جمعیت هلال احمر 
۱۵ مرکز درمانی را در طول مسیر پیاده روی نجف اشرف  تا کربلای معلی  به 
منظور ارائه خدمات بهداشتی، درمانی و امدادی به زائران اباعبدالله الحسین 

علیه السلام راه اندازی کرده است.  
وی افزود: به همین منظور جمعیت هلال احمر استان قم، تیم بهداشت و 
درمان خود را که متشکل از ۴۵ پزشک عمومی، متخصص و پرستار است را در 

کشور عراق مستقر کرده تا به زائران اربعین حسینی خدمت رسانی کنند.  
وی با اشاره به اینکه پزشکان و پرستاران اعزامی از داوطلبان جمعیت هلال 
احمر استان قم هستند، تصریح کرد: پشتیبانی تجهیزات و داروی این اکیپ نیز 

با هماهنگی هیئت پزشکی جمعیت هلال احمر انجام می شود.
 

استاندار قم:

 کاهش آلایندگی در واحدهای صنعتی 
دنبال شود

 استاندار قم با تاکید بر لزوم تلاش برای کاهش آلایندگی واحدهای صنعتی 
استان گفت: واحدها باید به سمت نوین شدن حرکت کنند.  سیدمحمدتقی 
شاهچراغی عصر روز شنبه ۱۹ شهریورماه در ششمین جلسه شورای برنامه ریزی 
استان که در سالن جلسات کرامت استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت 
تقویت زیرساخت های توسعه استان اظهار کرد: در برخی از حوزه ها مانند زیارت 

و گردشگری عقب ماندگیهایی داریم که باید هرچه سریع تر رفع شوند.

اخبار

هشدار قاضی صلواتی به مجرمان جرایم خشن: 

مجازات کشیدن سلاح به قصد جان
 و مال مردم "اعدام" است

قاضی صلواتی در دادگاه رسیدگی به اتهامات متهم پرونده خفت گیری اتوبان نیایش 
گفت: براساس ماده ۲۷۹ قانون مجازات اسلامی، مجازات کشیدن سلاح به قصد جان، 
مال و ناموس مردم یا ارعاب آن ها به نحوی که موجب ناامنی در محیط شود، محاربه  

خواهد بود و حکم محاربه نیز اعدام است. 
به گزارش قوه قضاییه، صبح اروز »شنبه ۱۹ شهریور« جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده 
خفت گیری و سرقت مقرون به آزار با استفاده از سلاح سرد در شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب و 

به ریاست قاضی ابوالقاسم صلواتی برگزار شد.
قاضی صلواتی با اشاره به اینکه این جلسه از دادگاه با حضور مستشار، نماینده 
دادستان، شکات، متهم و وکیل وی برگزار می شود، از نماینده دادستان خواست با 

حضور در جایگاه کیفرخواست متهم حبیب اللهی تبعه کشور افغانستان را قرائت کند.
از طریق کشیدن  اظهار کرد: محاربه  متهم  اتهامات  تشریح  با  نماینده دادستان 
سلاح سرد برای بردن اموال مردم و ناامن کردن جامعه، مباشرت در چند فقره سرقت 
مقرون به آزار، مشارکت در چندین فقره سرقت تلفن همراه در بزرگراه های آیت الله 
هاشمی )نیایش(، رسالت، شهید چمران، شیخ فضل الله نوری، شهید همت، شهید 
باقری و محله های هلال احمر، یوسف آباد، پاسداران، میدان کاج، تهرانپارس، شوش، 
خیابان های خیام جنوبی، حافظ، جانبازان، فلکه اول و دوم تهرانپارس و همچنین جنب 

چند ایستگاه مترو و بی آرتی؛ از اتهامات متهم پرونده است.
نماینده دادستان با بیان اینکه متهم به همراه همدست خود اقدام به سرقت تلفن 
همراه شهروندان می کرده است، گفت: اقدامات متهم به نحوی بوده که علاوه بر ایجاد 
رعب و وحشت با استفاده از سلاح قمه و چاقو علیه اموال مردم اقدام کرده و با ایجاد 

ناامنی در سرقت تلفن های همراه شهروندان داشته است.
وی با بیان این که ۵۶ نفر از شکات متهم پرونده را شناسایی کرده اند، گفت: متهم در 

اقاریر خود به ۱۰۰ فقره سرقت اعتراف کرده است.
در ادامه جلسه قاضی صلواتی از شکات برای ادای توضیحات به حضور جایگاه دعوت 

کرد.
یکی از شاکیان پرونده در توضیحات خود بیان کرد: در حال تردد در بزرگراه آیت الله 
هاشمی )ره( بودم، شیشه خودرو کمی پایین بود، در ترافیک گیر کرده بودم که لحظه ای 

دیدم که یک نفر با قمه به درب خودروام ضربه می زند.
شاکی ادامه داد: متهم از من تلفن همراهم را طلب کرد، از آنجایی که در شوک بودم 
هیچ کاری نمی توانستم انجام دهم و دیدم که متهم دست برد به سمت محفظه ای که 

تلفن همراهم را در آن گذاشته بودم و آن را برداشت.
از  زمانی که  بعدها  وارد کرد که  به خودروام  ادامه متهم چند ضربه  افزود: در  وی 
شوک خارج شده بودم فهمیدم که جاکلیدی خودروام شکسته و نصف کلید خودرو در 

داخل جایش باقی مانده است.
شاکی دیگری در خصوص نحوه سرقت تلفن همراهش گفت: ساعت ۲۲:۳۰ دقیقه 
در حال بازگشت از محل کار به خانه بودم که دیدم دو نفر موتور سوار من را تعقیب 

می کنند، ترسیدم و تلفن همراهم را داخل کیف گذاشته و کیفم را محکم گرفته بودم.
وی افزود: وارد ایستگاه اتوبوس سرسبز شدم، موتورسوارها هم من را رد کردند و 
رفتند که همان لحظه تلفنم  زنگ خورد همین که خواستم جواب دهم، دیدم همان 

موتورسوارها که پشت ایستگاه پنهان شده بودند، تلفن همراهم را سرقت کردند.
در ادامه جلسه دادگاه چندین نفر دیگر از شکات نیز با حضور در جایگاه بیان کردند 
که به وسیله سلاح سرد قمه تلفن های همراهشان توسط متهم به سرقت رفته است و از 

ریاست جلسه دادگاه اعمال اشد مجازات علیه متهم را تقاضا کردند.
در ادامه جلسه قاضی صلواتی از متهم خواست تا با حضور در جایگاه از اتهامات وارده 

نسبت به خود دفاع کند.
قاضی صلواتی خطاب به متهم گفت: اتهام شما محاربه از طریق کشیدن سلاح 
سرد به قصد بردن اموال مردم و ایجاد ناامنی و همچنین سرقت مقرون به آزار است، از 

اتهامات خود چه دفاعی دارید؟
متهم ضمن معرفی خود مدعی شد شکات را نمیشناسد که قاضی خطاب به وی 
گفت: تمام شکات در مواجهه حضوری در دادسرا جنابعالی را شناسایی کرده اند، 

همچنین فیلم های ارتکاب سرقت های شما موجود است!
در ادامه جلسه دادگاه، قاضی سوالاتی را از متهم نحوه انجام سرقت ها را پرسید و وی 
نحوه انجام سرقت های خود و فروش اموال مسروقه با مشارکت همدستش را تشریح 

کرد.
پس از اخذ دفاعیات متهم، با اعلام قاضی صلواتی وکیل متهم با حضور در جایگاه از 

موکل خود دفاع و اظهارات خود را مطرح کرد.
در پایان جلسه نیز متهم مجددا با دستور قاضی در جایگاه قرار گرفت و گفت: از اقدام و 

اعمال مجرمانه ای که مرتکب شده ام، پشیمان هستم و تقاضای بخشش دارم.
قاضی صلواتی در پایان با اعلام ختم جلسه دادگاه بیان کرد حکم پرونده ظرف یک 

هفته آینده صادر و اعلام خواهد شد.
 

دبیر ستاد ملی جمعیت:

۳۰ درصد جمعیت کشور تا سال ۱۴۲۵ 
»سالمند« می شوند

اجرای  جهت  در  ویژه ای  اقدام  را  جمعیت  ملی  جایزه  جمعیت،  ملی  ستاد  دبیر 
شایسته تر و جامع قانون ملی حمایت از خانواده و جوانی جمعیت معرفی کرد. 

کاظم  فروتن با تقدیر از اقدامات جمعیتی بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( گفت: تقدیر از فعالان حوزه ازدواج و فرزنداوری اقدام خوبی از سوی بنیاد ۱۵ 

خرداد است که خوب است در همه استان ها هم داشته باشیم.
دبیر ستاد ملی جمعیت با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب تلاش جهت فرزندآوری 
به عنوان یک فریضه مطرح کرده اند، فرهنگ سازی در بحث  را  افزایش جمعیت  و 
فرزندآوری و فرزند پروری را مهم ارزیابی کرد و افزود: درست است که مشکلات اقتصادی 
مانع بزرگی در راه فرزندآوری است اما اگر در زمینه مشکلات پیری جمعیت صحبت شود 

مردم با معایب آن آشنا شده و فرهنگ سازی صورت می گیرد.
وی گفت: در حال حاضر جمعیت سالمند کشور ۱۰ درصد است اما در سال ۱۴۲۵ 
در صورت حفظ شرایط فعلی به ۳۰ درصد می رسد. لذا باید در بحث جوانی جمعیت 
کشور، این فرهنگ سازی صورت بگیرد تا مردم فضا را لمس کنند و بدانند که اگر الان 
اقدام نشود، در ۲۵ سال آینده مشکلات یک جامعه سالمند به مراتب بیشتر خواهد بود.

 
رئیس جمهور در گفتگو با استاندار ایلام تاکید کرد : 

همه امکانات لازم برای تسهیل 
در تردد زائران به کار گرفته  شود 

رئیس جمهور در گفتگو با استاندار ایلام تاکید کرد : همه امکانات لازم برای تسهیل در 
تردد زائران به کار گرفته  شود.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح روزشنبه در ارتباط با آخرین وضعیت اربعین حسینی 
در مرز بین المللی مهران با حسن بهرام نیا استاندار ایلام به صورت تلفنی گفتگو کرد.

رئیس جمهور در این گفتگو در جریان روند امور ارائه خدمات به زائران اربعین در استان 
ایلام و مرز بین المللی مهران قرار گرفت و بر رفع مشکلات و تسریع در امر خدمت رسانی 
تاکید کرد. رئیسی با تاکید بر رعایت شان و منزلت زائران از استاندار ایلام خواست همه 

امکانات لازم برای تسهیل در تردد زائران به کار گرفته  شود.
استاندار ایلام نیز در این گفتگو، گزارشی از آخرین وضعیت خدمات به زائران اربعین 
به همراه اقدامات انجام شده در خصوص تسهیل و روان سازی تردد زوار اربعین حسینی 

و نیز خدمات انجام شده در استان و مرز بین المللی مهران به رییس جمهور ارائه داد.
 

رئیس سازمان گذرگاه های مرزی عراق اعلام کرد

بیش از ۲میلیون زائر ایرانی وارد عراق شده اند
رئیس سازمان گذرگاه های مرزی عراق در اظهاراتی با بیان اینکه ایران زائران را به 
صورت تدریجی بفرستد اعلام کرد که تاکنون بیش از ۲ میلیون زائر ایرانی وارد عراق 

شدند. 
به گزارش ایسنا، عمر الوائلی، رئیس سازمان گذرگاه های مرزی عراق در گفت وگو با 
خبرگزاری رسمی این کشور )واع( اعلام کرد که تمام زائران برای ورود به عراق بازرسی 
می شوند و گذرنامه های آن ها باید مهر شود و هیچ کس بدون داشتن گواهی رسمی 
نمی تواند وارد شود. وی گفت که از طرف ایرانی می خواهیم که زائران را به صورت یک 
دفعه اعزام نکند بلکه آن ها را به صورت تدریجی و گروهی بفرستد زیرا این امر بر سلامتی 

زائران تاثیر می گذارد.

رئیس مجلس در دیدار محمد عبدالسلام سخنگوی 
یمن  در  دشمنان  که  این  بیان  با  انصارالله  جنبش 
جنگ را به سمت جنگ اقتصادی می برند تا مردم را 
به ستوه بیاورند، تاکید کرد: در این شرایط آنچه که 
می تواند باعث غلبه بر مشکلات شود، تقویت روحیه 

شجاعت، صبر و مقاومت است. 
سخنگوی جنبش انصارالله یمن صبح روزشنبه ۱۹ 
شهریور با محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 

اسلامی دیدار و گفت وگو کرد. 
از  ما  اینکه  بیان  با  دیدار  این  در  مجلس  رئیس 
استقلال یمن و مذاکرات یمنی - یمنی حمایت کامل 
می کنیم و این را یک وظیفه دینی و انسانی می دانیم، 
اظهارکرد: البته این فرصت پیش نیامده که یمن را از 
نزدیک ببینم، ولی مجموعه گزارشات و صحنه هایی 
که از آنجا مشاهده می شود، بیانگر روحیه جهاد، 
ایستادگی، شهادت و ایثارگری تک تک مردم و ملت 

یمن و همچنین رزمندگان یمنی است. 
قالیباف با بیان این که حوادث یمن بسیار شبیه 
حوادث انقلاب اسلامی ایران است گفت: دوستان 
هم نهضتی ما در کشورهای محور مقاومت در شروع 
کار با مشکل اداره کشور مواجه نبودند، اما ما و شما در 
شروع کار باید هم کشور را اداره می کردیم و هم جنگ 

را بایستی اداره می کردیم.
انقلاب  پیروزی  نخست  روزهای  یادآوری  با  وی 
اسلامی و بیان این که بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، 

آمریکا و رژیم صهیونیستی بر این باور بودند که در 
زمان کوتاهی بر ما پیروز شده و بر انقلاب ما غلبه 
خواهند کرد، بنابراین وارد فاز نظامی شدند تصریح 
کرد: براساس این طراحی، در همان ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی ما را درگیر یک جنگ طولانی و طاقت 
فرسا کردند و هر چه زمان جلوتر رفت، فشار بیشتری 
نمایندگان مجلس،  از  و تعدادی  به ما تحمیل شد 
و  و رئیس جمهور  رئیس قوه قضائیه، نخست وزیر 
بسیاری از مردم و زنان و کودکان را در خیابان ها ترور و 
شهید کردند تا شرایط بحرانی برای جمهوری اسلامی 

ایجاد کنند. 
رئیس قوه مقننه کشورمان در این دیدار افزود: علی 
رغم بحران هایی که دشمنان برای ما ایجاد کردند، 
روحیه مجاهدت و انقلابی مردم و امام خمینی )ره( 
به عنوان رهبر کبیر انقلاب باعث شد که مردم این 

شرایط سخت را سپری کرده و پیروزی حاصل شود.
وی اضافه کرد: البته در ادامه دشمنان ما به ویژه 
آمریکا و اسرائیل شیوه جنگ را با کشورمان تغییر 
دادند و با جنگ اقتصادی به دنبال تضعیف فرهنگ و 

روحیه جهاد و شهادت بین مردم هستند.  
قالیباف با اشاره به تحولات ۸ سال گذشته در یمن 
گفت: رژیم صهیونیستی و آمریکا و سعودی ها بر این 
باور بودند که طی ۳ ماه موفق خواهند شد که ملت 
یمن را به زانو دربیاورند اما نمی دانستند که روحیه ای 
که مردم یمن دارند، همانند همان شرایط مردم ایران 

در زمان انقلاب اسلامی است. 
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان افزود: ما تا زمانی 
در جبهه مقاومت می توانیم بر دشمنان به پیروزی 
برسیم که بتوانیم تولید قدرت کنیم و اگر این تولید 
قدرت صورت بگیرد، می تواند برای ما مثمر باشد 
چرا که رژیم صهیونیستی و آمریکا تنها زبان قدرت را 
می فهمند، بحث من فقط جنگ نظامی نیست، بلکه 
منظور من تولید قدرت در همه ابعاد آن است به نحوی 

که دشمن را وادار به عقب نشینی کند.  
کرد:  خاطرنشان  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
این موضوع را بدانید که دشمنان در یمن جنگ را 
به سمت جنگ اقتصادی می برند تا بتوانند مردم 
را به ستوه بیاورند، و آنچه که می تواند باعث غلبه 
و  روحیه شجاعت، صبر  تقویت  بر مشکلات شود، 

مقاومت است.
سخنگوی جنبش انصارالله یمن نیز در این دیدار 
گفت: همانطور که می دانید یمن در شرایط بسیار 
سختی قرار دارد که درگیر جنگی طاقت فرسا است، 
البته در این سال ها جمهوری اسلامی ایران موضع  

حکیمانه ای در قبال مردم یمن داشته است.
وی افزود: دشمن ابتدا فکر می کرد که جنگ ساده 
ای در یمن داشته باشد، اما به برکت وجود یک آرمان 
روشن توانستیم در مقابل این تجاوز بایستیم. ما در 
مقابل یک تجاوز ایستادگی کردیم، چرا که در برابر 
متجاوزین راهی جز ایستادگی نیست. نزدیک به ۸ 
سال است که از تجاوز ظالمانه دشمنان به مردم یمن 
می گذرد و دشمن خود اعتراف کرده که شکست 
خورده و به بن بست رسیده است که باعث شده آنها 

به فکر محاصره اقتصادی یمن بیفتند.
عبدالسلام ادامه داد: در عین حال، در حال حاضر 
های  طرف  به  نسبت  اقتصادی  و  نظامی  حیث  از 
وضعیت  ما  دارند،  وجود  جنگ  این  در  که  دیگری 
بهتری داریم، ما حتی در گفت و گوهایی که با طرف 
های مختلف داریم، احساس می کنیم که آنها متوجه 
هستند که یمن در حال پیشرفت و حرکت رو به جلو 

است. 

رئیس مجلس در دیدار سخنگوی جنبش انصارالله:

دشمنان جنگ یمن را به سمت جنگ اقتصادی می برند

عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی گفت: رتبه بندی 
معلمان، مصوبه ای قانونی و به حق برای فرهنگیان است. 

محمد وحیدی در شورای آموزش و پرورش استان که روز ۱۹ شهریورماه در استانداری 
خراسان شمالی برگزار شد، با تاکید بر اینکه نباید شیرینی طرح رتبه بندی را برای معلمان تلخ 
کنیم، تصریح کرد: وقتی به گونه ای این طرح را اجرا می کنند که بخشی از آموزش و پرورش 
شامل حال طرح نمی شود، قطعا فرهنگیان مطالبه برحق خود را انجام می دهند تا نتیجه 

درست اتفاق بیفتد؛ در این مسیر نباید از حق معلمان بگذریم.
این نماینده مجلس اظهار کرد: شنیده می شود گروه هایی خارج از بدنه آموزش و پرورش 
می خواهند برای ارزیابی معلمان در طرح رتبه بندی ورود کنند که حرکتی مافیایی محسوب 
می شود و به جد جلوی آن خواهیم ایستاد. وی افزود: ارزیابی معلمان صرفا باید با حضور 
اعضایی از بدنه آموزش و پرورش اتفاق بیفتد و به عنوان عضو ناظر مجلس، پیگیر این موضوع 

خواهم بود و با همکارانم بر تمام روند نظارت خواهیم داشت.
نماینده مردم ۵ شهرستان خراسان شمالی در مجلس شورای اسلامی همچنین گفت: برای 

سال تحصیلی جدید نباید هیچ دانش آموزی از ثبت نام در مدرسه محله خودش جا بماند.

وی افزود: بسیاری از خانواده ها موفق به ثبت نام دانش آموزانشان در مدارس شده اند اما 
تعدادی از آن ها مشکلاتی از قبیل پر شدن مدارس دارند.

وی با تاکید بر اینکه هیچ دانش آموزی نباید از تحصیل باز بماند، تصریح کرد: متاسفانه 
مراجعاتی به ما می شود که می بینیم فلان مدرسه از ثبت نام دانش آموزی که محل سکونتش 

در نزدیکی همان مدرسه است اجتناب می کند.
وحیدی افزود: بار کمبود امکانات یا فضای آموزشی نباید بر دوش خانواده دانش آموز باشد؛ 
نباید پرونده دانش آموز را به خانواده داد و آن ها را فرستاد به دنبال مدرسه ای برای ثبت نام؛ 
بلکه اگر محدودیت هایی در این موضوع وجود دارد در ابتدا مدرسه ای که در محدوده زندگی 
آن خانواده قرار دارد باید ثبت نام اولیه دانش آموز را انجام دهد؛ سپس اقدامات بعدی توسط 

مدرسه و آموزش و پرورش انجام شود.
عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی همچنین بر ضرورت 
تقویت آموزش های مهارتی و هنرستان ها تاکید کرد و ادامه داد: متاسفانه بیشتر دانش آموزان 
در حال سوق پیدا کردن به رشته های نظری هستند که این موضوع برای آینده کشور، مناسب 

نیست. لذا باید به سمت تقویت هنرستان ها و همچنین مهارت آموزی حرکت کنیم.

عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس:

شیرینی طرح رتبه بندی را برای معلمان تلخ نکنید

 معاون اول رئیس جمهور گفت: هماهنگی ها میان دولت ایران و عراق لحظه ای 
است و دو دولت می کوشند تا زیارت اربعین زوار ایرانی را تسهیل کنند، همچنین 
ضمن اعزام اتوبوس های ایرانی به خاک عراق، یک خط هوایی برای ارسال مواد 

غذایی و آب به آن کشور نیز برقرار شده تا کمبودها رفع شود. 
محمد مخبر روز شنبه در گفت وگویی، زیارت اربعین را بزرگترین آیین دینی جهان 
اسلام دانست که از نظر تعداد شرکت کنندگان و وسعت برگزاری در طول تاریخ 

بی سابقه بوده است.
معاون اول رئیس جمهور افزود: دولت عراق میزبانی از زوار اربعین را افتخار خود 
می داند و در آن کشور، شیعه و سنی، عرب و کرد، کنار یکدیگر به زائران حرم نوه 

رسول خدا )ص( خدمت می کنند.
مخبر خاطرنشان کرد: دولت های ایران و عراق دوشادوش هم به زوار اربعین 
خدمت می کنند و برای آماده سازی زیرساخت های لازم برای حضور میلیون ها زایر 

در کشور عراق برادرانه با یکدیگر همکاری داشته اند.
وی تاکید کرد: وزارتخانه ها، نهادهای انقلابی، فعالان مردمی، استانداران و تمام 
دستگاه های ذیربط با محوریت ستاد مرکزی اربعین و وزارت کشور همه تلاش خود 

را به کار بسته اند، اما در عین حال گرمای هوا و میزان استقبال زائران و مشتاقان 
حسینی بسیار بی سابقه است.

معاون اول رئیس جمهور افزود: مردم عراق فداکارانه هر آنچه را در بضاعتشان بوده، 
برای میزبانی از برادران و خواهران ایرانی خود بر سر سفره آورده اند و خانه های خود 
را مهمان سرای آنان کرده اند و همدلانه میزبان آنان در این سفر معنوی بوده اند، 
اما باید توجه داشت که نقص بعضی زیرساخت ها و برخی کمبودها در آن کشور 

محدودیت هایی را ایجاد کرده است.
مخبر یادآور شد: هماهنگی ها میان دولت ایران و دولت عراق به شکل لحظه ای 
است و دو دولت می کوشند تا بالاترین حد ممکن، زیارت اربعین زوار ایرانی را در 
خاک ایران و عراق تسهیل کنند. ضمن اعزام اتوبوس های ایرانی به خاک عراق، 
یک خط هوایی برای ارسال مواد غذایی و آب به آن کشور نیز برقرار شده است تا در 

اسرع وقت، کمبودهای گزارش شده برطرف شود.
زائران حسینی  و  عزیز  مردم  از  انتظار جدی  افزود:  رئیس جمهور  اول  معاون 
همکاری و عمل به توصیه های ستاد اربعین است تا ان شاءالله این راهپیمایی به 

نحو شایسته برگزار شود.

معاون اول رئیس جمهور :

دولت های ایران و عراق، دوشادوش هم به زائران اربعین خدمت می کنند

وزیر کشور: 

ظرفیت پذیرش زائران جدید در مرزها وجود ندارد
وزیر کشور با اشاره به اینکه ازدحام جمعیت در 
مرزها زیاد است گفت: ظرفیت پذیرش زائران جدید 
در مرزها وجود ندارد و خواهش می کنیم مردم از 

استان های خود به سمت مرزها حرکت نکنند. 
از  بازدید  روز شنبه در جریان  »احمد وحیدی« 
اظهار داشت:  در جمع خبرنگاران  مرز خسروی 
این ازدحام جمعیت مربوط به زائرانی است که قبلا 
در پایانه های شهرهای اطراف مانند قصرشیرین، 
اسلام آبادغرب و سرپل ذهاب وجود داشتند و با 
تلاش استاندار، مرزبانی و سایر مسئولان انشاالله 
هدایت  عراق  سمت  به  مشکل  بدون  زائران  این 
شوند. وی در ادامه گفت: گرمای هوا بسیاری از 
زائرانی  را اذیت می کند و تلاش می کنیم  زائران 

که از قبل به سمت مرزها حرکت کرده بودند را با 
مدیریت خوبی عبور دهیم لذا مجددا از مردم تقاضا 
می کنیم از سایر استانهای کشور به سمت مرزها 

حرکت نکنند تا موجب آزار و اذیت آنها نشود.
رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی نیز امروز در 
مرز خسروی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اعلام 
اینکه شرایط امسال عراق با سال های قبل مقداری 
متفاوت است و هوا در این کشور به شدت گرم و 
ظرفیت های آنها در حال تکمیل شدن است، از 
زائران اربعین خواست به هیچ وجه به مرزها مراجعه 

نکنند.
حالا  تا  اینکه  بیان  با  »سیدمجیدمیراحمدی« 
۲ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر زائر از کشور عازم کشور 

عراق شده اند، افزود: همچنان تاکید و اصرار ما از 
زائران این است که به هیچ وجه به مرزها مراجعه 
به  اشاره  با  نیز  نکنند. وی در مورد مرز خسروی 
اینکه در این مرز شاهد ازدحام زوار هستیم، گفت: 
متاسفانه با وجود اینکه تاکید شده که زوار مراجعه 
نکنند اما این مراجعه وجود دارد و ما دوست نداریم 

که زوار اذیت شوند و مشکلی برای آنها پیش بیاید.
مورد  در  حسینی  اربعین  مرکزی  ستاد  رئیس   
تعداد زواری که از مرز خسروی عازم عراق شده اند 
را بیش از ۳۲ هزار نفر اعلام کرد و گفت: اکنون در 
اطراف جاده منتهی به مرز خسروی شاهد حضور 
زوار هستیم که اجازه نمی دهیم این افراد وارد مرز 

شوند.

وزیر دفاع گفت: دستیابی وزارت دفاع به علوم نوظهور 
و فناوری های پیشرفته موجب اقتدار مقابل دشمنان 

شده است.
امیر محمد رضا آشتیانی در این مراسم با تسلیت ایام 
سوگواری اربعین حسینی، انقلاب شکوهمند اسلامی 
به رهبری امام راحل را امتداد قیام عاشورا و محصول 
ایثار حجت حق بر روی زمین عنوان کرد و گفت: امام 
این  نبود  )ع(  الشهدا  سید  قیام  »اگر  فرمودند  راحل 

انقلاب هم نبود«.
وی خاطرنشان ساخت: حضرت ابا عبدالحسین )ع( 
حجت خداوند تبارک و تعالی برای همه نسل ها و در 
همه اعصار جاویدان خواهد ماند و انقلاب اسلامی نیز 

متصل به قیام امام حسین )ع( و حرکت آن به تاسی از 
اهداف قیام کربلا است. وزیر دفاع با بیان اینکه فلسفه 
قیام امام حسین )ع(، احیای دین، امر به معروف و نهی 
از منکر و مبارزه با استکبار، ظلم و جور و نظام سلطه 
بوده است گفت: این نهضت یک ذخیره راهبردی برای 
همه مبارزان و عدالت خواهان و آزاد اندیشان عالم است 
و جمهوری اسلامی هر چه دارد از قیام عاشورا دارد و 
ما با پیروی از قیام سرخ عاشوراییان، به عزت و اقتدار 

رسیدیم و همه افتخارات را متعلق به آن می دانیم.
امیر آشتیانی افزود: در مواجهه با واقعه ی عاشورا با 
تعقلی« مواجه هستیم  و  برخورد »احساسی  نوع  دو 
عنایات  و  است  پسندیده  برخوردها  این  هردوی  که 

خداوند به هر دو تعلق خواهد گرفت اما آنچه پایدارتر و بر 
طینت انسان تأثیر می گذارد و اثرات بلند مدت و عمیق 
دارد مواجهه فکری و اندیشه ای در این واقعه عظیم و 
بسیار مهم هستی است و خداوند با این ایثار و از خود 
گذشتگی ها، شهادت ها و اسارت ها، حجت را بر همگان 

به اتمام رسانده است.
از  تبعیت  از  متأثر  را  دفاع  وزارت  توفیقات  ایشان 
عاشورا و عشق به امام حسین )علیه السلام( دانست 
با  و خاطرنشان ساخت: متخصصان صنعت دفاعی 
الگو گیری از نهضت حسینی در برابر آمریکا و رژیم 
و  فشارها  تحریم ها،  با  و  ایستاده اند  صهیونیستی 

کمبودها مقابله کرده اند.

امیر آشتیانی:

دستیابی وزارت دفاع به علوم نوظهور موجب اقتدارمقابل دشمنان شده است

سید وحید کریمی*
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فیزیوتراپی چه کمکی به افراد می کند؟

یکی از شایع ترین اختلالات خواب، بی خوابی است که بین ۱۰ تا ۳۰ درصد از 
بزرگ سالان را تحت تاثیر قرار می دهد. بی خوابی زمانی رخ می دهد که فرد در به 
خواب رفتن و یا به خواب ماندن مشکل داشته باشد و این مشکلات باعث خواب 
آلودگی، کند شدن تفکر یا سایر اختلالات در طول روز شود. بی خوابی اغلب با 
کم خوابی مرتبط است که می تواند عواقب جدی برای سلامت جسمی و روانی 

داشته باشد. 
روش های  به  مردم  از  بسیاری  خواب،  مشکلات  سایر  و  بی خوابی  رفع  برای 
متعددی متوسل می شوند که عبارت اند: داروهای تجویزی مثل انواع قرص خواب  
آور، داروهای بدون نسخه و مکمل های غذایی است. این دارو ها می تواند به بهبود 

اختلال خواب کمک کنند.
انواع قرص های خواب آور

داروهای تجویزی
قبل از این که یک داروی نسخه ای به فروش برسد، باید توسط سازمان غذا و دارو 
)FDA( تایید شود، که به دقت داده های حاصل از مطالعات تحقیقاتی در مورد 
اثربخشی و ایمنی آن را بررسی می کند. پس از تایید دارو، بیمار باید نسخه ای از 
پزشک خود دریافت کند تا دارو را از داروخانه تهیه کند. طبقات مختلف داروها بر 
اساس ترکیب شیمیایی و نحوه تاثیر آن ها بر مغز باعث خواب آلودگی می شوند. انواع 

داروهای تجویزی که توسط FDA برای بی خوابی تایید شده اند عبارت اند از:
را که یک ماده  اورکسین  تولید  این داروها  آنتاگونیست های گیرنده ارکسین: 

شیمیایی در مغز که به شما احساس هوشیاری می دهد را مسدود می کند.
بنزودیازپین ها: بنزودیازپین ها مانند داروهای خواب آور هستند که فعالیت مغز را 
برای ایجاد خواب آلودگی کاهش می دهند. این دسته جزو اولین داروهای تجویزی 

بودند که برای بی خوابی استفاده شدند.
 آگونیست های گیرنده ملاتونین: این نوع دارو باعث افزایش سطح هورمون 

ملاتونین در بدن می شود که باعث خواب آلودگی می شود.
داروهای ضد افسردگی: این داروها ابتدا برای درمان افسردگی طراحی شدند اما 
بعداً مشخص شد که اثر آرام بخشی دارند. تنها یک داروی ضد افسردگی به طور 
رسمی توسط FDA برای بی خوابی تایید شده است.  در صورتی که بی دلیل دچار 
بی خوابی شده اید بهتر است در اولین فرصت به دکتر روانشناس مراجعه کرده تا 
مشکل شناسایی شود یا از طریق امکان مشاوره آنلاین با بهترین روانشناسان مشکل 

خود را برطرف کنید.
داروهای خواب آور بدون نسخه

داشتن  به  نیاز  بدون  داروهای  و  است  متفاوت  دارو  به  مختلف  افراد  واکنش 
نسخه)OTC ( نیز از این قاعده مستثنی نیستند. با گزینه های مختلف موجود، 
یافتن گزینه ای که برای شما مناسب است گزینه ای که توسط پزشک تایید شده 
باشد ممکن است کمی طول بکشد. در ادامه به معرفی برخی از رایج ترین این نوع 

داروها می پردازیم:
دیفن هیدرامین بنادریل: تیلنول پی ام و سایر مسکن های ضد درد با فرمولاسیون 
PM حاوی دیفن هیدرامین هستند که یک آنتی هیستامین آرام بخش است. در 
حالی که در صورت احتقان یا سرفه می توانند به خواب شما کمک کنند، ممکن است 

در طول روز بعد احساس خواب آلودگی کرده و باعث خشکی دهان شوند.
 Unisom عنوان  به  داکسیلامین  سوکسینات  سوکسینات:  دوکسیلامین 
آرام بخش است.  آنتی هیستامین  و هم چنین یک  فروخته می شود   SleepTabs
عوارض جانبی بالقوه شامل خواب آلودگی روز بعد، خشکی دهان، تاری دید، 

یبوست و احتباس ادرار است.

ملاتونین: مغز شما هورمونی به نام ملاتونین تولید می کند که به کنترل چرخه 
طبیعی خواب و بیداری شما کمک می کند. تحقیقات نشان داده است که مصرف 
ملاتونین OTC می تواند برای انواع خاصی از مشکلات خواب مفید باشد، اما هیچ 
مدرک روشنی مبنی بر کمک به بی خوابی عمومی وجود ندارد. ملاتونین می تواند 
باعث اختلال در چرخه طبیعی خواب و بیداری شود، اگر این دلیل بی خوابی 

نباشد و علاوه بر این، اغلب فرم مکمل در اندازه ۱۰ میلی گرم است.
والرین: برخی از مکمل هایی که به عنوان خواب آور به بازار عرضه می شوند شامل 
این گیاه می شوند. خبر خوب این است که به نظر نمی رسد عوارض جانبی ایجاد 

کند.
مکمل های غذایی

اگرچه ممکن است افراد به دلایل سلامتی از آن ها استفاده کنند، اما مکمل های 
غذایی داروهای رسمی نیستند. آن ها نیازی به تایید FDA ندارند، و در نظر داشته 
باشید که نظارت قابل توجهی بر روی این نوع داروهای خواب فروخته شده به عنوان 
مکمل های غذایی وجود ندارد. کمک های خواب طبیعی، مانند: سنبل الطیب، 
نمونه هایی از مکمل های غذایی کمک کننده خواب هستند.  این مکمل ها اغلب 
گیاهی هستند و در دسترس و می تواند تاثیر مثبتی بر جای بگذارد و عوارض جدی 

در پی ندارد.

علائم حساسیت به قرص خواب آور
مصرف برخی از داروهای که در مباحث پیشین بدان پرداختیم می تواند همراه با 
حساسیت های برای افراد باشد که برخی از نشانه های بروز حساسیت در برخورد با 

مصرف این داروها شامل موارد زیر می شوند:
اختلال در دید یا هر گونه مشکلی در بینایی افراد

احساس درد شدید و سنگین در ناحیه قفسه سینه
اختلال در تنفس

احساس احتقان گلو
گرفتگی صدا

خارش در تمامی نواحی بدن
حالت تهوع و استفراغ
کاربرد قرص خواب آور

قرص  خواب آور داروهایی هستند که برای کمک به به خواب رفتن یا به خواب 
ماندن شما طراحی شده اند و گاهی اوقات برای کمک به درمان بی خوابی استفاده 
باشند،  آور می توانند عوارض جانبی جدی داشته  می شوند. قرص های خواب 
بنابراین اگر مشکلات خواب دارید، ایده خوبی است که با یک پزشک متخصص 
متبحر صحبت کنید. مهم است که به یاد داشته باشید که قرص های خواب ممکن 

است به شما کمک کنند تا بخوابید، اما علت بی خوابی شما را درمان نمی کنند.
اعتیاد به قرص خواب  آور

اگرچه افراد بی خوابی کوتاه مدت را با موفقیت با قرص های خواب درمان می کنند، 
اما بسیاری به آن ها وابسته می شوند. اعداد به نفع آن ها نیست. تقریباً ۳۸ میلیون 
نسخه برای Ambien )یک قرص خواب معمولی( بین سال های ۲۰۰۶ و ۲۰۱۱ 
نوشته شد. با چنین دسترسی گسترده از سوی متخصصان پزشکی، جای تعجب 
نیست که بسیاری از مردم طعمه قدرت قرص  خواب آور شوند. بسیاری از مردم به 
اشتباه تصور می کنند که نمی توانند به قرص  خواب  آور معتاد شوند و حتی برخی 
افراد ادعا می کنند که این اطلاعات را از پزشک خود دریافت کرده اند. با این حال، 
برخی از افراد بدون کمک قرص خواب قادر به خوابیدن نیستند. با افزایش تحمل، 
بسیاری متوجه می شوند که برای به دست آوردن اثر مورد نظر باید دوزهای بیشتری 
مصرف کنند. بسیاری از مردم تا زمانی که مصرف داروهای خود را متوقف نکنند 
متوجه نمی شوند که وابسته شده اند یا به تعبیر دیگری معتاد شده اند. سپس ممکن 

است علائم ترک را تجربه کنند، که نشانه ای از وابستگی و اعتیاد است.
عوارض مصرف قرص خواب

یکی از خطرات اصلی قرص  خواب آور این است که به آن ها وابسته می شوید. این 
بدان معنی است که آن ها با گذشت زمان کم تر موثر می شوند، بدون آن ها نمی توانید 
خوب بخوابید. هم چنین ممکن است زمانی که سعی می کنید این کار را متوقف 

کنید، احساس ناخوشایندی داشته باشید یا بی خوابی بدتری را تجربه کنید.
قرص های خواب آور نیز می توانند باعث بی ثباتی، سرگیجه و فراموشی شما شوند. 
آن ها می توانند تمرکز را برای شما سخت کنند. ممکن است روز بعد احساس گیجی 
یا خستگی کنید. این عوارض جانبی ممکن است خطر تصادف و سقوط را افزایش 

دهد، به خصوص اگر سن شما بالا باشد.
برخی از انواع قرص  خواب  آور می توانند باعث شوند در هنگام خواب کارهایی را 
انجام دهید. این می تواند خوردن، صحبت کردن یا حتی رانندگی باشد. اگر بیش از 

یک نوع قرص خواب  آور یا الکل مصرف می کنید، این احتمال بیشتر است.
چه زمانی باید به متخصص مراجعه کرد؟ 

ممکن است پزشک شما را برای مطالعه خواب به یک پزشک خواب ارجاع دهد. 
در یک مطالعه خواب، بدن شما در هنگام خواب مشاهده می شود. معمولًا فقط در 
صورتی نیاز به مطالعه خواب دارید که ممکن است مشکل خواب دیگری مانند: آپنه 

خواب داشته باشید که باعث بی خوابی شما می شود.  
علائم هشدار دهنده شایع آپنه خواب عبارت اند از:

خروپف با صدای بلند یا مکرر
کندی در هنگام نفس کشیدن

در طول روز بسیار خواب آلود هستید.
لازم به ذکر است که این مقاله به شما کمک می کند تا با اطلاعات بیشتری نسبت 
به رفع مشکل خود اقدام کنید و به با شناخت بهتر عارضه تان به سراغ بهترین پزشک 
متخصص موجود در دسترس بروید و تحت هیچ شرایطی نمی تواند جایگزین 

مناسبی برای مراجعه به پزشک باشد.
قرص خواب  آور یکی از رایج ترین درمان های بی خوابی هستند. اگر به درستی 
استفاده شوند، می توانند راهی مفید برای بی حرکتی در شب هایی باشند که خواب 
دشوار است. متاسفانه، مطالعات نشان داده اند که بسیاری از افراد عادت های ناامن 
در مورد داروهای کمک خواب ایجاد می کنند. با همکاری با پزشک و درک خطرات 
مرتبط با داروهای خواب، می توانید احتمال عوارض جانبی ناخواسته خود را به 

حداقل برسانید.

چه زمانی باید به متخصص مراجعه کرد؟ 

تاثیرات قرص خواب آور بر روی بدن 

سلامت

میوه ای کم کالری، سرشار از فیبر و ضدالتهاب
گلابی میوه ای آبدار و شیرین، سرشار از مواد مغذی از جمله ویتامین ها، مواد 

معدنی و فیبر خوراکی است و در عین حال کالری کمی دارد. 
گلابی سرشار از فیبر، مواد مغذی ضروری و مواد معدنی است و خواص ضدالتهابی 

آن به کاهش تب و التهاب کمک می کند.
در ادامه به نقل از "بی بی سی گود فود"، به معرفی چند مورد از فواید این میوه 

خواهیم پرداخت:
سلامت روده: گلابی منبع خوبی از فیبرهای محلول و نامحلول است. شواهد 
روزافزونی مبنی بر اهمیت فیبر و نقشی که ممکن است در سلامت فلور میکروبی 
دستگاه گوارش ما )باکتری هایی که در روده ما زندگی می کنند( و در پیشگیری از 

چاقی و دیابت نوع دو ایفا کند، وجود دارد.
کاهش خطر ابتلا به دیابت نوع دو: مطالعه ای که به بررسی فواید زردینه ها از 
جمله آنتوسیانین های موجود در میوه هایی مانند گلابی می پردازد، نشان می دهد 

که مصرف منظم آن ممکن است خطر ابتلا به دیابت نوع دو را کاهش دهد.
کمک به کنترل وزن: گلابی کم کالری و سرشار از فیبر و آب است که به شما کمک 
می کند احساس سیری کنید. داده های مطالعه ای که اثرات افزودن میوه هایی مانند 
سیب یا گلابی به رژیم غذایی در مقابل جو را بررسی کرد، نشان داد که میوه ها به 

کاهش مصرف انرژی و کاهش وزن بدن در طول زمان کمک می کنند.
کمک به سلامت قلب: گلابی سرشار از زردینه های مفید است که با بهبود فشار 
خون و سطح کلسترول از قلب حمایت می کند. به طور خاص، مطالعه ای که مصرف 
میوه هایی مانند گلابی را مورد بررسی قرار داد، ارتباطی با بهبود چربی های خون در 
زنان پیدا کرد که نشان می دهد رژیم غذایی غنی از این ترکیبات گیاهی ممکن است 

تأثیر مفیدی بر سلامت قلب و عروق داشته باشد.
پیشگیری از سرطان

غنی بودن بدن از ترکیبات گیاهی محافظ مانند آنتوسیانین ها و سینامیک اسید با 
گنجاندن میوه هایی مانند گلابی در رژیم غذایی، ممکن است به محافظت در برابر 

برخی سرطان ها کمک کند.
 

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی عنوان کرد؛

محبوب ترین فست فود دنیا 
چه بلایی سرتان می آورد 

یک متخصص تغذیه با بیان اینکه سدیم موجود در گوشت های فرآوری شده خطر 
فشار خون و سرطان معده را افزایش می دهد، گفت: با مصرف پیتزا؛ مقدار زیادی 

نیتریت، چربی، سدیم و کالری وارد بدن ما می شود.
گلبن سهراب، با اشاره به اینکه یکی از مواد تشکیل دهنده پیتزا گوشت های فرآوری 
شده مثل سوسیس و کالباس است، اظهار کرد: برای تهیه سوسیس و کالباس به 
گوشت قرمز نیتریت سدیم اضافه می شود که رنگ قرمز گوشت تثبیت، طعم آن بهتر 

و فعالیت باکتری ها کاهش یابد.
تبدیل می شود که طی تحقیقات  نیتروزآمین  ها  به  بدن  نیتریت در  افزود:  وی 

سرطان زا بودن این ماده ثابت شده است.
اینکه به  به  با اشاره  عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
گوشت هایی که برای تهیه سوسیس و کالباس استفاده می شود، چربی بیشتری 
به  ابتلاء  افزایش خطر  باعث  اشباع  تاکید کرد: چربی های  اضافه می شود،  هم 
بیماری های قلبی و عروقی می شود و چربی های ترانس نیز خطر بروز انواع سرطان ها 

را بالا خواهد برد.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان اینکه سدیم موجود در گوشت های 
فرآوری شده خطر فشار خون و سرطان معده را نیز افزایش می دهد، گفت: البته این 
مشکلات و مضرات به کالباس ختم نمی شود، بلکه بحث پنیر پیتزا که یک چهارم وزن 

آن را چربی اشباع تشکیل می دهد نیز مطرح است.
وی ادامه داد: با مصرف پیتزا؛ نیتریت، چربی اشباع و ترانس، سدیم و کالری زیادی 

وارد بدنمان می شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به اینکه هر برش 
پیتزا بسته به سایز بین ۲۵۰ تا ۳۰۰ کیلوکالری انرژی دارد، اضافه کرد: عمدتاً پیتزا 
به تنهایی مصرف نمی شود و معمولًا افراد پیتزا را با نوشابه میل می کنند که هر قوطی 

۳۰۰ ملی لیتری ۱۴۰ کیلوکالری دارد.

اگر سوزش سردل دارید، این علائم را نادیده نگیرید

علائمی از رفلاکس اسید معده که شاید ندانید
رفلاکس اسید معده هم می تواند مثل خیلی از مشکلات دیگر سلامتی پنهان 
بماند. اگر علائم زیر را دارید، خصوصا اگر همراه با سوزش سردل است حتما به 

پزشک مراجعه کنید.
برخی از علائم و نشانه های ریفلاکس یا رفلاکس اسید معده خیلی آشکار نیستند؛ 
اما باید با آن ها آشنا باشید و با مشاهده ی هرکدام، مخصوصا اگر احساس سوزش 
از  معده هم داشتید، بی تفاوت نباشید و نادیده شان نگیرید. در ادامه به برخی 

مهم ترین آن ها اشاره کرده ایم؛ با ما همراه باشید...
علائم پنهان رفلاکس اسید معده

زنگ در گوش: اگر گوشتان مدام زنگ می زند )عارضه ای که به آن وزوز گوش 
می گویند(، خصوصا بعد از غذا، می تواند ناشی از رفلاکس باشد که به سینوس ها و 
حتی گوش داخلی تان رسیده است. خیلی از بیماران بابت دردی که در سینوس ها 
دارند یا وزوز گوش به متخصص گوش و حلق و بینی مراجعه می کنند، اما به تشخیص 

رفلاکس منتهی می شود.
گلودرد یا خش دار شدن صدا: گلودردی که برطرف نمی شود و همراه با علائم 
درد  باشد. گلوی شما  از رفلاکس  ناشی  نیست می تواند  معمول سرماخوردگی 
می گیرد زیرا کمی از اسید معده تان از مری بالا می آید و گلویتان را تحریک می کند. 
خش دارشدن بی دلیل صدا هم ممکن است ناشی از اسید معده باشد که به سمت 
حنجره یا تارهای صوتی بالا می آید. خش دار شدن صدا، صبح ها چشمگیرتر است 

زیرا تمام طول شب که دراز کشیده بودید اسید به سمت حنجره تان بالا آمده است.
سرفه های مداوم یا خس خس سینه: خس خس سینه یا سرفه هایی که شبیه 
علائم آسم یا برونشیت هستند می توانند ناشی از رفلاکس اسید باشند که از معده 
به سمت ریه ها حرکت می کند. از سویی دیگر، آن هایی که خس خس سینه یا سرفه 
مداوم دارند، خود را در معرض رفلاکس قرار می دهند، زیرا سرفه به شکم فشار وارد 

می کند و اسید معده را به بالا می راند.
اگر موارد تغذیه ای برای رفلاکس را رعایت کردید و شب ها قبل از خواب چیزی 
نخوردید؛ اما گرفتگی بینی تان برطرف نشد پس احتمالا مشکل فقط همان گرفتگی 

بینی است. اما اگر برطرف شد و دوباره برگشت، احتمالا به دلیل رفلاکس است.
استفاده  دندان  نخ  و  منظم مسواک می زنید  به طور  اگر   : دندانی  مشکلات 
می کنید اما همچنان در حال رفت و آمد به مطب دندانپزشک هستید، پس یعنی 
مینای دندانتان در حال از بین رفتن است که می تواند ناشی از رفلاکس باشد. یا 
اگر متوجه بدرنگ شدن دندان هایتان شده اید ممکن است دلیل آن رفلاکس باشد. 
حتی مقدار بسیار کمی اسید معده که از مری به سمت گلو بالا می آید می تواند بر 

مینای دندان اثر بگذارد.
مشکل در بلع: اگر هنگام بلع، غذا در گلویتان گیر می کند، انگار مایعات از حلقتان 
پایین نمی روند یا احساس می کنید چیزی در گلویتان گیر کرده شاید رفلاکس دارد. 
ریفلاکس مزمن می تواند گلو را تحریک کند و بافت اسکار در مری تشکیل دهد و آن 

را تنگ و باریک کند.
گرفتگی بینی

گرفتگی بینی که گاهی هست و گاهی نیست می تواند به دلیل رفلاکس باشد. اگر 
موارد تغذیه ای برای رفلاکس را رعایت کردید و شب ها قبل از خواب چیزی نخوردید؛ 
اما گرفتگی بینی تان برطرف نشد پس احتمالا مشکل فقط همان گرفتگی بینی 

است. اما اگر برطرف شد و دوباره برگشت، احتمالا به دلیل رفلاکس است.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

گاهی سخت است بدانید چه زمانی علائمتان آنقدر جدی اند که نیاز به مراجعه به 
پزشک دارید. در موارد زیر لازم است به پزشک مراجعه کنید:

. علائم بیش از دو هفته طول کشیده اند.
. سوزش معده تان بعد از مصرف داروهای بدون نسخه باقیست.

. شدت و دفعات سوزش معده تان تغییر می کند.
. علائم شبانه ای دارید که بر کیفیت خوابتان اثر گذاشته است.

بر کیفیت  یا  ایجاد کرده  اختلال  روزمره تان  فعالیت های  در  اسید  ریفلاکس   .
زندگی تان اثر گذاشته است.

. کاهش وزن بی دلیل دارید یا اشتهایتان کم شده است.
. هنگام بلع درد و مشکل دارید.

. سوزش معده تان با تهوع و استفراغ همراه است.
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معاون فنی عمرانی شهرداری قم خبرداد:

اتمام پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز
 تا پایان سال

معاون فنی عمرانی شهرداری قم از اتمام پروژه میدان نماز تا پایان سال خبر داد 
و گفت: پروژه تا امروز ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی به طور کلی و ۹۸ درصد پیشرفت 

فیزیکی در اجرای ستون ها داشته است.
عباس حلوایی زاده در گفت وگویی گزارشی از شرایط پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز 
ارائه داد و اظهار داشت: پروژه نماز یک تقاطع سه سطحه بااعتباری بالغ بر  ۶۷ میلیارد 

تومان تعریف شده است.
وی افزود: در پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز بلوار جمهوری به صورت روگذر و بلوار 
فردوسی به صورت زیرگذر تعریف شده که در مرحله اجرا بوده و باید به خاطر ترافیک 

ایجادشده از مردم معذرت خواهی کنیم.
معاون فنی عمرانی شهرداری قم مدت پیمان قرارداد پروژه میدان نماز را ۱۸ ماه 
اعلام کرد و گفت: مدت پیمان اولیه پروژه ۱۸ ماه بدون هیچ معارضی در قرارداد آمده 

است و در واقع به دلیل وجود معارض ها همچنان در همان مهلت اولیه هستیم.
وی با اشاره به چالش هایی که اجرای عملیات عمرانی این پروژه با آن روبه رو بوده 
افزود: یکی از چالش ها این بود که باید پروژه به گونه ای اجرا می شد که هیچ انسدادی 

در مسیر پروژه نداشته باشیم.
وی تصریح کرد: جابه جایی تأسیسات یکی از چالش های اجرای پروژه بوده که در 

حال حاضر به اتمام رسیده و برای اجرای آن باید بخشی از پروژه اجرا می شد.
حلوایی زاده با اشاره به اینکه تا امروز پروژه ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته ادامه 
داد:  ۲۸۹ حلقه شمع در این پروژه اجراشده و ۹۳ درصد پیشرفت فیزیک در اجرای 
شمع داشتیم؛ ۷۰ درصد نیز خاک برداری انجام شده و ۹۸ درصد ستون ها اجراشده 

است.
وی تأکید کرد: در زیرگذر غربی و شرق محور فردوسی هم دیوار سازی انجام شده و 
در قسمت شرق آرماتوربندی و تخریب به اتمام رسیده است و قسمت شرقی تا یک ماه 
دیگر تمام می شود؛ همچنین برای بهره برداری کامل پروژه باید روگذر و زیرگذر کامل 

شود.
معاون فنی عمرانی شهرداری قم تغییر قیمت میلگرد را عاملی برکندی اجرای پروژه 
دانست و بیان کرد: با توجه به افزایش قیمت میلگرد و تأخیر حدود ۹ ماه در اعلام 

قیمت، تعدیل  و تعدیل ها بخشی از کار را دچار تأخیر می کند.
وی از اتمام پروژه تا پایان سال خبر داد و خاطرنشان کرد: شهرداری تلاش دارد پروژه 
تا پایان سال به اتمام برسد و امیدواریم مردم بابت این زمان صبوری داشته باشند و 

بدانند روزانه ۷۰ نفر در کارگاه در حال کار هستند تا پروژه سریع تر به اتمام برسد.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد:

ارائه بیش از دوهزار نفر ساعت آموزش
 به شهروندان قمی

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از ارائه بیش از ۲ هزار نفر ساعت 
آموزش در حوزه های گوناگون مدیریت پسماند از ابتدای سال خبر داد .

سید عبدالله میرابراهیمی اظهار کرد : پیشرفت در هر حوزه ای به مشارکت فعال 
شهروندان نیازمند است و این امر ضامن بقا و تداوم حیات اجتماعی و میزان توسعه 

کشور محسوب می شود.
وی با تاکید بر اینکه توسعه پایدار از مهم ترین اصولی است که برای تحقق به مشارکت 
شهروندان نیازمند است گفت: در حیطه فرهنگ شهروندی، باید برنامه ریزی آموزشی 

حساب شده ای را برای تمام اقشار جامعه به طور وسیع در نظر گرفت.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه در جامعه امروز آموزش 
از طریق رسانه ها و ابزارهای نوین آموزشی اجرا می شود، گفت : در شرایط حاضر ارائه 
آموزش در حوزه های مختلف از روش های سنتی فاصله گرفته و به سمت راهکارهای 

امروز و استفاده از بسترهای پرمخاطب رفته است.
فرهنگ  به  توجه  کرد:  بیان  قم  شهرداری  پسماند  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
شهروندی و آموزش آن، رویکردی نوین است که پیش تر کشورهای توسعه یافته به آن 
پرداخته اند و نتایج موثر آن در توسعه پایدار، رفاه و پیشرفت های فرهنگی و اجتماعی، 
باعث شده که کشورهای در حال توسعه نیز ضرورت آن را درک کرده و زمینه آموزش و 

تحقیق آن را فراهم آورند.
مفاهیم مدیریت  با موضوع  آموزش های فرهنگ شهروندی  میرابراهیمی گفت: 
پسماند در حوزه های مختلف ارائه می شود ، مساجد، ادارات، صنوف و مجتمع های 
مسکونی از جمله محیط هایی هستند که آموزشگران سازمان برای آموزش مراجعه 

می کنند.
به گفته وی، ۲ هزار نفر ساعت در محیط های مختلف آموزش ارائه شده و مفاهیم 
این  انواع پسماند و نحوه ی ذخیره سازی در قالب  مدیریت پسماند مانند معرفی 

آموزش ها برای شهروندان تعریف شده است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم یادآور شد : همکاری با کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم، واحد فرهنگی حرم مطهر و پایگاه ها و 
کانون های بسیج از جمله مسیرهای طی شده برای گسترش آموزش های مدیریت 

پسماند در میان شهروندان قمی هستند. 
 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم:

نباید در حوزه فرهنگ فقط یک ارگان 
نقش آفرین باشد

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با تأکید بر نقش همه 
دستگاه ها به خصوص رسانه در فرهنگ سازی گفت: اگر انتظار داریم در حیطه فرهنگ 

اتفاقات بزرگی رخ دهد، نباید یک ارگان به تنهایی در این میدان نقش آفرین باشد.
اعتراضات  به  اشاره  با  در گفت وگویی  نژاد  احمد طباطبایی  حجت الاسلام سید 
تشکیل  باوجود  داشت:  اظهار  بوستان ها  در  دخانیات  استعمال  برای  خانواده ها 
کارگروه های فرهنگی در این حوزه دستگاه های مختلف نقش آفرینی کاملی در این 

حوزه ندارند.
وی با تأکید بر همکاری همه دستگاه ها در حوزه فرهنگ افزود: بر اساس وظایفی که 
کارگروه فرهنگی قرارگاه ۱۹ دی برای شهرداری مشخص کرده، نصب بنر و تابلوهای 

ممنوعیت استعمال دخانیات در بوستان ها وظیفه شهرداری بوده که اجرا شده است.
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم تأکید کرد: نقش 
خانواده، نظام آموزشی و رسانه در این حوزه بسیار مهم بوده و برای اثربخشی دیگر 
اقدامات به همراهی رسانه ها نیاز داریم. وی رسیدن به شرایط مطلوب فرهنگی در 
بوستان ها را مستلزم بسیاری از شرایط و همکاری ها دانست و بیان کرد: شهرداری 
ساخت زمین های ورزشی در بوستان ها را در دستور کار قرار داده و در بسیاری از 
بوستان ها امروز زمین ورزشی وجود دارد. طباطبایی نژاد نقش رسانه را در تغییر فرهنگ 
از همه بخش ها مهم تر خواند و یادآور شد: برای ایجاد قبح استعمال دخانیات در 
فضاهای عمومی و خانواده ها نیاز به کار فرهنگی گسترده ای داریم و تنها با اقدامات 
سلبی نمی توانیم به نتیجه مطلوب دست پیدا کنیم. وی بر نقش رسانه ها از جمله صدا و 
سیما در فرهنگ سازی تأکید دوباره کرد و گفت: امروز بسیاری از خانواده ها در بوستان 
دخانیات و قلیان استفاده می کنند و این منحصر به جوانان نیست. سرپرست سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم خاطرنشان کرد: در حوزه فرهنگ شهرداری 
تنها رهاشده و همه انتظار دارند کارهای بزرگی در این حوزه انجام شود درحالی که 

وظیفه شهرداری در حوزه فرهنگ مشخص و تعریف شده است.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

آغاز طراحی معبر و کاربری های
 پروژه شهید کاظمی

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم از حل مشکلات پروژه 
شهید کاظمی خبر داد و گفت: بر اساس رأی دادگاه پروژه به بانک شهر و شهرداری 

قم واگذار شد و در مرحله طراحی معبر، کاربری ها، ارتفاع و سطح اشغال آن هستیم.
سید محمدحسین دهناد در گفت وگویی از حل مشکلات پروژه شهید کاظمی واقع 
در خیابان شهدا خبر داد و اظهار داشت: بعد از سال ها این پروژه تعیین تکلیف و به 

شهرداری قم و بانک شهر واگذار شد.
وی مشکل اصلی پروژه را ورشکستگی سرمایه گذار دانست و بیان کرد: این پروژه 
بااینکه تملک آن به سرعت انجام شد اما ورشکستگی سرمایه گذار اجرای پروژه را دچار 

مشکلاتی کرد و از حیطه اختیاران شهرداری نیز خارج بود.

معاون پرورشی آموزش و پرورش استان قم:

۵۰ مدرسه در قم استحکام بنا ندارند
معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: باتوجه به شناخت 
از وضعیت برخی از مدارس غیردولتی حدود ۴۰ الی ۵۰ مدرسه نمی توانند استحکام 

بنا را دریافت کنند. 
ناصر حمزه ای در گفت وگویی با اشاره به موضوع مدارس غیر دولتی و استحکام بنای 

آن ها، اظهار کرد: در استان قم ۲۰۷ مدرسه غیر دولتی داریم.
وی با بیان اینکه ۲۴ هزار دانش آموز در این مدارس تحصیل می کنند، مطرح کرد: 

همچنین حدود ۲ هزار و ۵۰۰ معلم نیز در این مدارس فعالیت دارند.
این  ادامه داد: در  و پرورش استان قم  اداره کل آموزش  معاون پرورشی و فرهنگی 

مدارس از ۴۰ دانش آموز تا ۴۰۰ دانش آموز مشغول تحصیل هستند.
وی با اشاره به اینکه شهرداری به تعداد زیادی از این مدارس اخطاریه عدم استحکام 
بنا را داده است، عنوان کرد: حدود ۱۵۰ مدرسه از ۲۰۷ مدرسه غیر دولتی جزو مدارس 

قدیمی و اجاره ای بودند که امکان تخریب و بازسازی برای آن ها فراهم نبود.
حمزه ای با بیان اینکه در اختیاریه شهرداری قم ۳ سال فرصت برای استحکام بنای 
این مدارس داده شده بود، خاطرنشان کرد: با رایزنی هایی که انجام شد توانستیم این 
مهلت را یک سال دیگر تمدید کرده و امسال پایان این ۴ سال مهلت شهرداری قم است.
وی با اشاره به اینکه اما هنوز متاسفانه در برخی از مدارس شاهد تغییر و استحکام بنا 
نیستیم، تصریح کرد: بیش از ۱۴۰ مدرسه غیر دولتی اجاره ای بوده و مالک اجازه تخریب 

و بازسازی را نمی داد.
معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از قانون تاسیس و اداره 
مدارس غیر دولتی یاد کرد و افزود: باید زمین در اختیار مدارس غیر دولتی قرار بگیرد و 

بانک هم تسهیلات ۳۵ الی ۵۰ درصدی را به آن ها ارائه کند.
وی ادامه داد: اما متاسفانه هنوز برای این قانون اقدام مناسب انجام نشده است و علت 
اصلی اینکه هنوز ۱۴۰ مدرسه غیر دولتی در محیط های مسکونی اداره می شوند نیز 

همین موضوع است.
حمزه ای با بیان اینکه اگر این قانون عملیاتی می شد امروز شاهد این بحران نبودیم، 
یادآور شد: یک شرکت انحصاری که متخصص در این زمینه است، توسط وزارت آموزش 
و پرورش معرفی شده و رایزنی های لازم نیز با آن انجام و تاکنون توانسته ایم استحکام بنای 

۵۰ مدرسه را بگیریم.
وی اضافه کرد: باتوجه به شناخت از وضعیت برخی از مدارس غیردولتی حدود ۴۰ الی 

۵۰ مدرسه نمی توانند استحکام بنا را دریافت کنند.
 

رئیس سازمان جمع  آوری و فروش اموال تملیکی کشور:

استان قم از ظرفیت اموال تملیکی
 برای محرومیت زدایی استفاده کند

رئیس سازمان جمع  آوری و فروش اموال تملیکی کشور گفت: کمک به رفع بحران 
محرومیت زدایی با استفاده از ظرفیت اموال تملیکی یکی از مسائل مهم و مورد تاکید 

در دولت سیزدهم است. 
سید عبدالمجید اجتهادی رئیس سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی روز پنج 
شنبه به استان قم سفر کرد و در جریان مسائل و مشکلات اداره کل اموال تملیکی استان 

قم قرار گرفت.
وی همچنین جلسه  مشترکی را با حضور استاندار قم، مدیرکل تعزیرات حکومتی قم، 
سرپرست اداره کل جمع آوری و فروش اموال تملیکی قم، مدیرکل امور اقتصادی و دارایی 

و رئیس منطقه ویژه سلفچگان در خصوص مشکلات اموال تملیکی در قم برگزار کرد.
اجتهادی در این نشست اظهار کرد: برای حل مشکلاتی که در بحث اموال تملیکی 
وجود دارد؛ نیازمند همکاری دستگاه های اجرایی استان هستیم تا در کنار هم بتوانیم 
مشکلات و موانعی که وجود دارد را حل کنیم و امیدوارم در دولت سیزدهم شاهد اصلاح 
و ارتقای محسوس در عملکرد سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در سطح ملی 

و استان قم باشیم.
وی افزود: کمک به بحران محرومیت زدایی استان با استفاده از ظرفیت اموال تملیکی 

یکی از مسائل مهم مورد تاکید در دولت است.
رئیس سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی به همراه مدیران کل تعزیرات، امور 
اقتصاد و دارایی و  سرپرست اداره کل اموال تملیکی قم از ۳ انبار اموال تملیکی بازدید 
کرد و بررسی حجم کالاهای متروکه در این انبارها و دستور تعیین تکلیف هر چه سریعتر 
کالاهای موجود در انبارها، برنامه دیگر سفر دو روزه رئیس سازمان اموال تملیکی به قم 

در روز دوم بود.
 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

روزانه سه هزار دام سبک درقم کشتار می شود
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: به طور میانگین روزانه سه هزار دام 
سبک در این استان کشتار می شود که این مساله نشان دهنده ظرفیت بالای تولید 

محصولات دامی در قم برای تامین امنیت غذایی مردم است. 
محمد رضا حاجی رضا در گفت وگویی بیان کرد: در همین رابطه پس از کشتار سه هزار 
دام سبک، نیمی از گوشت آن برای تامین مناسب نیاز مردم قم به گوشت گوسفندی در 
داخل استان توزیع و بقیه آن که مازاد نیاز قم است به استان های همجوار به خصوص 

تهران ارسال می شود.
وی افزود: با توجه به حجم بالای تولید گوشت قرمز در استان قم، راه اندازی هر گونه 
کسب و کار در بخش فرآوری این محصولات در قم می تواند درآمد زایی خوبی برای 
سرمایه گذاران به همراه داشته باشد و سازمان جهاد کشاورزی استان از ورود بخش 

خصوصی به این عرصه حمایت می کند.
وی ادامه داد: گسترش ظرفیت تولید محصولات دامی و همچنین فراهم کردن زمینه 
فرآوری این محصولات در سطح وسیع،  عامل مهمی برای ارتقا امنیت غذایی استان 
است که در همین راستا تعداد واحدهای صنایع تبدیلی و غذایی در قم، افزایش قابل 

ملاحظه ای خواهد یافت.
حاجی رضا گفت: سازمان جهاد کشاورزی قم علاوه بر مساله تولید و فرآوری محصولات 
دامی، به دنبال ایجاد شبکه های توزیع منسجم این محصولات در مناطق مختلف استان 
است تا نیاز مردم در این بخش با سهولت بیشتر و قیمت مناسب تر به دست مردم برسد. 

 
معاون آموزش وپرورش استان قم:

۳۲ هزار نوآموز قمی وارد پایه
 اول ابتدایی می شوند

معاون آموزش ابتدایی اداره کل آموزش وپرورش استان قم گفت: با توجه به تعداد 
ثبت نام های صورت گرفته، پیش بینی می شود در سال تحصیلی جدید ۳۲ هزار نوآموز 

در این استان وارد پایه اول ابتدایی شوند. 
نوآموزان در  این  از  تاکنون ۹۷ درصد  افزود:  پناهنده در گفت وگویی  مریم سادات 

مدارس ثبت نام  و کارهای اولیه برای حضورشان در اول مهرماه انجام شده است.
وی اضافه کرد: سال گذشته به دلیل پوشش بازماندگان از تحصیل به علت شیوع 
کرونا، آمار نوآموزان بدو ورود به دبستان افزایش متفاوتی با سال های قبل داشت و شاهد 
جهش آماری بودیم. وی ادامه داد: برنامه آشنایی نوآموزان بدو ورود به دبستان در قالب 
پویش»شوق کودکی، شور حسینی« در ۲۰ شهریورماه برگزار می شود و از طریق مدیران 
به دانش آموزان اطلاع رسانی شده است. به گفته پناهنده، با توجه به این که آغاز سال 
تحصیلی با تعطیلات روزهای آخر ماه صفر همراه شده است، هدف از برگزاری این پویش 

آماده سازی دانش آموزان برای حضور در کلاس های درس می باشد.
وی ابراز امیدواری کرد: با برنامه ریزی های انجام شده سال تحصیلی جدید با حضور 

پرشور دانش آموزان تمام مقاطع تحصیلی در استان آغاز شود.
 

مدیرکل انتقال خون استان قم اعلام کرد:

ادامه پویش نذر خون حسینی تا اربعین حسینی
مدیرکل انتقال خون استان قم برنامه پویش نذرخون حسینی در اربعین حسینی در 

این استان را اعلام کرد. 
مرتضی نوریان در گفت و گویی اظهار داشت: پیرو برنامه نذر خون در ماه های محرم و 
صفر که مردم استان در راستای اهداف ایثارگرانه خود و به نیت ماه عزا و پویش نذر شرکت 

داشتند این پویش از تاسوعای حسینی آعاز شد و تا اربعین حسینی ادامه دارد.
وی بیان کرد: مرکز روح الله قم در روز اربعین حسینی ، مصادف با روز شنبه ۲۶ شهریور 
ماه، فعال است و مردم می توانند در برنامه »نذر خون ایثار حسینی و نذر خون آگاهانه« 

مشارکت داشته باشند.

همه ما می دانیم که نوجوان دیگر کودک نیست که تمام دنیایش والدین 
و درس باشد، او دغدغه های بزرگتری چون ارتباط با همسالان، فضای 
مجازی و وضعیت شغل و زندگی آینده اش پیدا کرده که حتی یکی از 
اینها ممکن است باعث اُفت تحصیلی اش شود، زمانی پدر و مادر باید 
نگران باشند که این اُفت تحصیلی باعث لطمه زدن او به آینده و زندگی 

اش شود. اما والدین باید چه کار کنند، این گزارش را بخوانید.
یک کاغذ  و قلم برداشته ام و در حال نوشتن دغدغه هایم هستم، اخیرا 
یک کتابی از روانشناسی می خواندم که در آن نوشته بود ، برای اینکه 
ذهنتان را  پاکسازی کنید و بتوانید مدیریت بهتری بر برنامه های زندگی 
تان داشته باشید، بهتر است هر چه در ذهن دارید ، روی کاغذ بیاورید، به 
قول خود آن روانشناس نشخوارهای فکری تان را مکتوب کنید. من هم 
در حال تمرین این روش هستم. مدتی است که وضعیت تحصیلی بچه 

ها ذهنم را به شدت درگیر کرده است.
دو سال از کرونا گذشته و خیلی از محصل ها در این مدت اُفت تحصیلی 
پیدا کرده اند، بگذریم از یک عده بچه هایی که خودشان اتوماتیک وار به 
درس و مشقشان می پردازند و مادر و پدرها خیلی درگیرشان نمی شوند، 
از بدِ حادثه ما مدام باید درس بچه ها را کنترل کنیم تا مبادا عقب نیافتند، 
مشق هایشان را بنویسند، تمریناتشان را حل کنند، دست آخر هم معلم 
ها زنگ می زنند که فرزند شما اُفت تحصیلی پیدا کرده ، مگر انتظار 
دیگری از این شرایط کرونا و شیطنت بچه ها در منازل و درس نخواندشان 

می توان داشت؟
حال دارم روی کاغذ یادداشت می کنم که کمتر از ۱۵ روز  دیگر فرزندانم 
باید به مدرسه بروند و امسال دیگر از آن سال هایی نیست که یک روز 
مدرسه بروند و سه روز در خانه باشند، قطعا درس و مدرسه جدی تر است 
و خودم هم خیلی بیشتر پیگیر هستم که بچه ها اُفت تحصیلی پیدا 
نکنند. اما چیزی که پس از نوشتن این یادداشت ها در ذهنم سوال شد، 
این است که الان چه کنم؟ در این مدت کم که بچه ها را باید راهی مدرسه 

کنم و کلی هم از وضعیت تحصیلی و همسالانشان عقب هستند؟
که  است  فرزند  دو  دارای  مند  دغدغه  مادر  یک  های  ذهنیت  اینها 
احساس می کند، بچه هایش از شرایط تحصیلی شان عقب افتاده اند. 
اما سوالش ، دغدغه خیلی از مادران دارای فرزند محصل است، مادرانی 
که در این چند سال بیش از هر زمان تلاش کردند، بچه هایشان از درس و 
مشق عقب نیافتند اما عاقبت این اتفاق برای خیلی از بچه ها افتاد. اصلا 
مگر این افت تحصیلی به شیوع کرونا و تعطیلی مدارس فقط ربط دارد؟ 

به غیر از آن بچه ها افت تحصیلی پیدا نمی کردند؟
تحصیلی  اُفت  ها،  خانواده  از  خیلی  بین  در  رایج  مسائل  جمله  از 
نوجوانان است. نوجوان با ورود به بازه سنی مخصوص به خود، دچار 
تحولات زیادی می شود و نوساناتی در وجودش از جسمی تا روانی، 
شناختی، مهارتی،  عاطفی و اجتماعی رخ می دهد. این تغییرات ممکن 
است باعث اُفت تحصیلی در وجودش شود که البته شایع هم هست. 
نمرات نوجوانان در این دوره کاهش پیدا می کند و علاقه مندی به درس 
خواندشان کم می شود. در این زمان خیلی از پدر و مادرها نگران و گلایه 

مند وضعیت تحصیلی بچه هایشان می شوند.
*برخی عواقب اُفت تحصیلی در دوران نوجوانی

»دکتر محمد ترکمان«، روانشناس و مشاور کودک و نوجوان در این زمینه 
می گوید: »برخی نوجوانان در این بازه سنی دچار اختلال در یادگیری 
می شوند، در بسیاری موارد از کلاس ، درس و مدرسه منزجر می شوند، 
حتی میل به فرار از مدرسه پیدا می کنند و به بهانه های مختلف به مدرسه 
نمی روند. همه اینها منجر به بروز درگیری های خانوادگی و همچنین 
درگیری نوجوان با خودش می شود. گاهی این مسئله بروز لجبازی را 
در نوجوان تشدید می کند، اعتماد به نفسش را کاهش می دهد و قدرت 
انتخابش در امور دیگر زندگی را نیز ضعیف می کند، از همه اینها بدتر 

ممکن است آینده خودش را نیز خراب کند«.
چه بسیار انسان های مستعدی که به دلیل اُفت تحصیلی در دوره 
نوجوانی، به جایگاه واقعی خودشان در زندگی دست پیدا نکردند. انسان 
هایی که می توانستند یک نویسنده خوب، نقاش عالی، پزشک متبحر 
یا معمار فوق العاده باشند. بنابراین اُفت تحصیلی در دوره نوجوانی و 
حواشی آن فقط به جایگاه تحصیلی بچه آسیب نمی زند، بلکه می تواند 
تمرکز و قدرت انتخاب فرد را نیز تحت الشعاع قرار دهد، جایگاه اجتماعی 
او را نیز خراب کند و به سادگی وی را دچار نگرش های منفی و مخرب 

نسبت به خودش و دیگران کند.
*قضیه آنقدرها هم پیچیده نیست

قضیه اُفت تحصیلی و عواقب آن آنقدرها هم پیچیده نیست. پدر و مادر 
با یک سری آگاهی ها به راحتی می توانند این ماجرا را مدیریت کنند و 

آسیب ها را به حداقل برسانند. اما چگونه؟
ابتدا به این نکته اشاره کنیم که برخی والدین با یک سری دیالوگ هایی 
باعث تخریب شخصیت و اعتماد به نفس نوجوان شده و نه تنها به او 
کمک نمی کنند، مشکل تحصیلی بچه حل شود، بلکه آن را دامن هم 

می زنند.
*دیالوگ های تخریب گر

دکتر ترکمان در این باره می گوید: »دیالوگ هایی مثل )از درس خوندن 
به هیچ  جا نمی رسی(، )خاک بر سرت با اون درس خوندنت، برو از 
دختر/پسر فلانی یاد بگیر(، )همش با دوستات بیرونی، پس کی وقت 
میکنی درس بخونی؟ همینه اوضاع تحصیلیت اینقدر خرابه دیگه!( این 
جملات باعث می شود نه تنها بچه ها تشویقی به درس خواندن نشوند، 
بلکه اوضاع رابطه والدین و فرزندان هم خرابتر شده و دل به درس هم 
نخواهند داد.« همه ما می دانیم که نوجوان دیگر کودک نیست که تمام 
دنیایش پدر و مادر و درس خواندن باشد، دغدغه هایش با بزرگ شدن 
فضای زندگی اش بیشتر شده است، از همسالان تا فضای مجازی، 
شغل، آینده، درس و هزار چیز دیگر به ذهن او افزوده شده است، بنابراین 

خیلی جاها طبیعی است که اُفت تحصیلی هم پیدا کند. اما مسئله 
جایی بحرانی می شود که برخی اوقات آنقدر بچه ها به درس بی توجه 

می شوند که مشکل اُفت تحصیلی به زندگی شان لطمه می زند.
دکتر محمد ترکمان معتقد است که در 5 مرحله می توان این مشکل را 

مدیریت کرد. او اینطور توضیح می دهد: 
1-علت درس نخواندن نوجوانان را شناسایی کنید

نخستین نکته این است که پیگیر شویم چرا نوجوان ما درس نمی 
مثل  دارد،  دیگری  علت  نخواندن  درس  این  اوقات  گاهی  خواند. 
اضطراب، افسردگی، کمال گرایی، اختلالات یادگیری، نفوذ همسالان، 
نقص توجه معلمان، سختگیری زیاد در مدرسه و ... ممکن است باعث 
شود که بچه ها عملکرد خوبی در تحصیل نداشته باشند. پس بهتر 
است که در یک تعامل با نوجوان و پیدا کردن علت واقعی این عدم انجام 

تکالیف و درس خواندن، به نتایج خوبی برسیم.
گاهی اوقات لجبازی باعث می شود بچه ها درس نخوانند، بنابراین 
والدین باید سعی کنند رابطه شان را با نوجوان بهبود ببخشند و در نهایت 
شاید شما تلاش خود را بکنید و هیچ علتی هم پیدا نکنید، در اینطور 
مواقع به دلیل بی حالی و ضعف جسمی یا عدم تمرکز باید این اتفاق 
افتاده باشد که در هر حال هر کدامش راه حلی دارد و والدین می توانند 

آن را مداوا کنند.
2-با  نوجوانتان گفت وگو کنید

در گام دوم با گفت وگو سعی کنید مشکل را حل کنید. زمانی که 
شما مشخص کردید علت واقعی درس نخواندن و عدم انجام تکالیف 
را  هایی  زمان  و  کنید  او صحبت  با  آن  رفع  برای  نوجوانتان چیست، 
برای انجام تکلیف و جبران عقب ماندگی ها مشخص کنید. حتی با او 
قرارداد شفاهی یا کتبی برای انجام دروسش ببندید منتها سعی کنید که 
انتظاراتتان معقول باشد و او را به سمت کمالگرایی و در نهایت هم بی 

توجهی به درس سوق ندهید. 
مثلا با نوجوانتان اینطور صحبت کنید: » می دونم که در این شرایط 
سنی دغدغه های زیادی داری، اما بیا با هم حرف بزنیم، چند زمان را 
مشخص کنیم برای انجام تکالیفت ، کی می تونی و راحتی به نظرت که 
در آن زمان ها به کمک هم عقب ماندگی هاتو جبران کنیم؟ چند ساعت 
تو طول روز می تونی شروع به درس خوندن کنی؟ بیا بنویسیمشون رو 

کاغذ«.
3-جریمه و پاداش در نظر بگیرید

در قدم بعدی سعی کنید برای درس خواندن هایش پاداش در نظر 
بگیرید و برای نخواندن هایش هم جریمه. البته این جریمه  نباید بدنی 
بوده یا طوری باشد که به روان او آسیب بزند، بلکه طوری که مثلا درس 
نخواندنش یک پیامدی برایش داشته باشد مثل حذف برخی علایقش. 
مثلا قرار شما این بوده که بین ساعت 4 تا 6 درس بخواند و بعد هم برای 
بازی بیرون برود ، اما اگر نخواند شما قاطعانه اجازه ندهید که بیرون برای 

فوتبال یا دوچرخه سواری برود و روی حرف خودتان هم بایستید.
4-در جبران عقب ماندگی های تحصیلی همراهش باشید

بچه ها برای جبران عقب ماندگی ها اهمال کاری می کنند و به تنهایی 
کارها برایشان سخت می شود، به جز اینکه با کمک برای درس خواندن 
برنامه ریزی می کنید، بهتر است در تمام بخش ها  نیز همراهش باشید 
تا بداند شما در کنارش هستید و به او یادآوری می کنید که کارهایش را 

انجام دهد.
5-تمرکزتان بر نتیجه باشد نه فرایند

علی رغم اینکه خیلی جاها شاید درستش این باشد که شما بر فرآیند 
امور کار کنید و لذت ببرید، برای جبران افت تحصیلی و عقب ماندگی 
بچه ها بهتر است شما به عنوان پدر و مادر بر نتیجه تمرکز کنید تا فرایند. 
یعنی خیلی برایتان مهم نباشد که حتما سر ساعت 5 درس خواندش را 
شروع کند یا فلان تمرین را انجام دهد، اگر با ساعت کمتری هم نتیجه 

می گیرد یا زمان امتحانات هم می تواند، جبران کند، سخت نگیرید.
اینجا لازم است که انتظارات پدر و مادر معقول باشد و از جنگ قدرت در 

هر مرحله پرهیز کنند.«
*موارد استرس زا را از ذهن نوجوانتان حذف کنید

در کنار تمام این مواردی که دکتر ترکمان مطرح کردند، چند نکته دیگر 
هم قابل تأمل و مهم است. یکی اینکه خیلی وقت ها بچه های نوجوان 
به خاطر شرایط هورمونی خاصی که در این دوره پیدا می کنند، دچار 
استرس ها و اضطراب زیاد هستند، فراموش نکنید که در فرایند تحصیل 
آنها شرایط را با آرامش هر چه تمام تر فراهم کنید و حتی اگر مشکلی 
هم پیش آمد ریشه آن را پیدا کنید تا استرس  و اضطراب از وجودشان 

رخت ببندد.
بهترین شرایط برای رفع استرس بچه ها این است که محیط منزل امن و 
بدون جنگ و دعوا و مشکل باشد. پدر و مادری که خود مدام با هم درگیر 
هستند و جدل در خانه شان وجود دارد، نمی توانند انتظار داشته باشند 
که فرزندشان به راحتی به درس و مشقش برسد و استرسی نباشد. اگر 
زمانی این اتفاق استثنائا در زندگی پیش آمد، بهتر است که با نوجوانتان 
صریح گفت وگو کنید و او را به آرامش دعوت کنید. حتی اگر زمانی دیدید 
که به دلیلی خارج از محیط منزل، فرزند شما استرس دارد، از مدرسه او 

اجازه بگیرید تا در منزل استراحت کند و قوای خودش را بیابد.
از جمله سایر نکاتی که والدین در این زمینه لازم است در نظر بگیرند، 
می توان توجه به استعدادها و علایق نوجوان، رژیم غذایی و تغذیه او، 
تشویق او در منزل، توجه به تفریح و استراحت نوجوان، افزایش انرژی 
مثبت خانه می توان اشاره کرد و از مهمترین راهکارها اگر دیدید که 
کارهایتان نتیجه مناسب نداده، لزوم مراجعه به روانشناس و بردن نوجوان 

نزد مشاور و روانشناس است.
انجام  کارهایی  چه  فرزندانتان  تحصیلی  مشکلات  رفع  برای  شما 

می دهید. برایمان بنویسید.

در گفت و گو با یک روانشناس و مشاور کودک و نوجوان مطرح شد؛

بحران اُفت تحصیلی در دوران نوجوانی را چطور طی کنیم؟
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هشدار به جمع کننده های سرمایه؛

معامله طلا، ملک، ارز و خودرو
 شامل مالیات می شود

رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی کشور جزییات طرح مالیات بر 
عایدی سرمایه را اعلام کرد. 

مهدی موحد با بیان اینکه طرح مالیات بر عایدی سرمایه تایید کمیسیون اقتصادی 
مجلس را اخذ کرده است، اظهار کرد: این طرح در آستانه ورورد به صحن علنی 
مجلس است و اگر مصوب شود قانونی تحت عنوان مالیات برعایدی سرمایه خواهیم 

داشت که اصلاحیه ای بر قانون مالیات های مستقیم خواهد بود.
وی با بیان اینکه طرح مالیات بر عایدی سرمایه چند کارکرد مهم دارد، توضیح داد: 
یکی از کارکردهای مهم این است که می تواند دلالی و درآمد حاصل از دلالی را از 
صرفه بیندازد. درواقع درآمد حاصل از دلالی و سوداگری از صرفه می افتد و مهم ترین 
ویژگی طرح مذکور این است که به این واسطه دلالان و سوداگران کمتر انگیزه خرید 
و فروش کالاهای سرمایه ای و دارایی سرمایه ای مانند مسکن، خودرو، ارز، سکه و 

دلار را خواهند داشت.
رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی کشور با تاکید بر اینکه کاهش 
تقاضا برای رد و بدل کردن کالاهای مذکور موجب کاهش قیمت آن ها در بلند مدت 
می شود، اظهار کرد: کاهش قیمت، اثرات خاص خود را بر اوضاع نقدینگی خواهد 
گذاشت و نقدینگی را نه تنها به سمت تولید هدایت خواهد کرد بلکه حجم نقدینگی 
مورد نیاز در جامعه را برای جذب در فعالیت های سوداگرانه کاهش می دهد و در 
بلندمدت اثرات ضد تورمی هم خواهد داشت. از سوی دیگر برای دولت به واسطه 

این فعالیت ها درآمد حاصل می شود.
موحدی در ادامه با تاکید بر اینکه بیشتر املاک و دارایی هایی که مورد نقل و انتقال 
قرار می گیرند توسط قشر پردرآمد انجام می شود، گفت: به همین دلیل اجرای این 
طرح عدالت مالیاتی هم در پی خواهد داشت؛ یعنی به بازتولید درآمد بین اقشار 
مختلف جامعه کمک خواهد کرد. همچنین از آنجایی که این اطلاعات در قالب 

سامانه ای ثبت می شود، از جهت اطلاعاتی هم می تواند به کشور کمک کند.
در ازای فروش باید صورت حساب الکترونیک دریافت کرد

کند،  فروش ۱۰ سکه  به  اقدام  اگر یک شخص حقیقی  که  این سوال  به  وی 
اطلاعات آن از چه طریقی به سازمان امور مالیاتی خواهد رسید؟ پاسخ داد: یک 
قانونی وجود دارد تحت عنوان "قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان". این 
قانون در قالب یک بسته قانونی در کنار مالیات بر عایدی سرمایه قرار گرفته و این 
قانون را تکمیل می کند. در این شرایط هر فرد حقیقی موظف می شود حتی اگر یک 
سکه هم می خواهد بفروشد، آن را به فردی بفروشد که قرار است در ازای آن صورت 

حساب الکترونیک صادر کند.
رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی کشور ادامه داد: اگر صورت 
حساب الکترونیک در اختیار فرد قرار نگیرد، یعنی به واسطه فروش دارایی پولی به 
حساب فرد واریز خواهد شد که مابه ازای صورت حساب الکترونیک ندارد و چون 
سازمان امور مالیاتی نمی تواند منبع پول را شناسایی کند، مبنا درآمد اتفاقی می شود 
و از مجموع وجوه واریزی به حساب فرد طلب مالیات می کند و این عدد، مالیات 
بالاتری خواهد داشت. این فرایند انگیزه را برای افراد ایجاد می کند که اگر می 
خواهند فروشی داشته باشند این فروش را در مجاری قانون خود و در قالب قانون 
اصلاح شده پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان انجام دهند. برای مثال سکه را به 
یک طلافروشی مجاز بفروشند و در ازای آن صورت حساب الکترونیک دریافت کنند؛ 

در غیر این صورت مشمول مالیات بالاتری خواهند شد.
به گفته موحدی این قانون شامل املاک تجاری و مسکونی، کلیه وسایل نقلیه که 

امکان شماره گذاری دارند، ارز و انواع فلزات گران قیمت می شود.

وزیر صمت :

برنامه صادرات خودرو از سال آینده 
اجرایی می شود 

وزیر صمت با بیان اینکه امسال صادرات خودرو کمتر از ۲۰ هزار دستگاه خواهد 
بود، گفت: امسال بر بازار داخل تمرکز کرده ایم و برنامه صادرات خودرو از سال آینده 

اجرایی می شود.
سید رضا فاطمی امی، در مورد صادرات خودرو اظهار کرد: ما یک برنامه ۴ ساله 
برای صنعت خودرو طراحی کردیم که بر اساس این برنامه تدوین شده، از سال ۱۴۰۲ 

اقدامات لازم را برای صادرات خودرو آغاز می کنیم.
بازار داخل تمرکز  انجام شده امسال روی  برنامه ریزی  افزود: طبق  وزیر صمت 

کرده ایم و سال آینده برنامه های مربوط به صادرات را اجرایی خواهیم کرد.
وی ادامه داد: بر همین اساس نیز امسال صادرات خاصی در حوزه خودرو نداریم و 

میزان صادرات کمتر از ۲۰ هزار دستگاه خواهد بود.
فاطمی امین تصریح کرد: بازار داخل و بهبود فرایند تولید از جمله برنامه های امسال 

ماست؛ چه بسا که در مورد خودروهای ناقص به نتایج قابل قبولی هم رسیدیم.
وزیر صمت گفت: طبق آمار از ابتدای سال تاکنون میزان تولید خودروی کامل 
۲۷۹ درصد رشد کرده است؛ یعنی از ۸۸ هزار و ۳۱۲ خودروی کامل تولید شده به 
۳۳۴ هزار و ۴۶۳ خودروی کامل در سال جاری رسیده ایم و فقط ۴۱ هزار دستگاه 
خودروی ناقص داریم در حالی که این رقم در مدت مشابه پارسال ۲۹۱ هزار دستگاه 

خودرو بود.

عضو شورای عالی کانون صرافان:

 افراد تمایلی به خرید دلار
 برای سرمایه گذاری ندارند

 عضو شورای عالی کانون صرافان گفت: آرامش در بازار ارز برقرار است و معاملات 
تنها برای رفع نیاز ارزی افراد انجام می شود و افراد دیگر تمایلی برای سرمایه گذاری 

در بازار ارز ندارند.
براساس این گزارش، طی چند ماه گذشته آرامش بر بازار ارز حاکم بود و نرخ ها 
تقریباً نوسان زیادی نداشت. معامله گران در این بازار رفتار هیجانی نداشتند و بیشتر 

برای خرید ارز مورد نیاز خود مراجعه می کردند. 
امروز بعد از مدت ها قیمت دلار رشد اندکی داشت؛ در این خصوص با دبیر کل 
شورای عالی کانون صرافان گفت وگویی انجام دادیم که تاکید کرد: قیمت ها در یک 

رنج ثابت نوسان خواهد داشت.
»کامران سلطانی زاده« درباره آخرین قیمت ها در بازار ارز اظهار داشت: نرخ دلار در 

بازار آزاد ۳۰ هزار و ۵۰۰ تومان و یورو ۳۰ هزار و ۶۰۰ تومان است.
تومان  ارزی قیمت دلار ۲۹ هزار و ۶۰۰  بازار متشکل  افزود: همچنین در  وی 

دادوستد می شود، اما همچنان آرامش بر بازار حاکم است. 
دبیر کل کانون صرافان ایران گفت: این افزایش جزیی نرخ ارز به دلیل نزدیک شدن 
به تعطیلات آخر هفته و شهریورماه و سفرهای اربعین است که این موضوع طبیعی 

است.
پایان  سفرهای  و  اربعین  سفرهای  وجود  با  بنابراین  داد:  ادامه  زاده  سلطانی 
شهریورماه تنها حدود ۰.۵ درصد رشد معاملات را در بازار شاهد بودیم که این رقم 

قابل توجهی نیست.  

رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی با 
بیان اینکه تولید بنزین از ۱۰۵ لیتر به ۱۰۱ لیتر کاهش و مصرف افزایش یافته، 

گفت: احتمال این که دوباره واردکننده بنزین و گازوئیل شویم، وجود دارد. 
سیدحمید حسینی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی کاهش سهمیه بنزین با نرخ 
آزاد از ۲۵۰ لیتر به ۱۵۰ لیتر اظهار داشت: قاعدتا با توجه به اینکه مناطق مرزی 
پتانسیل بالایی برای قاچاق بنزین دارند، اقدام بجایی بوده است، ضمن اینکه 
۶۰ لیتر بنزین یارانه ای و ۱۵۰ لیتر  آزاد برای یک خانوار معمولی کفایت می کند.

 فعلا نمی توانیم بنزین را با نرخ واقعی بفروشیم
وی افزود: با توجه به اینکه تولید پالایشگاه ستاره خلیج فارس ۱۱ درصد کاهش 

پیدا کرده برای جبران آن و کسری تولید یا باید پالایشگاه بسازیم که ۳ تا ۴ سال 
طول می کشد، یا باید واردات بنزین داشته باشیم، یا به سمت تولید بنزین از 
پتروشیمی و یا کنترل مصرف و تقاضا داشته باشیم که قطعا سالم ترین و بهترین 

راه حل کنترل مصرف است.
 رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی 
با بیان اینکه کاهش سهمیه بنزین ۳ هزار تومانی در راستای مدیریت تقاضا و 
خاطر  به  نمی توانیم  ما  حاضر  حال  در  گفت:  گرفته،  صورت  قاچاق  کنترل 
فرآورده های  قیمت  افزایش  با  رابطه  در  گذشته  سال های  که  تلخی  تجربیات 
نفتی داشتیم بنزین را با قیمت واقعی بفروشیم، اختلاف قیمت بنزین ما با دیگر 

کشورها نیز بعضا چندین برابر است، بنابراین باید مجموعه ای از راهکارها را بکار 
ببریم تا این وضعیت را سامان بدهیم که یکی از راهکارها این است که سهمیه 

بنزین خودروها مدیریت شود.
آیا در حال مقدمه چینی  گران کردن بنزین هستیم؟

وی درباره احتمال افزایش قیمت بنزین تصریح کرد: اگر بنا بر این باشد که 
برای خودروهایی که بالای ۲۵۰۰ سی سی مصرف دارند، کارت سوخت صادر 
نشود قاعدتا نرخ جدیدی به بازار تحمیل خواهد شد و صاحبان خودروهای 
لوکس مجبورند بنزین را با نرخ بالاتری خریداری کنند و این مقدمه ای می شود 

که دولت به این سمت برود که حداقل بنزین سوپر را گران و آزادسازی کند.
مازاد عرضه طعمه قاچاقچیان می شود

حسینی با بیان اینکه کاهش سهمیه یکی از راهکارهای کاهش قاچاق است، 
اما الزاما به معنای کاهش مصرف نیست، خاطر نشان کرد: بعید است خودروها 
۲۵۰ لیتر بنزین آزاد مصرف کنند، خودروهای با مصرف ۲۵۰۰ سی سی هم از 
۲۵۰ لیتر بیشتر مصرف ندارند، بنابراین خودروهایی که سهمیه سوخت یارانه ای 
دارند نیازی به ۱۰۰ لیتر مازاد نداشته اند و این میزان می توانست طعمه ای برای 

قاچاقچیان باشد.
تولید بنزین کم شده است

وی بیان داشت: در حال حاضر تولید بنزین از ۱۰۵ لیتر به ۱۰۱ لیتر کاهش 
و مصرف افزایش یافته و احتمالا به خاطر افزایش قیمت های جهانی سوخت و 
ارز ریسک برای قاچاق معنی دارد و می تواند ۱۰ تا ۱۵ میلیون لیتر در روز قاچاق 
صورت گیرد، بنابراین حتما این برنامه جلوی قاچاق را گرفته و مصرف را کاهش 
می دهد، علاوه بر این می تواند دلایلی که مصرف بنزین افزایش پیدا کرده را 

مشخص کند.
احتمال واردات بنزین

رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی 
تاکید کرد: در هر حال احتمال این که دوباره واردکننده بنزین و گازوئیل شویم، 
وجود دارد. برای جلوگیری از این موضوع چندین راهکار وجود دارد یکی اینکه 
به سمت بهینه سازی مصرف سوخت خصوصا در خودروها حرکت کنیم و یا اینکه 
با تغییر موتور خودروها بتوانیم مصرف را کاهش دهیم، دوم اینکه خودروهای 
فرسوده را که مصرف بالا داشته و آلوده کننده هوا هستند، از دور خارج کنیم. 
از  استفاده  و  سوخت  کردن  هوشمند  خروجی،  مبادی  کنترل  بعدی  راهکار 
سامانه سوخت است که مشخص شود هر خودرویی چه میزان، چگونه و در کدام 
شهرها سوخت دریافت کرده است، اگر از ظرفیت این سامانه استفاده می شد 
اکنون راحت تر تحلیل می کردیم که چه اتفاقی در حال رخ دادن است، یک 

راهکار هم ساخت پالایشگاه و افزایش ظرفیت نیروگاهی است.

رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی خبرداد:

کاهش 11 درصدی تولید بنزین درستاره خلیج فارس

وزیر نیرو خبر داد؛

صدور قبض رایگان برای ۵ میلیون مشترک خانگی در تابستان
 وزیر نیرو اجرای طرح های مدیریت مصرف در تابستان امسال را موفق ارزیابی 

کرد و گفت: قبض رایگان برای پنج میلیون مشترک صادر شد.
علی اکبر محرابیان اظهار داشت: یکی از پایه های مدیریت مصرف امسال، 
مشارکت مردم است که برای مشارکت آنان لازم بود با موارد مدیریت مصرف آشنا 

کرده و اقشار جامعه را به مشارکت در این باره دعوت کنیم.
وی ادامه داد: واسطه اصلی فرهنگ سازی و رساندن پیام به مخاطب، رسانه ها 
بودند که به عنوان یکی از مهم ترین رکن مجموعه مدیریت مصرف، نقش خود را 

به نحو احسن اجرا کردند.
وزیر نیرو درباره نتیجه اجرای طرح مدیریت مصرف، گفت: از ابتدای فصل 

گرم نزدیک به ۴۰ میلیون قبض صادر شده که ۱۶ میلیون و ۷۰۰ هزار مشترک 
)بیش از ۴۰ درصد مشترکان( مصرف خود را نسبت به سال گذشته کاهش 

داده اند.
وی اضافه کرد: این موضوع نشان دهنده مشارکت عمومی مردم و موفقیت آمیز 

بودن طرح های مدیریت مصرف است.
محرابیان خاطرنشان کرد: بر اساس قولی که به مردم داده شده، قرار شد در 
کنار این طرح برای مشترکان کم مصرف پاداش صرفه جویی در نظر گرفته شود 
که از این بابت نزدیک به ۸۵۰ میلیارد تومان پاداش مدیریت مصرف به مشترکان 
صنعت برق داده شده که پیش بینی می شود این رقم تا آخر فصل تابستان از 

یک هزار میلیارد هم عبور کند.
وزیر نیرو بیان داشت: از ۱۶ میلیون و ۷۰۰ هزار قبضی که شامل دریافت 
پاداش صرفه جویی شدند، نزدیک به پنج میلیون قبض رایگان یا بستانکار شد 
که نشان می دهد پاداش صرفه جویی این مشترکان بیش از هزینه قبض آن ها 

بوده است.
وی درباره برنامه مدیریت مصرف در بخش اداری، گفت: در بخش اداری 
مصوبه هیأت دولت مبنی بر کاهش ۳۰ درصدی مصرف نسبت به سال گذشته 
را داشتیم که با همکاری همه دستگاه های دولتی توانستیم این طرح را با 

موفقیت اجرا کنیم.

رئیس سازمان مالیاتي کشور خبر داد:

شناسایی ۷۰۰۰ شرکت صوری دارای فرار مالیاتی
تاکنون  امور مالیاتی کشور گفت:  رئیس کل سازمان 
بیش از ۷۰۰۰ شرکت صوری شناسایی شده، در تلاشیم 
که علاوه بر شناسایی این شرکت ها، ذی نفعان اصلی 
که مرتکب فرار مالیاتی شده اند را نیز شناسایی و از آن ها 

مطالبه مالیات کنیم.
داوود منظور در گفت وگویی  اظهارداشت : درسند تحول 
دولت مردمی، موضوع مبارزه با فرار مالیاتی و شفاف سازی 
اقتصاد مورد تاکید قرار گرفته و طبیعتا نظام مالیاتی باید به 
سمتی برود که عمده درآمد های مالیاتی از محل شناسایی 
فرار های مالیاتی و شناسایی مودیان جدید تامین شده و 

فشار بر مودیان منضبط به حداقل برسد.
منظور می گوید: امسال نرخ مالیات بخش های تولیدی 
۵ واحد درصد کاهش یافت که این اقدام به تحرک و رونق 
تولید کمک می کند. همچنین معافیت مالیاتی درآمد های 

شرکت های بورسی در صورت افزایش سرمایه، معافیت 
مدت   بلند  تقسیط  و  بنیان  دانش  شرکت های  مالیاتی 
مشاغل آسیب دیده از کرونا از دیگر حمایت های نظام 

مالیاتی از بخش تولید محسوب می شود.
به گفته رئیس سازمان امور مالیاتی کشور جرم انگاری 
فرار مالیاتی و تعیین مجازات کیفری برای آن، از جمله 
مالیات های  قانون  گرفته  صورت  اصلاحات  مهمترین 
مستقیم در سال ۹۴ بود که زمینه برخورد قضایی با جرایم 
مالیاتی را فراهم آورده است. استفاده موثر از این ظرفیت 
امور  قانونی مستلزم همکاری سه جانبه میان سازمان 
مالیاتی کشور، پلیس امنیت اقتصادی و دادستانی است.

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: فرار مالیاتی 
عموما به سه شکل اساسی عدم ثبت نام به عنوان مؤدی 
مالیاتی، کتمان درآمد و ثبت هزینه های غیرواقعی صورت 

می پذیرد و با توجه به گسترده بودن فرار مالیاتی در کشور، 
عزم جدی و اراده قاطع دو دستگاه برای برخورد با جرایم 
اقتصادی و فساد اداری لازمه این همکاری هاست. البته 
در این میان پدیده چند دفتری نیز راهی برای کتمان 

درآمد برای اشخاص حقیقی و حقوقی است.
منظور می گوید: در صورتی که در سه زمینه فرار مالیاتی، 
قابل  توفیقات  مالیاتی  فرهنگ  ضعف  و  اداری  فساد 
ملاحظه ای به دست آوریم، امکان اینکه کل بودجه جاری 

کشور از محل درآمد های مالیاتی تامین شود، وجود دارد.
از  بخشی  در  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  کل  رئیس 
سخنان خود بر ضرورت پرداخت مالیات به عنوان یک 
تکلیف شهروندی و واجب اجتماعی تاکید کرد و گفت: 
در بحث مبارزه با فرار مالیاتی و فساد باید تمرکز بر کسانی 
باشد که تاثیر بسیاری در شکل گیری این جرایم و مفاسد 

آن  باید سراغ  اهمیت،  بر اصل  تکیه  با  و طبیعتا  دارند 
شکل  را  مالیاتی  فرار  درصد  که ۹۰  برویم  درصدی   ۱۰

می دهند.
رئیس سازمان می گوید: تاکنون بیش از ۷۰۰۰ شرکت 
صوری شناسایی شده، در تلاشیم که علاوه بر شناسایی 
این شرکت ها، ذی نفعان اصلی که مرتکب فرار مالیاتی 

شده اند را نیز شناسایی و از آن ها مطالبه مالیات کنیم.
سردار سرتیپ غلامرضا رضاییان، در این نشست، ضمن 
با  افزایش همکاری ها  برای  این دستگاه  آمادگی  اعلام 
می کنم  ابلاغ  امروز  گفت:  کشور  مالیاتی  امور  سازمان 
که اولین اولویت همکاران ما در پلیس امنیت اقتصادی 
کشور، موضوع مالیاتی است و به زودی در تمامی استانها، 
تیم های همکاری نظام مالیاتی و پلیس امنیت اقتصادی 

تشکیل خواهد شد.

رئیس شورای تامین دام کشور گفت: دامداران 
پس از آزادسازی قیمت، بیشترین آسیب را دیدند 
تولید،  بخش  در  کشور  گوشت  و  دام  صنعت  و 
بزرگترین آسیب دیده از آزادسازی ها بود که علت 
آن، 8 برابر شدن نهاده بود. با توجه به این که تولید 
گوشت قرمز از طریق تعلیف صورت گرفته و در 
بسیاری از شهرها، معضل کم آبی و بی آبی وجود 
دارد، تولیدکنندگان ما زیرچرخ آزادسازی قیمت 

محو می شوند. 
منصور پوریان در گفت وگو با ایلنا، به بیان آخرین 
با  گفت:  و  پرداخت  زنده  دام  صادرات  جزئیات 
گذشت 17-18 روز از ابلاغ شیوه نامه جدید، با 
مشکلاتی زیادی روبرو هستیم. باید دید این شیوه 
در حمایت از دامدار ابلاغ شده یا خیر. دامداران 
پس از آزادسازی قیمت، بیشترین آسیب را دیدند 
تولید،  بخش  در  کشور  گوشت  و  دام  صنعت  و 
بزرگترین آسیب دیده از آزادسازی ها بود که علت 
آن، 8 برابر شدن نهاده بود. با توجه به این که تولید 
گوشت قرمز از طریق تعلیف صورت گرفته و در 
بسیاری از شهرها، معضل کم آبی و بی آبی وجود 
دارد، تولیدکنندگان ما زیرچرخ آزادسازی قیمت 

محو می شوند.
وی در ارتباط با عدم اجرای طرح های حمایتی 
از دامدارها بیان کرد: بنا بود دو طرح حمایتی 
جهت خارج شدن دامدار از وضعیت بحرانی اجرا 
شود زیرا ما می دانیم که بخش مهمی از تولید در 
روستا به دامداران تعلق داشته و زمانی که هزینه 
تولید افزایش پیدا کند، دامدار به دلیل متضرر 
شدن دست از کار خود کشیده و عرصه صنعت 
این طرح ها،  از  یکی  اساس  بر  ترک می کند.  را 
بدلیل  که  گیرد  صورت  تضمینی  خرید  بود  بنا 

به  یا عدم پرداخت وجه به دامدار  دیر پرداختن 
هیچ وجه انجام نمی شود. از سوی دیگر، بنا بود 
برای  تولیدکننده  توانایی  هدف  با  دام  صادرات 
خروج دام مازاد موجود در بازار از کشور صورت 

بگیرد.
اصل  افزود:  کشور  دام  تامین  شورای  رئیس 
صادرات بدین معناست که با خروج یک راس دام، 
امکان نگه داری برای 15 راس ایجاد می شود چون 
فقر نقدینگی در بخش دام کشور بی داد می کند. 
کشاورزی  وزارت  بازرگانی   امور  معاونت  بخش 
وظیفه پایش متقاضیان برای تعهد ارزی را دارد که 
این وظیفه به دلیل اهمیت بازگشت ارز و در زمره 
مکانیسم هایی است که به اقتصاد کشور کمک 
می کند. بحث دیگر، اهلیت صادرکننده است که 
در امور دام در حال انجام است و دامپزشکی نیز 
بخشنامه آن را صادر و ساز و کار انجام آن مشخص 

است.
وی ضمن اشاره به ایجاد موانع توسط شرکت 
پشتیبانی امور دام در بحث صادرات اذعان کرد: 
حدود 20 روز است که تمام برنامه صادرات خود 
را بر روی 50 هزار راس برای کل کشور بنا کرده 
که این مسئله با توجه به وسعت ایران، شرم آور 
است زیرا ما باید یک تا ۱.۵ میلیون راس دام صادر 
کنیم که بدین واسطه، تولید از آسیب دیدگی هایی 
این  بوده، رها شود.  که مسبب آن وزارت جهاد 
صحبت ها در خصوص امور دامی است که مسئول 
تولید گوشت کشور است، امور دام و دام داری به 
عهده آن بوده و از وضعیت حاد دامداران باخبر 

است.
زنده  دام  صادرکنندگان  ملی  مجمع  رییس 
خاطرنشان کرد: اکثر تولیدکنندگان ما حرفه ای 

صادرات 15-10  بر  مبنی  قرارداد  دارای  و  بوده 
هزار دام با طرف های خارجی هستند. اختصاص 
پیشتاز  که  خوزستان  به  گوسفند  راس  هزار 
صادرات است و حداقل میزان دامی که در این 
استان وجود دارد، بیش از 200 هزار راس است 
بسیار اندک بوده و تعیین میزان و حجم توسط امور 
دام به جای تسهیل، حمایت از صادرات حداکثری 
دام و کنارگذاشتن بروکراسی، مانع ایجاد می کند.

وی ضمن دشوار قلمداد کردن صادرات، اظهار 
داشت: هزینه صادرات بالا بوده و با اقداماتی نظیر 
برش، شاهد خروجی بسیار ناقصی می شویم که 
این  نمی گیرد.  صورت  تسهیلی  و  بی معناست 
اقدامات از سوی امور دامی صورت می گیرد که در 
کل جلسات، شاهد گفته های نماینده های امور 
دام وزارت جهاد مبنی بر وجود ۴.۵ تا ۵ میلیون 
راس دام مازاد، بودم که معنای آن بدون مشتری 
بودن است و دامدار عملا از صحنه خارج می شود 
ما که کوچکترین گله  زیرا یک گله 300 راسی 
داری روستایی یا عشایر به شمار می آید، پیش از 
آزادسازی یارانه ها، هزینه روزانه ای حدود ۱.۵ تا 
۲ میلیون تومان برای تهیه نهاده ها داشت اما در 
حال حاضر همین دامدار کوچک، هزینه روزانه ای 

حدود 9 میلیون دارد زیرا دام نیاز به تعلیف دارد.
پوریان در ارتباط با مشکلات دام اذعان داشت: 
اکثر دام های ایلام، خوزستان، کرمانشاه و فارس 
معنای  به  بودن،  ضعیف  این  و  هستند  ضعیف 
تعلیف نامطلوب است؛ از سویی دارای مرتع نیز 
دو  مشکل  کم آبی،  معضل  وجود  با  که  نیستیم 
چندان می شود. دامی که لازم است صادر شود، 
مناسب بازار داخل نیز نبوده زیرا این بازار، بدنبال 

خرید گوشت است.

رئیس تامین  کنندگان دام  زنده در ارتباط با عدم 
امکان صادرات گوساله گفت: متاسفانه عوارضی 
برای  است؛  شده  تعیین  گوساله  برای  بالایی 
گوساله 400 کیلویی باید 6 میلیون و 800 هزار 
تومان تنها هزینه عوارضی دارد و در کنار آن 200 
دلار معادل 3 میلیون تومان نیز برگشت ارز است و 
با احتساب سایر هزینه های جانبی که 2 میلیون 
تومان است، به طور کلی نزدیک 12 میلیون تومان 
باید برای صادرات آن هزینه شود که غیرمنطقی و 

بیهوده است.
وی ضمن وخیم تلقی کردن وضعیت دامداری 
در  ما  دام  تولید  کرد:  خاطرنشان  کشور،  در 
مرحله بحرانی قرار دارد و تنها راه حل های آن، 
صادرات و خرید تضمینی است.  با پرس و جو از 
شدم  متوجه  خوزستان  استان  دامپزشکی های 
نزدیک به 70 میلیون راس دام سبک داریم که این 

جمعیت بسیار عظیم است. با قیمت حال حاضر 
دام، اکنون اکثر مصرف کننده ها توانایی خرید را 
ندارند و با ایجاد هزینه تعلیف دام، دامدار از عرصه 
خارج و ایجاد بی تعادلی می شود. صادرات باید 
با دیدگاه پایداری و ماندگاری تولید گوشت قرمز 
بازارهای  و  مشاهده  روستا  اشتغال  و  صنعت  و 

مناسب برای تولیدکننده ایجاد شود.
بودن  مشخص  با  ارتباط  در  پایان  در  پوریان 
میزان صادرات دام به کشورهای دیگر گفت: تنها 
چند نژاد دام ما صادر می شوند که در بعضی از 
استان های ما قرار دارند البته با صادرات یک راس 
تنها  یا فسایی،  دام عربی، کردی، کرمانشاهی 
دامداران آن جا سود نبرده و کل صنعت دام پروری 
کشور سود می برد. ما در حال حاضر صادرات دام 
نداشته و بخش خارج شده از کشور، غیرقانونی و 

به نوعی قاچاق است.

رئیس شورای تامین دام کشور :

تولیدکنندگان دام زیر چرخ آزادسازی قیمت محو می شوند
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پیکان شکار جدید گل گهر؛ 

قلعه نویی قهرمانی می خواهد

تیم فوتبال گل گهر توانست در هفته ششم لیگ برتر با تک گل رضا شکاری پیکان 
را مغلوب کند تا مدعی جدی قهرمانی در فصل جدید باشد. 

براساس این گزارش، تیم فوتبال پیکان از ۱۷:۳۰ روز شنبه از هفته ششم لیگ برتر 
فوتبال در ورزشگاه دستگردی با قضاوت حسین زیاری، میزبان گل گهر سیرجان بود 

که این دیدار با نتیجه یک بر صفر به سود میهمان به اتمام رسید.
پیکان با وجود بازیکنان جوان و هزینه کم توانسته در رتبه هفتم جدول لیگ بایستد 
و هفته گذشته هم ترمز استقلال را کشید و یک امتیاز از این تیم مقابل هوادارانش 
به لطف گل به خودی های  تاکنون  این فصل  کسب کرد. گل گهرسیرجان هم 
حریفان هنوز شکست نخورده اما سه مساوی پیاپی داشته و هفته گذشته هم تیم 

ملوان را شکست داد تا به رده دوم جدول لیگ صعود کند. 
رای  با  گابنی  بازیکن  بایناما  از  استفاده گل گهر  به لطف  پیکان  فصل گذشته 
انضباطی سه بر صفر در یک بازی برنده شد و مسابقه دیگر دو تیم به نتیجه تساوی 
رسید. پیکانی ها که معمولا با آنالیز دقیق حریفان تلاش می کنند با توجه به سبک 
بازی حریف تیمشان را روانه مسابقه کنند و اکثرا هم به دنبال بازی تهاجمی نیستند و 
بیشتر روی دفاع و ضدحمله تاکید دارند که در این دیدار موفق به انجام این امر نشد. 
تنها غایب این دیدار علی علیزاده بود که به دلیل مصدومیت نتوانست گل گهر را 

همراهی کند.  
شاگردان قلعه نویی بازی را بهتر آغاز کردند و توانستند در دقیقه ۹ روی یک ضربه 
ایستگاهی توسط رضا شکاری یک گل زیبا و تماشایی را وارد دروازه پیکان کنند. رضا 
شکاری دو هفته پیش در مصاف با مس رفسنجان یک ضربه فوق العاده زد که به 
تیرک خورد ولی اینبار ضربه اش تبدیل به گلی زیبا شد. نیمه اول این دیدار با نتیجه 

یک بر صفر به پایان رسید.
در نیمه دوم گل اریک بایناما در دقیقه ۵۳ آفساید اعلام شد و کادر فنی گل گهر به 
این موضوع معترض شدند. تنها موقعیت خطرناک نیمه دوم در دقیقه ۸۳ بود جایی 
که ابراهیم صالحی بعد از پشت سر گذاشتن گلزاری توپ را به داخل محوطه ۶ قدم 

رساند اما آرتا خودش را رساند و توپ را به کرنر فرستاد.
با این نتیجه گل گهر ۱۲ امتیازی شد و موقتا به صدر جدول رفت تا نتظر نتیجه 

دیدار پرسپولیس باشد. در مقابل پیکان با ۸ امتیاز در رتبه هشتم قرار گرفت.

کشتی قهرمانی جهان - صربستان؛

چهار کشتی گیر ایران از رسیدن
 به مرحله نیمه نهایی بازماندند

یابی به مرحله نیمه نهایی مسابقات  از راه  ایران  چهار نماینده کشتی فرنگی 
قهرمانی جهان بازماندند. 

به گزارش روابط عمومی فدراسیون کشتی، رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی 
جهان از ظهر روزشنبه و با برگزاری مسابقات اوزان ۵۵، ۷۲، ۷۷ و ۸۷ کیلوگرم در 
شهر بلگراد صربستان در حال برگزاری است. نتایج کشتی گیران کشورمان پس از 

مسابقات نوبت صبح به شرح زیر است:
در وزن ۵۵ کیلوگرم پویا دادمرز پس از استراحت در دور نخست در دور دوم با نتیجه 
۶ بر ۵ از سد اکرم اوزترک از ترکیه گذشت. وی در دور بعد و در مرحله یک چهارم 
نهایی مقابل امانگالی بکبولاتوف دارنده مدال نقره آسیا از قزاقستان با نتیجه ۳ بر 
۱ مغلوب شد و باید منتظر حضور حریفش در دیدار پایانی باشد تا وی نیز بتواند به 
کار خود در گروه بازنده ها ادامه دهد. در وزن ۷۲ کیلوگرم محمدرضا مختاری پس از 
استراحت در دور اول، در دور دوم با نتیجه ۷ بر ۳ مقابل ابراهیم غانم از فرانسه مغلوب 
شد و باید منتظر حضور حریفش در دیدار فینال باشد تا وی نیز بتواند به کار خود در 
گروه بازنده ها ادامه دهد. در وزن ۷۷ کیلوگرم محمدعلی گرایی پس از استراحت در 
دور نخست، در دور دوم با نتیجه ۵ بر ۴ آنتونیو کامنیاسیویچ از کرواسی را از پیش رو 
برداشت. وی دور سوم با نتیجه ۶ بر ۱ مغلوب کیم هیون وو قهرمان جهان و المپیک 
از کره جنوبی شد و باید منتظر حضور این کشتی گیر در دیدار فینال باشد تا وی نیز 
بتواند در گروه بازنده ها مسابقات خود را برای کسب مدال برنز ادامه دهد. در وزن ۸۷ 
کیلوگرم ناصر علیزاده در دور اول با نتیجه ۶ بر ۵ میرکو مینگوزی از ایتالیا را مغلوب 
کرد. وی در دور بعد با نتیجه ۵ بر ۳ آتابک عزیزبیکوف از قرقیزستان را شکست داد و 
راهی مرحله یک چهارم نهایی شد. وی در این مرحله با نتیجه ۲ بر ۱ مغلوب تورپال 
بیسلطانوف قهرمان اروپا از دانمارک شد و باید منتظر حضور حریفش در دیدار فینال 

باشد تا وی نیز بتواند در گروه بازنده ها برای کسب مدال برنز به کار خود ادامه دهد.

امیرحسین صادقی :

کی روش به جایگاهش برگشت
 پیشکسوت استقلال با اشاره به اینکه نمی دانم انتخاب اسکوچیچ بر چه مبنایی 
بود گفت: لژیونرهایی که کارلوس کی روش در گذشته به تیم ملی آورد توانستند تیم 

ملی فوتبال را به جام جهانی قطر ببرند. 
امیرحسین صادقی عصر شنبه در پایان دیدار استقلال مقابل نساجی که با برتری 
سه بر یک آبی های پایتخت همراه شد، اظهار کرد: نمی دانم انتخاب اسکوچیچ بر 
چه مبنایی بود. او در لیگ یک و دو و تیم هایی از جمله صنعت نفت آبادان حضور 
داشت و با مشکل قلبی استعفا داد. چه طور می شود که مسوولان وقت فدراسیون 
فوتبال، با همراهی گروهی از دلالان فوتبال کشور، یک مربی درجه چندم  را سرمربی 
تیم ملی کردند. وی ادامه داد: اینکه کی روش برگشت برای این است که جایگاهش 
همین بود. همان لژیونرهایی که کی روش در گذشته آورد تیم ما را به جام جهانی 
بردند. ۱۸ لژیونر داریم و این آمار خوبی است. از اسکوچیچ تشکر می کنم. او مِنت 

گذاشت که با آن شرایط، هدایت تیم ملی را عهده دار شد.
تبریک  هوادار  به  را  پیروزی  این  ابتدا  گفت:  استقلال  برتری  مورد  در  صادقی 
می گویم. استقلال در یک روز خوب به برتری رسید و به آینده  می توان خوش بین بود. 
البته اشکال زیاد هست، ولی همین که در این ۶ هفته تیم روبه رشد حرکت می کند 
و اشتباهات بازی قبلی را انجام نمی دهند جای امیدواری است. تعطیلی لیگ به 

استقلال و ساپینتو کمک خواهد کرد.
  

در مسابقات قهرمانی کشور رقم خورد؛

کسب مدال طلا و نقره توسط شناگر قمی
رییس هیات شنای استان قم گفت: آراد مهدی زاده مدال طلا و نقره مسابقات 

انتخابی تیم ملی را به گردن آویخت. 
امیر ملک محمدی در گفت وگویی اظهار کرد: آراد مهدی زاده، شناگر ملی پوش تیم 
 پایگاه ملی آزادی در مسابقات رده سنی ۱۵ و ۱۷ سال کشور که ۱۷ و ۱۸ شهریور 
ماه جاری، در استخر مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار شد، به دو عنوان قهرمانی 
در ۵۰ و ۲۰۰ متر قورباغه دست یافت، وی همچنین در ۱۰۰ متر قورباغه و ۴ در 
۱۰۰ متر مختلط تیمی به مقام نائب قهرمانی رسید و موفق به کسب دو مدال طلا 
و دو مدال نقره برای استان قم شد.  وی افزود: علی مظفری دیگر شناگر قم نیز، 

برای اولین بار در رقابت های انتخابی تیم ملی کشور، به مقام چهارمی دست یافت.
ملک محمدی خاطرنشان کرد: در تیم قم علی مظفری و محمد حسن مختص 

آبادی به عنوان شناگر و علیرضا پرنده غیبی به عنوان مربی حضور داشتند.

 تیم فوتبال استقلال در هفته ششم لیگ برتر باشگاه های ایران موفق شد در 
ورزشگاه آزادی با نتیجه سه بر یک نساجی مازندران را شکست دهد. 

براساس این گزارش، تیم های استقلال و نساجی مازندران در هفته ششم 
رقابت های لیگ برتر باشگاه های ایران از ساعت ۱۷:۳۰دقیقه عصر روز شنبه در 

ورزشگاه آزادی روبروی یکدیگر قرار گرفتند.
قضاوت این مسابقه را »یاسر همرنگ« با کمک های »محمد عطایی« و »علی 

اکبر نوری« برعهده داشتند.
استقلال که پس از دو تساوی با انتقادات زیادی مواجه شده بود، در شرایطی به 
مصاف نساجی مازندران رفت که برای ماندن در کورس قهرمانی به پیروزی و سه 

امتیاز کامل مسابقه نیاز حیاتی داشت.
نساجی مازندران پس از پیروزی دو بر صفر مقابل مس کرمان با روحیه بالایی 
روبروی آبی پوشان تهرانی قرار گرفت اما شاگردان ریکاردو ساپینتو از انگیزه زیادی 
برخوردار بودند و اشتباهات فردی بازیکنان نساجی باعث شد شیرازه این تیم از 

هم پاشیده و شکست سنگینی در کارنامه شان ثبت شود.
دقایق حساس:

در دقیقه ۳: اشتباه مدافعان نساجی مازندران باعث شد تا توپ به پیمان بابایی 
برسد و مهاجم استقلال در محوطه جریمه نساجی مازندران پس از برخورد با 
صابر حردانی سرنگون شد اما داور به او کارت زرد نشان داد تا ریکاردو ساپینتو از 

کوره در رفته و در کنار زمین اعتراض کند.
دقیقه ۴: اشتباه صابر حردانی در دفع توپ باعث شد تا توپ به پیمان بابایی 
رسیده و این بازیکن با علی رضا حقیقی تک به تک شود  پس از عبور از او در 
حالی که امیرمهدی جانملکی روی خط دروازه لیز خورد، توپ را به تور بچسباند.

دقیقه ۱۰: مهدی قایدی با پیشروی در محوطه جریمه نساجی مازندران یک 
بازیکن را از پیش رو برداشت و پاس خوبی را برای محمد محبی کات بک کرد اما 

مدافع نساجی در آخرین لحظه تکل زد تا این موقعیت خطرناک از دست برود.
دقیقه ۱۱: شوت رضا جعفری از فاصله ۲۰ متری به راحتی در دستان سید 

حسین حسینی قرار گرفت.
در دقیقه ۴۳: ارسال کرنر مهدی قایدی از جناح چپ با برخورد به دست علی 

شجاعی)بازیکن سابق پرسپولیس( باعث شد تا یاسر همرنگ نقطه پنالتی را 
نشان دهد، کوین یامگا خلاف جهت علی رضا حقیقی گل دوم استقلال را به 

ثمر رساند.
دقیقه ۴۷: پیمان بابایی با سرعت بالا در فضای پشت مدافعان نساجی فرار کرد 
اما امیرمهدی جانملکی چسبیده به محوطه جریمه مهاجم استقلال را سرنگون 

کرد تا داور با نشان دادن کارت زرد دوم او را اخراج کرد.
دقیقه ۵۰: کار ترکیبی عالی بازیکنان استقلال باعث شد تا توپ به مهدی 
قایدی برسد و بازیکن ریز نقش استقلال با یک پاس عرضی فوق العاده توپ را 
به محمد محبی سپرد تا او در موقعیت نک به تک با حقیقی کار چندانی سختی 
برای گل زدن نداشته باشد. محبی با یک بغل پا توپ را به تور چسپاند تا ورزشگاه 

منفجر شود.
دقیقه ۶۰: سجاد شهباززاده لحظاتی پس از حضور در میدان ضربه خطرناکی 

زد که توپ با اختلاف کمی به خارج رفت.
دقیقه ۶۲: آرش رضاوند با نفوذ به محوطه نساجی و جا گذاشتن مدافع این 
تیم ضربه خود را به سمت دروازه نساجی زد که توپ بعد از برخورد با تیرک دروازه 

به بیرون رفت.
دقیقه ۶۴: سجاد شهباززاده باز هم صاحب موقعیت خطرناک درون محوطه 
جریمه نساجی شد اما حقیقی با واکنش خوب خود اجازه نداد دروازه اش باز 

شود.
دقیقه ۶۷: سجاد شهباززاده با حرکت تکنیکی خود دو مدافع نساجی مازندران 
را از پیش رو برداشت و ضربه خوبی به توپ زد اما بدشانس بود که توپ با اختلاف 

کمی به خارج رفت.
دقیقه ۷۳: سانتر صالح حردانی از جناح راست با ضربه سر سعید مهری همراه 

شد اما توپ به راحتی در دستان حقیقی قرار گرفت.
دقیقه ۸۱: اشتباه سید حسین حسینی در دادن پاس به عارف غلامی باعث 
شد تا فرزاد زامهران سماجت برای گرفتن توپ داشته باشد و برخورد او با غلامی 
درون محوطه جریمه استقلل با سوت داور همراه شد تا ایوب کلانتری یکی از سه 

گل خورده را جبران کند.

دقیقه ۸۷: حرکت در عرض و ضربه رضا میرزایی از روی قوس محوطه جریمه 
به شکل خطرناکی از کنار دروازه به بیرون رفت.

تیم فوتبال استقلال با این برد ۱۱ امتیازی شد و به طور موقت در رده سوم 
جدول رده بندی قرار گرفت. نساجی نیز با ۶ امتیاز فعلا در رتبه نهم جای دارد.

ترکیب استقلال:
سیدحسین حسینی – رافائل سیلوا – عارف غلامی – کوین یامگا – جعفر سلمانی 
– روزبه چشمی)سجاد شهباززاده( – مهدی مهدی پور – آرش رضاوند – محمد 

محبی)صالح حردانی( – مهدی قایدی)محمد زبیر نیک نفس( – پیمان بابایی
ترکیب نساجی مازندران:

علیرضا حقیقی - سیدعلیرضا ابراهیمی - امیرمهدی جانملکی - سعید 
بیگی - صابر حردانی)متین کریم زاده( - اکبر صادقی - ایوب کلانتری - مهرداد 
عبدی)فرزاد زامهران( - علی شجاعی - رضا جعفری - کریم اسلامی)آداما نیان(

ساپینتو:  این پیروزی برای خانواده استقلال است
سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: این بُرد را به تمام مجموعه استقلال هدیه 
می کنم و از صمیم قلب امیدوارم هواداران پرشور و عزیز ما تا پایان فصل، حامی 

تیم محبوبشان باشند. 
ریکاردو ساپینتو در نشست خبری پس از پایان بازی و استقلال و نساجی 
مازندران که با پیروزی سه بر یک آبی پوشان همراه شد، اظهار داشت: نمایشی 
عالی داشتیم و توانستیم تیم حریف را کنترل کنیم و به برد با ارزشی دست پیدا 

کردیم.
از  نتوانستیم  اما  بازی کردیم  پیکان خوب  مقابل  قبلی  بازی  افزود:در  وی 
فرصت های به دست آمده نهایت استفاده را ببریم و به تساوی رسیدیم که راضی 

کننده نبود.
سرمربی استقلال خاطرنشان کرد:بازی کردن مقابل تیم هایی که با ۹ نفر یا 
۱۰ نفر دفاع می کنند سخت است اما امروز کارمان را به بهترین شکل ممکن 

انجام دادیم.
ساپینتو تصریح کرد:ما یک خانواه خوب هستیم، یک خانواده متحد که به 
چیزی جزء موفقیت فکر نمی کند. این برد را به تمام مجموعه استقلال هدیه 
می کنم و از صمیم قلب امیدوارم هواداران پرشور و عزیز استقلال تا پایان فصل 

مثل امروز حامی تیم محبوبشان باشند.
مطهری: بازیکنان نساجی ترسو بازی کردند 

سرمربی تیم فوتبال نساجی گفت: مقابل استقلال مثل همیشه نبودیم و 
بچه ها ترسو بازی کردند. 

حمید مطهری پس از شکست ۳ بر یک تیم فوتبال نساجی مقابل استقلال در 
هفته ششم لیگ برتر اظهار داشت: هرچند در خیلی از دقایق نیمه اول مالک 
توپ بودیم ولی واقعا مثل همیشه نبودیم و بچه ها مقداری ترسو بازی کردند. از 
عملکرد بازیکنانم در این نیمه خیلی ناراضی هستم. در حقیقت بازی را در همان 

نیمه دادیم، اما امروز پشت سر هم اتفاقاتی افتاد که واقعا تعجب کردم.
وی افزود: اینکه بازیکن من در دقیقه ۴ آن اشتباه فردی را بکند سبب می شود 
جریان بازی به شکل دیگری شود. همسترینگ صابر حردانی دفاع راست ما 
کش آمد، یک بازیکن دیگر ما در شروع نیمه دوم اخراج شد. هرچند در مربیگری 
همیشه با چنین چالش هایی مواجه هستید، اما امروز شرایط وحشتناک بود. 

کریم اسلامی هم مصدوم شد و ناگهان بهم ریختیم. 
سرمربی تیم فوتبال نساجی خاطرنشان کرد: باید سعی کنیم سازماندهی 
خود را حفظ کنیم. با وجود ۱۰ نفره شدن از نیمه دوم از بچه ها راضی هستم. 
بازی کردن در این جو ورزشگاه آزادی خیلی سخت است، اما بچه ها تمام انرژی 
خود را گذاشتند. به استقلالی ها تبریک می گویم اما مسئولیت این باخت با من 
است. باید تلاش کنم و بیشتر زحمت بکشم. باید بیشتر تمرین و کار کنیم تا 
نقاط ضعف نساجی برطرف شود. به تیم استقلال تبریک و به بچه های تیم خودم 

خسته نباشید می گویم. 

شاگردان ساپینتو با گل باران نساجی به تعطیلات رفتند ؛

موتور آبی ها روشن شد؛ خروج استقلال از بحران

 تیم فوتبال تراکتور به لطف گل ثانیه های پایانی رضا اسدی، سه امتیاز دیگر کسب کرد تا طبق وعده قبلی مسئولان این تیم، 
یک زندانی دیگر آزاد شود. 

براساس این گزارش ، دیدار تیم های تراکتور و صنعت نفت آبادان از هفته ششم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران )جام خلیج 
فارس( از ساعت ۱۷ روز شنبه در شرایطی آغاز شد که میزبان با حضور در رده نهم جدول و نفتی ها با ایستادن در جایگاه چهاردهم 
پا به این میدان گذاشتند.  تراکتور که در ۵ دیدار اخیر خود در لیگ تنها یک پیروزی کسب کرده بود در این دیدار خانگی به دنبال 

کسب ۳ امتیاز و پیروزی بود تا جایگاه خود را در جدول بهبود بخشد. 
در شرایطی که تلاش دو تیم در ۹۰ دقیقه وقت های قانونی بازی بی نتیجه مانده بود رضا اسدی از زیر دستان سنگربان نفت 
دروازه این تیم را باز کرد تا یک برد شیرین نصیب هواداران سرخ پوش تراکتور شود. اسدی در دیدار قبلی مقابل آلومینیوم نیز در 

ثانیه های پایانی گلزنی کرده بود.
با این برد تراکتور فعلا چهار پله صعود کرد و به رده پنجم جدول رفت. از سویی دیگر و بر اساس وعده قبلی مدیران تراکتور که با 

هر برد یک زندانی غیرعمد را آزاد خواهند کرد، این پیروزی نیز نویدبخش آزادی یک زندانی دیگر است.

تیم فوتبال سپاهان برای چهارمین هفته متوالی در رسیدن به پیروزی ناکام ماند و از پس تیم پایین جدول آلومینیوم برنیامد. 
براساس این گزارش ، تیم های سپاهان اصفهان و آلومینیوم اراک از ساعت ۱۷:۳۰ دقیقه روز شنبه از هفته ششم رقابت های لیگ برتر 

فوتبال ایران و در ورزشگاه نقش جهان به مصاف یکدیگر رفتند که در پایان نتیجه مساوی بدون گل حکم فرما شد.
شاگردان ژوزه مورایس که در سه هفته اخیر رنگ پیروزی را ندیده بودند برای رسیدن به سه امتیاز خانگی مقابل تیم مهدی رحمتی 
صف آرایی کردند. آنها تلاش زیادی برای گلزنی داشتند اما موقعیت های ایجاد شده با عملکرد خوب مدافعین و دروازه بان تیم مهدی 

رحمتی دفع شد.
در ۴۵ دقیقه دوم و با تغییرات ایجاد شده در ترکیب طلایی پوشان شاهد افزایش فشار روی دروازه نماینده استان مرکزی بودیم اما 
بازهم گلی رد و بدل نشد تا سرانجام شاهد توقف مجدد سپاهان باشیم. آنها پس از پیروزی در ۲ هفته ابتدایی، در چهار بازی بعدی خود 
صاحب سه تساوی و یک باخت شدند تا امتیازات آنها به عدد ۹ برسد. این اولین تساوی بدون گل تیم اصفهانی در لیگ بیست و دوم بود.
در طرف دیگر ماجرا آلومینیوم قرار داشت. تیمی که با تجربه دومین تساوی در این فصل امتیازاتش به عدد پنج رسید تا موقتا به رده 

چهاردهم تکیه بزند. سپاهان نیز با ۹ امتیاز موقتا در رده چهارم ایستاده است.

آزادی یک زندانی دیگر ؛

 برتری لحظات پایانی تراکتور با گلزنی دوباره اسدی
سپاهان در بحران؛ 

توقف خانگی شاگردان مورایس مقابل آلومینیوم

به بهانه بازگشت کارلوس به تیم ملی فوتبال ایران؛
تاج روی سر کی روش!

سپهر ستاری:سرانجام شایعات به حقیقت پیوستند و 
فدراسیون فوتبال روز چهارشنبه به صورت رسمی دراگان 
اسکوچیچ را از هدایت تیم ملی برکنار و کارلوس کی روش 
پرتغالی را به عنوان جانشین او معرفی کرد. از مدت ها قبل 
صحبت های زیادی در خصوص جدایی دراگان اسکوچیچ 
از تیم ملی ایران به گوش می رسید و مرد کروات بارها تا پای 
برکناری از سمت خود رفته بود اما هر بار یک اتفاق مانع از 
جدایی او می شد. با این حال پیش از انتخابات فدراسیون 
صورت  در  تاج  مهدی  که  زد  حدس  می شد  فوتبال 
پیروزی قصد تغییر روی نیمکت تیم ملی را دارد و پست 
اینستاگرامی کی روش پس از صحبت های تاج گمانه زنی ها 

را به اوج خود رساند.
سرمربی کروات در دو سال و نیم حضور خود در تیم ملی 
ایران همواره در خطر اخراج و برکناری قرار داشت. اولین 
بار این شایعه پس از صعود تیم ملی از دور دوم مقدماتی 
جام جهانی به وجود آمد. در آن زمان عزیزی خادم با وجود 
پیروزی ایران در چهار بازی پایانی و صعود مقتدرانه به دور 
سوم مدعی شد که ماندن اسکوچیچ در تیم ملی هنوز 
قطعی نیست و این مسئله باید بررسی شود. با این حال 
اسکوچیچ با وجود بی میلی رییس سابق فدراسیون فوتبال 
به کار خود ادامه داد و با نتایج درخشانی که گرفت توانست 

برای مدتی جایگاه خود را تثبیت کند.
شکست مقابل کره جنوبی در روز ۴ فروردین اما نقطه 
آغاز برکناری اسکوچیچ از تیم ملی بود؛ جایی که ایران در 
یک نمایش ضعیف و پرانتقاد پس از سال ها به کره باخت 
و از آن روز انتقادات علیه کادر فنی تیم ملی شروع شد. 
پیروزی مقابل لبنان در آخرین بازی مقدماتی هم نتوانست 
اوضاع را به سود مرد کروات تغییر دهد و منتقدان خواستار 
تغییر روی نیمکت تیم ملی بودند. البته اسکوچیچ در ایران 
با توجه  او  بودند  طرفداران زیادی هم داشت که معتقد 
صعود مقتدرانه باید در جام جهانی هم تیم ملی را هدایت 

کند.
پس از دیدار با کره، اردوی تیم ملی در قطر آغازی بود 
بر پایان اسکوچیچ در تیم ملی و حواشی این اردو کار مرد 

کروات را تمام کرد. عملکرد ضعیف در بازی دوستانه مقابل 
الجزایر در کنار انتشار اخباری در خصوص بی نظمی در 
اردوی تیم ملی و شب بیداری بازیکنان باعث شد کمیته 
فنی رای به اخراج اسکوچیچ بدهد؛ تصمیم کمیته فنی اما 
در جلسه هیات رییسه وتو شد و سرمربی کروات به شکلی 

معجزه آسا در تیم ملی ماند.
اینستاگرامی  استوری های  که  بود  روزها  همین  در 
بازیکنان تیم ملی از یک دو دستگی بزرگ در رختکن تیمی 
خبر می داد که پیش از این یکی از متحدترین تیم های ملی 
تاریخ ایران بود. نفراتی چون سردار آزمون، محمدحسین 
کنعانی زادگان، شجاع خلیل زاده و وحید امیری موافقان 
طارمی،  مهدی  و  بودند  اسکوچیچ  حضور  سرسخت 
احسان حاج صفی، علیرضا جهانبخش و کریم انصاری فرد 

در بین جدی ترین مخالفان ادامه حضور اسکوچیچ در تیم 
ملی قرار داشتند. این مسئله به قدری جدی بود که سردار 
چند  به  تندی  کنایه های  تلویزیونی  مصاحبه  در  آزمون 
بازیکن تیم ملی زد و از آنجا مشخص شد چه شکاف بزرگی 

در رختکن تیم ملی به وجود آمده است.
در این بین هنوز برای بسیاری از علاقه مندان به فوتبال 
جای سوال است که اسکوچیچ با آن کارنامه درخشان و 
نتایج فوق العاده چگونه از هدایت تیم ملی کنار گذاشته 
شد. او از حیث نتیجه گیری عملکرد کم نقصی داشت اما 
در بحث مدیریت رختکن و کاریزمای هدایت تیم ملی با 
در  زیادی  سوالات  طرفی  از  بود.  روبه رو  جدی  نقدهای 
خصوص دعوت بعضی بازیکنان به تیم ملی وجود داشت 
و خیلی ها اعتقاد داشتند مسائل غیرفنی روی لیست تیم 

ملی تاثیرگذار است که البته هرگز اثبات نشد اما سایه این 
اتهام همیشه روی اسکوچیچ بود. حتی مهدی تاج هم در 
نشست خبری اخیر خود از تاثیر دلال ها روی لیست تیم 
ملی صحبت کرد که اگر صحت داشته باشد یک امتیاز 

منفی بزرگ در کارنامه اسکوچیچ محسوب می شود!
یکی دیگر از انتقاداتی که به اسکوچیچ وارد شد، عدم 
جدیت او مقابل فدراسیون فوتبال بود. اسکوچیچ هرگز 
رفتن  دست  از  و  ملی  تیم  برنامه های  در  بی نظمی  به 
فرصت های برگزاری دیدارهای تدارکاتی اعتراضی نداشت 
و همواره در مقابل اتفاقات و مشکلات فدراسیون فوتبال 
سکوت می کرد. او برخلاف کی روش هرگز یک سرمربی 
ملی  تیم  مشکلات  مقابل  سکوتش  و  نبود  مطالبه گر 

آزاردهنده شده بود.
حالا کارلوس کی روش با شخصیت خاص خود به تیم 
ملی برگشته تا برای سومین جام جهانی متوالی هدایت 
تیم ملی را بر عهده داشته باشد. او که شناخت خوبی از 
بازیکنان تیم ملی دارد احتمالا بتواند در اولین گام مثل 
برگرداند.  ملی  تیم  به  را  اتحاد  و  نظم  سال اش  دوران ۸ 
مهدی تاج اما با بازگشت کی روش دست به یک قمار بزرگ 
زده است. او گرچه در انتخابات با همین وعده توانست 
حمایت طرفداران مرد پرتغالی را جلب کند اما در صورتی 
که تیم ملی در جام جهانی موفق نباشد در همین ابتدای 

ریاستش شدیدا تحت انتقاد قرار خواهد گرفت.
نکته جالب در خصوص کارلوس کی روش این است که 
او در ابتدای حضور خود باید مقابل تیم ملی سنگال قرار 
بگیرد. تیمی که یادآور خاطرات خوشی برای مرد پرتغالی 
نیست و باعث شد او قهرمانی در جام ملت های آفریقا و 
صعود به جام جهانی ۲۰۲۲ همراه با مصر را از دست بدهد 
و این دیدار به نوعی جنبه انتقامی برای او دارد. دیگر دیدار 
دوستانه تیم ملی هم مقابل اروگوئه خواهد بود که ستارگان 
نامدار زیادی در ترکیب خود دارد. شاید اگر دست کی روش 
بود در ابتدای کار به مصاف این دو رقیب قدرتمند نمی رفت 
ولی این دو مسابقه از قبل چیده شده و مرد پرتغالی در بدو 

ورود باید در دو مسابقه سخت ایران را هدایت کند.
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یادگار امام گفت: امروز فضای مجازی واقعیتی است و تقابل با آن هم آب در 
هاون کوبیدن است. اما این هم مثل هر بستری دیگر است که در آن می شود 
دروغ گفت؛ دروغ هایی که  بزرگ است ولی ممکن است کسی آن را باور کند و بر 

آن پایه و اساسی را قرار دهد.
آیت الله سید حسن خمینی روز شنبه در مراسم سی و چهارمین سالگرد 
تأسیس مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( گفت: بی تردید همه هویت 
جمهوری اسلامی وابسته به امام است. البته این امر روشن و واضحی است اما 
اگر هم کسی در آن تردید و یا بنای شبهه هم داشت، فرمایشات جامع رهبر 
معظم انقلاب در مراسم امسال سالگرد امام از تعابیر کامل و پر معنایی برخوردار 

بود که امام را جان و روح جامعه اسلامی معرفی کردند.
جمهوری اسلامی حکومتی بر آمده از یک اراده ملی است

 یادگار امام افزود: جمهوری اسلامی حکومتی بر آمده از یک اراده ملی است؛ 
یک اراده بزرگ که چهل و چند سال پیش به وقوع پیوست و بی تردید هیچ 
انقلابی در تاریخ جهان این مقدار حرکت و حمایت قاطبه یک ملت را همراه 
خودش نداشته است. از نخستین روزهایی که انقلاب شکل گرفته تا آستانه 
پیروزی و بعد در طول دوره حیات خودش، به گونه ای از همراهی اقشار مختلف 
مردم استفاده کرده که اگر کسی آن را انکار کند گویی چشمه خورشید را در صبح 

منکر می شود.
 وی تأکید کرد: بی تردید یکی از ابعاد انقلاب این است که رهبر این انقلاب یک 
مرجع تقلید بود، توده های دیندار جامعه وارد شده بودند و انقلاب طبقاتی نبود؛ 
یعنی به همان اندازه که در کشاورز و روستایی و کارگر حامی داشت، در بازاری و 
کارمند و دانشگاهی نیز حامی داشت. انقلاب های دنیا بیشتر به کودتا، شورش 
یا نهایتا جنبش شبیه هستند، ولی ۹۸ درصد مردم ما به این انقلاب رأی »آری« 
دادند. اما هر اتفاقی بعد از چهل و چند سال توسط افرادی مورد تردید واقع می 

شود و به آنجا رسید که عده ای به انکار اصل انقلاب پرداختند.
 امام از محبوب ترین رهبران تاریخ است

 سید حسن خمینی اظهار داشت: امری که در روزگار ما بدیهی است، وقتی به 
جلو می رود به یک باره می بینید که قلب شده است. بعد هم شبهه ای را باقی 
می گذارند و کسانی هم به انگیزه های دیگری در این شبهه می کنند. انقلاب 
ما فقط مردمی ترین انقلاب قرن نیست، بلکه مردمی ترین انقلاب تاریخ است؛ 
امام فقط محبوب ترین رهبر قرن نیست، از محبوب ترین رهبران تاریخ است. اما 
ببینید امری به این وضوح  هم امروزه مورد تردید واقع می شود و  یک عده هم 

خوششان می آید و این تردیدها را به دروغ تأیید می کنند.
وی افزود: امام نقل کرده که یکبار یک شیعه و غیر شیعه با هم بحث می کردند 
و طرف می گوید چه قدر می گویید کربلا کربلا؟ شیعه پاسخ داده بود، ما از غدیر 

یاد گرفته ایم. دیدیم نگفتیم و منکر شدید؛ حالا می گوییم تا لااقل اصلش را 
فراموش نکنید. حداقل فایده تکرار و بسامد یک پیام این است که انکار آن را در 
روزگاران بعدی مشکل می کند. تکرارش از این جهت مُهمل نیست. اولا به خاطر 
پاسداشت حقیقت، دوما به خاطر دینی که به گذشتگان داریم و سوما آثاری که 

در آیندگان دارد، باید گفت و تکرار کرد.
 فلسفه تأسیس مؤسسه تنظیم نشر برای جلوگیری از تحریف سخنان امام بود

از تحریف  برای جلوگیری  ابتدا  از  تأسیس مؤسسه  یادآور شد: فلسفه  وی 
سخنان امام بوده؛ یکی از راه های تحریف همین قلب واقعیت هایی است که 
شرایط را عوض می کند. آنقدر دروغ های بیّن می گویند که، مطابق آن افرادی 
می گویند شاید درست بوده؛ ابتدا هم با شایدها شروع می شود و یواش یواش در 
مسأله ای که آدم فکر می کند از این روشن تر نمی شود، شبهه می کنند. از قدیم 

بوده که گفتند علی)ع( مگر نماز هم می خواند و تا امروز هم هست.
 همه هویت جمهوری اسلامی به امام است

 سید حسن خمینی تأکید کرد: همه هویت جمهوری اسلامی به امام است 
و اگر امام را بگیرند این ساختمان فرو می ریزد؛ حتی اگر شکلش بماند جانش 
می رود. لذا باید از رهبر معظم انقلاب تشکر کرد که دائما این نکته را به همه تنبه 
می دهند. شاید هیچ کسی مانند ایشان در این مسأله عزم نداشته باشد که تنبه 
بدهد به این نکته توجه کنید و اگر فراموش کردید در حقیقت کسی هستید که بر 
سر شاخه بن می برید. وی افزود: مؤسسه به این جهت شکل گرفته که تحریف 
های صریح و پنهان را پاسخ بدهد. بقیه مسئولیت های ما مسئولیت اختصاصی 
مؤسسه نیست. ترویج امام و جلوگیری از تخریب را همه نهادها و ارگان ها باید 
کمک کنند. عظمت امام به اندازه ای است که ترویجش از عهده کارکنان مؤسسه 
خارج است. همه بر سر خوان گسترده مردم ایران، انقلاب و جمهوری اسلامی 

هستند و باید در این زمینه کار کنند؛ مسئولیتشان را باید از آنها مطالبه کرد.
 بزرگترین میراث امام »جمهوری اسلامی« است

این است که  بزرگترین وظایف مؤسسه  از  امام اظهار داشت: یکی  یادگار   
فراجناحی عمل کند. همان اندازه که امام متعلق به همه مردم ایران بود، مؤسسه 
هم باید متعلق به همه مردم ایران باشد. همان گونه که همه زیر چتر امام بودند، 
مؤسسه هم باید در خدمت همه باشد. البته این هزینه دارد؛ به خاطر اینکه وقتی 
شما تریبون را باز می کنید، هر گروه می گوید دیگری نباشد. اگر این وظیفه را 
پذیرفته اید کوله بارتان را آماده کنید و مرعوب هیچ کس نشوید. مجموعه مؤسسه 
مربوط به امام و امام متعلق به همه است؛ هرکسی که به امام معتقد است در 
مجموعه مؤسسه جا دارد و به همین جهت جایگاه یک گروه و دو گروه نیست و 

چیزی که صحیح می داند را می گوید.
وی تأکید کرد: مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( در چهارچوب 

مصالح کلان جمهوری اسلامی حرکت می کند. چون بزرگترین میراث امام 
»جمهوری اسلامی« است و به هیچ عنوان خدای ناکرده از مؤسسه رفتاری که به 
تقابل یا تضعیف ارزش ها و ارکان جمهوری اسلامی منتهی شود، دیده نشده و 

نباید از هیچ کدام کارهای آن بوی این مطلب استشمام شود.
 ان شاء الله بنا داریم در آینده اسناد را باز کنیم 

سید حسن خمینی گفت: دومین مسأله در مورد مؤسسه چیزی است که تحت 
عنوان »جهاد تبیین« مطرح می شود. ما نباید بنشینیم که دشمنان امام هر روز 
موضوعی برای ما درست کنند و ما به دنبال جواب راه بیفتیم؛ فضای جدال 
فرهنگی و بحث را ما باید تعیین کنیم. در اثر این رفتارهای آنان به راحتی جای 
قربانی و جلاد عوض می شود. پرونده های بسته ای که در جمهوری اسلامی 
هست، بخشی از آن در اختیار ما است و باید به عنوان یک عنصر مبیّن در این 
فضا در معرض عموم قرار بگیرد. طبیعتا یکی از بخش های آن انتشار اسناد 
است. بخش های زیادی از اسناد ما بسته بوده و ان شاء الله بنا داریم در آینده 
اسناد را باز کنیم. این اسناد باز شده خیلی از نقدها را پاسخ می دهد؛ به صورت 

گزینشی هم آنها را باز نمی کنیم.
وی تأکید کرد: دوره های زمانی پیش رفته و مؤسسه باید به سمت باز کردن 

اسناد خودش پیش برود.
وی با بیان اینکه یکی از موارد دیگر بحث بالا بردن دانش کارکنان و به خصوص 
محققان مجموعه است، یادآور شد: در ابتدای انقلاب، امام یک شخصیت 
معاصر بود و هرکس به قدر فهم خود ایشان را  لمس می کرد. اما کارکنان مؤسسه 
باید آموزش ببینند تا شناخت دقیق نسبت به زندگی امام داشته باشند، چرا که 
اگر قرار است همه در این جهاد تبیین کار کنند، بخشی هم نیروهای خود ما 

هستند.
یادگار امام با اشاره به نمایشگاه های برگزار شده توسط موسسه، ادامه داد: 
واقعیت این است که الآن یک فضای عمومی وجود دارد که در آن )به مدد فضای 
مجازی( همه افراد در یک لحظه همه جا حضور دارند؛ ما از این فضا عقب 
هستیم. شاید بخشی از این وضع به این دلیل بوده که مدیران مجموعه در رده ی 
سنی ای نبوده اند که این مسأله را بلد باشند. اگر از این فضا استفاده نکرده اید، 
خودتان را ملامت کنید. در این زمینه نسل های جدید که از فضاهای متفاوت 
درک درستی دارند، باید کار کنند. البته باید تولید محتوای مناسب کرد. یک 
کار درست در بزنگاه خودش که قرار می گیرد، چنان اثری می گذارد که از صد 
صفحه نوشتن بالاتر است. چرا ما این فضا را نمی شناسیم و از آن استفاده نمی 

کنیم؟! نه اینکه هیچ ندانیم، اما آن مقداری که باید نمی دانیم. 
 مراقب هستیم که تحریف صورت نگیرد، بحث جناحی نشود

 وی با بیان اینکه مجموعه در آستانه بازنشستگی بخش زیادی از نیروها است، 
گفت: این جایگزینی باید به شدت و با کمال دقت کارشناسی باشد. هر نیرویی 
که به مجموعه اضافه می شود باید در حوزه خودش و بهترین متخصص باشد. 
نیروی بهتر بگیرید و از آنها کار، پیشرفت و کیفیت بهتر بخواهید. البته ما یک 
غنای سازمانی هم داریم و آن نسل گذشته ای هستند که گنجینه ای از شناخت 
امام هستند. امام آنقدر بزرگ است که اگر عشاق امام نیامدند با ما همکاری 
کنند، ضعف ما است. درها را باز کنید و همه را به کار بگیرید و به هیچ عنوان به 

افرادی که دور هم هستید بسنده نکنید.
از  باید  ادامه داد: مؤسسه، صف نیست ستاد است؛  سید حسن خمینی 
پتانسیل همه نهادها استفاده و همه را ترغیب کند به اینکه برای امام کار کنند. 
حتما در دهه فجر یا سالگرد امام جشنواره ای بگذارید و به نهادی که بیشترین 
کار در رابطه با امام را کرده جایزه بدهید و او را معرفی کنید. همه باید پیرامون 
بحث امام، نهضت امام و جلوگیری از دشمنی های نسبت به امام کار کنند. البته 
ما مراقب هستیم که تحریف صورت نگیرد، بحث جناحی نشود و کسی نخواهد 

از این مجموعه برای مطامع خودش استفاده کند.
امروز در جمهوری اسلامی همه باید به امیددهی حساس باشند

 وی در پایان گفت: امروز در جمهوری اسلامی همه باید نسبت به امیددهی 
حساس باشند. ممکن است هزار اشکال باشد، که هست، اما با ناامیدی به جایی 
نمی رسیم. یکی از فیلسوفان معاصر جمله بسیار لطیفی دارد؛ گفته بود من نمی 
گویم هرکسی امید دارد به نتیجه رسیده ولی می توانم بگویم هرکسی ناامید بوده 
به هیچ جایی نرسیده است. امیددهی به آینده کشور و این اندیشه، وظیفه است. 
البته اصلا به معنای این نیست که به روی مشکلات و سختی ها چشم ببندیم 
ولی به هر حال مجموعه باید با توان خودش نسبت به مسائل داخلی خودش و 

کشور این امید را پیش ببرد.

آیت الله سید حسن خمینی :

گزارش آژانس؛ تکرار ادعا و تعلل غرب؛تقابل با فضای مجازی آب در هاون کوبیدن است

 سیاست ایران تعهد در برابر تعهد است
جدیدترین گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی از فعالیت هسته ای ایران نشان 
داد که طرح ادعاهای تکراری و مانور رسانه ای روی آن با هدف ایجاد تعلل و ابهام در 
روند مذاکرات هسته ای ایران، همچنان ترفندی است که تروییکای اروپا و کاخ سفید 

در ماه های گذشته در پیش گرفته اند. 
به گزارش ایرنا ، تازه ترین گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره فعالیت های 
هسته ای ایران شانزدهم شهریور ماه در اختیار اعضای این نهاد بین المللی قرار 
بار دیگر ادعاهای پیشین علیه  یافته به رسانه ها  انتشار  گرفت و در بخش های 
برنامه هسته ای کشورمان تکرار شد تا بهانه ای جدید برای ایجاد موج رسانه ای علیه 

کشورمان آغاز و تعلل در مذاکرات توجیه شود.
ایران که از ابتدای مذاکرات احیای فرجام اصول خود را برپایه تعهد در برابر تعهد 
قرار داده است، فارغ از این فضای تبلیغاتی و رسانه ای، ضمن پایبندی به قوانین این 

نهاد بین المللی تاکید دارد که از حقوق خود در برنامه هسته ای کوتاه نخواهد آمد.
ایران یازدهم شهریور آخرین بررسی و جمع بندی خود را از متن پیشنهادی غرب 
درباره احیای برجام و با نیت به نتیجه رساندن توافق، به رابط اروپایی تحویل داد و 
اکنون انتظار یک هفته ای برای پاسخ آمریکا، تحت الشعاع جدیدترین گزارش آژانس 
و واکنش مقامات غربی به آن قرار گرفته است؛گزارش و واکنشی که به خوبی نشان 
می دهد کدام طرف مذاکرات برجام در مسیر احیای آن در حال سنگ اندازی است. 

*بیانیه آژانس چه می گوید؟ 
»میزان ذخائر اورانیوم غنی شده ایران در حال حاضر ۱۹ برابر سقف تعیین شده 
در برجام است« ؛ این مهمترین بند ادعایی دو گزارش ۴ صفحه ای منتشر شده 
از سوی آژانس بین المللی انرژی اتمی است که به تازگی در اختیار اعضای شورای 

حکام قرار گرفت.
»رافائل گروسی« رئیس آژانس در گزارش خود اعلام کرده که ذخایر اورانیوم ایران 
در تاریخ ۳۰ مرداد با افزایش ۱۳۱.۶ کیلوگرم به سه هزار و ۹۴۰ کیلوگرم رسیده 

است.
همانطور که تجارب گزارش های گذشته آژانس نشان می داد، بلافاصله پس از درج 

بخش هایی از این گزارش به رسانه های خارجی، هجمه علیه ایران هم آغاز شد.
بهانه جدید این هجمه را می توان در اظهارات یکی از دیپلمات های اروپایی جست 
و جو کرد که در گفت وگو با خبرگزاری رویترز مدعی شد راکه ایران اگر بخواهد 
می تواند ۲۵ کیلوگرم اورانیوم با خلوص ۲۵ درصد تولید کند که با این اقدام تقریبا ۳ 

الی ۴ هفته برای تولید مواد کافی بمب اتمی از سوی ایران طول می کشد.
گزارش دوم آژانس بین المللی انرژی اتمی در حالی مدعی است که »تصمیم ایران 
برای حذف تجهیزات آژانس که قبلًا برای فعالیت های نظارتی در رابطه با برجام نصب 
شده بود، پیامدهای زیان باری در توانایی این سازمان برای ارائه تضمین از ماهیت 
صلح آمیز برنامه اتمی ایران داشته است« که ایران ماه ها پس از خروج یکجانبه آمریکا 
از برجام و بی تعهدی طرف های اروپایی به این سند، بیشترین نظارت های پادمانی 

و فراپادمانی را پذیرفته و اجرا کرد. 
جمهوری اسلامی ایران بر اساس این گزارش ۳۶۲۱.۳ کیلوگرم اورانیوم در قالب 
گاز هگزافلوراید تولید کرده که شامل ۲۵۱۹.۹ کیلوگرم با غنای ۲ درصد، ۷۱۳.۹ 
کیلوگرم با غنای ۵ درصد، ۳۳۱.۹ کیلوگرم با غنای ۲۰ درصد و ۵۵.۶ کیوگرم با غنای 

۶۰ درصد است.
»منشا ذرات اورانیوم در سایت های هسته ای« دیگر عنوان ادعایی در گزارش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی است که این نهاد مدعی شده ایران همچنان پاسخ  های 
معتبری در رابطه با منشا ذرات اورانیوم کشف شده در سه سایت  هسته ای اعلام 
نشده، ارائه نکرده است.  این مسئله در حالی مورد اشاره آژانس قرار گرفته و به کانون 
هجمه رسانه ای علیه ایران تبدیل شده است که پیش از این و در جریان توافق برجام 

۲۰۱۵ پرونده آن بسته شده بود. 
این نهاد بین المللی درحالی خواستار توضیحات صادقانه درباره وجود ذرات 
اورانیوم در تاسیسات اعلام نشده، است که تا پیش از خرابکاری رژیم صهیونیستی، 
بدعهدی طرف های غربی و خروج یکجانبه آمریکا از برجام، دوربین ها و نظارت های 
آژانس با دقیق ترین ابزارها و پیشرفته ترین دستگاه های موجود مانند اُلِم در جریان 

بود.   
*واکنش غرب به ادعاهای آژانس 

بلافاصله پس از انتشار بخش هایی از گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره 
فعالیت های هسته ای ایران، اروپا و آمریکا درباره آن موضع گیری کرده و درباره آن 

به اظهار نظر پرداختند.
»جان کربی« هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی شورای امنیت ملی کاخ سفید، 
صبر آمریکا برای حصول توافق در وین جهت احیای برجام را »بی پایان« ندانست 
و مدعی شد جو بایدن، رئیس جمهور را آمریکا، به دنبال »گزینه های دیگری« است 
تا اطمینان حاصل کند در صورت شکست مذاکرات وین برای احیای برجام، ایران 

هرگز به توانایی های تسلیحات هسته ای دست نخواهد یافت.
»وِندانت پاتل« معاون سخنگوی وزارت خارجه آمریکا هم به گزارش اخیر آژانس 
بین المللی انرژی اتمی درباره ایران اشاره کرد و مدعی شد که این گزارش نشان 
می دهد جمهوری اسلامی ایران در حال حاضر مقادیر زیادی اورانیوم با غنای بالا 
در اختیار دارد که هیچ استفاده غیر نظامی قابل توجیه نیز برای آن ندارد. با بازگشت 
متقابل به اجرای کامل برجام، ایران می بایست از تمامی ذخایر اورانیوم خود خلاص 
شود. »آن کلر لژاندر« سخنگوی وزارت خارجه فرانسه هم در بیانیه ای ادعا کرد که 
»به شدت نگران« فقدان همکاری ادعائی جاری ایران با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بوده و در این خصوص با شرکای خود پیش از نشست شورای حکام آژانس در 

هفته آینده، رایزنی خواهد کرد.
* سایه سیاست بر سر گزارش آژانس 

پس از انتشار بخش هایی از گزارش آژانس درباره فعالیت های هسته ای ایران و 
در پی آن تکرار ادعاها علیه ایران، »بهروز کمالوندی« سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
مطالب گزارش فصلی اخیر مدیرکل آژانس را تکرار موارد بی اساس قبلی با اهداف 
سیاسی دانست که هیچ نکته جدیدی جز بازی با عبارات برای اهداف خاص ندارد.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران متذکر شد که برخی رسانه های بین المللی 
با تحریف و تفسیر و مصادره به مطلوب عباراتی که عمدی توسط مدیرکل مبهم 
تنظیم شده و مشحون از جزئیات غیر ضرور است، همانند گذشته با استفاده از این 
ابهامات، فضاسازی های پوچ رسانه ای خود را با هدف القا غیرصلح آمیز بودن برنامه 
هسته ای کشور دنبال می کنند. »حسین امیرعبداللهیان« هم در گفت و گوی تلفنی 
با »وانگ ایی« وزیر امور خارجه چین، تصریح کرد که در رسیدن به توافق خوب، قوی 
و پایدار همچنان جدی هستیم اما آمریکا باید از کاربرد ادبیات ابهام در متن فاصله 

بگیرد تا توافق در کوتاه ترین زمان ممکن به نتیجه برسد.
وانگ ایی هم با رد یکجانبه گرایی در عرصه بین المللی و حمایت از درخواست های 
منطقی ایران در مذاکرات هسته ای، دستیابی به حقوق قانونی را حق ایران دانست.

*شروط مصرح و منطقی ایران 
همزمان با آغاز دور جدید مذاکرات لغو تحریم ها در دولت سیزدهم، طرف های 
غربی از همان ابتدای این دور مدعی بودند که ایران در مسیر گفت وگوهای احیای 
برجام در حال تعلل است و به واسطه همین ادعا هم ضرب الاجل های پی در پی 
رسانه ای برای ایران لحاظ می کردند. گرچه این فشارها نتوانست تیم مذاکرات 
ایران را از اصول خود دور کند اما تعلل یک ماه اخیر غرب در مواجهه با خواسته های 

منطقی و مصرح ایران به خوبی طرف تعلل کننده را مشخص می کند. 
این تعلل و ابهام در گفتار و رفتار در حالی به شیوه متداول از سوی مقامات آمریکا 
تبدیل شده که ایران معتقد است برقراری مجدد نظام راستی آزمایی پیشین در 
فعالیت های هسته ای نیازمند عمل کردن طرف های برجامی به تعهدات خود است.
بر اساس تاکید وزیر امور خارجه مذاکره کنندگان هسته ای ایران ذره ای از خطوط 
قرمز نظام تخطی نخواهند کرد و خطوط ترسیم شده رهبر معظم انقلاب در بی اثر 
کردن تحریم ها به موازات ادامه روند مذاکرات، مورد تاکید رئیس جمهور است و وزارت 

امور خارجه با جدیت و اقتدار کامل در این مسیر حرکت می کنند.
ایران  علیه  تکراری  ادعاهای  اتمی،  انرژی  المللی  بین  آژانس  گزارش  گرچه 
مطرح کرده و به مُسکن این روزهای رژیم صهیونیستی تبدیل شده است اما رسانه 
های نزدیک به این نهاد، به صراحت اعلام می کنند که برخلاف خواست تل آویو 
و واشنگتن احتمال صدور قطعنامه علیه ایران در جلسه هفته آینده شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، بسیار اندک بوده و این خود به خوبی نشان دهنده 

سیاسی بودن دو گزارش اخیر این سازمان است. 
جمهوری اسلامی در این دور از مذاکرات در تلاش است تا سایه تهدیدات آژانس را 

به بهانه پرونده پادمانی و ادعاهای متوهمانه رژیم صهیونیستی از سر ایران دور کند.
مذاکرات احیای برجام زمانی به نتیجه خواهد رسید که آژانس و غرب تصمیم 
جدی و اراده راسخ در پایان دادن به تهدید متوهمانه ارجاع پرونده هسته ای ایران به 
شورای امنیت نشان دهند، تحریم ها را با راستی آزمایی لغو کرده و تضمین لازم را به 

ایران درباره عدم عهدشکنی ارائه دهند.

نصری کارشناس ارشد مسائل بین الملل تشریح کرد:

چگونه می توان مذاکرات احیای برجام  را از بن بست کنونی خارج کرد؟ 
که  این  بیان  با  الملل  بین  مسائل  ارشد  کارشناس  یک 
بن بست کنونی مذاکرات احیای برجام به اختلاف طرفین 
بر سر»موضوعات پادمانی« برمی گردد، گفت: برای خروج 
از بن بست کنونی، براساس ماده ۱۷ آژانس بین الملل انرژی 
اتمی ، طرفین مذاکرات می توانند اختلافات تفسیری خود 
را به دیوان بین المللی دادگستری جهت اخذ نظر مشورتی 

ارجاع دهند . 
رضا نصری در گفت وگو با ایسنا در مورد موانع موجود در راه 
حصول احیای برجام و اختلافات پادمانی باقی مانده بین 
طرفین مذاکره کننده که به نوعی این مذاکرات را با بن بست 
روبرو کرده است، اظهار کرد: معتقدم اگر اراده سیاسی وجود 
داشته باشد، راه حل حقوقی برای خروج از بن بست مذاکرات 

نیز در دسترس خواهد بود.
وی تصریح کرد: همانطور که می دانید، بن بست کنونی 
پادمانی«  بر سر »موضوعات  به اختلاف طرفین  مذاکرات 
برمی گردد. حال، اگر با نگاه کلان تری به موضوع نگاه کنیم 
و در چارچوب حقوقی کُلی تری به ریشه اختلاف بپردازیم، 
می شود راهکارهایی از دل متون پایه ای پیدا کرد که مورد 

رضایت طرفین باشد.
نصری  با بیان این که از عبارت »نگاه کلان تر« منظور این 
است که به جای جستجوی راه حل در چارچوب مربوط به 

راه حل  دنبال  در چارچوبی  آژانس،  و  ایران  روابط دوجانبه 
بگردیم که در آن وظایف کُلی  آژانس در رابطه با همه اعضای 
آن تعریف شده است. این کارشناس ارشد مسائل بین الملل 
غربی  طرف  و  آژانس  کرد:  اظهار  موضوع  این  شرح  در 
»فنی«  ماهیتاً  موضوعاتی  پادمانی  موضوعات  معتقدند 
هستند که باید طی یک فرایند مذاکرات فنی میان ایران و 
آژانس حل وفصل شود و ایران معتقد است اختلافات پادمانی 
به عملکرد غالباً »سیاسی« آژانس در حوزه نظارتی برمی گردد 
و باید در وین در چارچوب مذاکرات سیاسی برطرف شود . 
در واقع، هسته اصلی اختلافات به تفسیر متفاوت طرفین 
از اختیارات آژانس در حوزه جمع آوری اطلاعات برای ایفای 
وظایف نظارتی، هویت منابع اطلاعات و شیوه به کارگیری 

اطلاعات مربوط می شود.
وی افزود: به عبارت دقیق تر، اختلاف اصلی آژانس/غرب 
و ایران به تفسیر متفاوت آن ها از مفاد »اساسنامه آژانس« 
ارتباط دارد که اتفاقاً سازوکار حل اختلاف آن نیز در خود 
این اساسنامه تعریف شده است. یعنی در این نگاه کلان، 
متن  تفسیری  اختلاف  یک  اژانس  و  ایران  میان  اختلاف 

اساس نامه است که راه حل آن نیز مشخص است.
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل ادامه داد: در واقع، 
ماده ۱۷ اساس نامه آژانس مقرر می دارد طرفین می توانند 

را  باشند آن  را - چنانچه موفق نشده  اختلافات تفسیری 
طی مذاکره حل وفصل کرده باشند - به دیوان بین المللی 
دادگستری جهت اخذ نظر مشورتی ارجاع دهند، به عبارت 
دیگر، ایران و آژانس می توانند با طرح پرسش و درخواست 
آن  ارتباط  و  آژانس  بیطرفی  مقوله  مورد  در  مشورتی  نظر 
دیوان  عملًا  اطلاعاتی،  منابع  هویت  و  نظارتی  وظایف  با 
بین المللی دادگستری را به عنوان فصل الخطاب اختلاف 
کنونی تعیین کنند. نصری با بیان این که به نظرم بازتعریف 
اختلاف به عنوان یک اختلاف تفسیری اساسنامه و ارائه 
پیشنهاد توسل به ماده ۱۷ برای حل وفصل آن برای ایران 
چند مزیت دارد، افزود : اول اینکه این پیشنهاد برخاسته از 
راهکاری است که خود اساسنامه آژانس درنظر گرفته است 
و صرف طرح این پیشنهاد - یعنی واگذاری داوری نهایی 
ایران  به موضع   - بین المللی  به عالی ترین مرجع قضایی 
توسط  آن  رد  اینکه  ضمن  می بخشد.  حقوقی  مشروعیت 

طرف مقابل ضعف حقوقی موضع آن ها را برملا می سازد.
نصری در این ارتباط ادامه داد: از طرف دیگر  با توجه به 
زمان بَر بودن روند اخذ نظر مشورتی - با اجرای این طرح 
عملًا تا زمان ارائه نظر دادگاه موضوع اختلافات پادمانی تا 
چند سال به حالت تعلیق درخواهد آمد و فرصت کافی برای 
اجرای توافق احیای برجام حاصل خواهد شد. ضمن اینکه 

دولت بایدن نیز - با طرح این نکته نزد مخالفان داخلی که 
راه حل را به عالی ترین مرجع قضایی جهان سپرده است - 
یک راه خروج آبرومندانه از بن بست کنونی پیدا خواهد کرد 

که برایش هزینه سیاسی کم تری خواهد داشت.
 این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در بیان دیگر مزیت 
یک  طرح  دیگر   طرف  از  کرد:  نشان  خاطر  حال  راه  این 
پرسش اساسی از دادگاه در مورد اختیارات، وظایف و عملکرد 
کُلی آژانس بسیاری از کشورها را در صف حامیان موضع ایران 
قرار خواهد داد و مستعد است به یک اصلاح ساختاری کُلی 
در این نهاد بین المللی منتهی شود.  به بیان دیگر، چنانچه 
نظر مشورتی به نفع ایران صادر شود، چه بسا در آینده شاهد 
تغییر رویه و اصلاح فرایندهای فعلی آژانس در حوزه دریافت 
اطلاعات از منابع ثالث و چگونگی به کارگیری آن اطلاعات 
باشیم. اگر رأی به زیان ایران صادر شد نیز ایران نهایتاً در چند 
سال آینده - پس از خرید زمان و بهره مندی از مزایای احیای 
برجام - وادار به پاسخگویی به پرسش هایی خواهد شد که 

پاسخ به آن ها »امروز« از او انتظار می رود.
 این کارشناس ارشد مسایل بین الملل در پایان تاکید کرد: 
در هر حال، توسل به سازوکار حل اختلاف مندرج در ماده 
۱۷ اساس نامه آژانس راهکار قابل تأملی است و جا دارد تیم 

مذاکره کننده این گزینه را نیز مورد بررسی قرار دهد.

عابدینی کارشناس مسائل بین الملل

تغییری در روابط ایران انگلیس با مرگ ملکه ایجاد نخواهد شد

کارشناس مسائل بین الملل گفت: نظام پادشاهی بسیار سنتی بر انگلیس 
حاکم است و با مرگ ملکه و تغییر حاکمیت در این کشور تفاوت ماهوی در روابط 

و مناسبات ایران با انگلیس ایجاد نشده است. 
حسن عابدینی روز شنبه در گفت وگو با ایرنا درباره روابط ایران و انگلیس در ۷۰ 
سال حکومت الیزابت دوم بر این کشور گفت: با مرگ ملکه، تحول خاصی در 

ساختار نظام سیاسی انگلیس اتفاق نیفتاده است که تصور کنیم ممکن است 
موجب تغییر در روابط خارجی این کشور با جمهوری اسلامی ایران شود.

نظام  دارای  انگلیس  اینکه  یادآوری  با  بین الملل  مسائل  کارشناس  این 
پادشاهی سلطنتی و در هفت دهه گذشته سیاست استعمارگرانه خود را در قبال 
کشورهای جهان اعمال کرده است، رفتارهای این کشور در برابر مردم ایران را 
غیرقابل گذشت دانست. عابدینی بیان کرد: انگلستان در قضیه کودتای ۲۸ 
مرداد که اسناد آن هم منتشر شد، دخالت های بسیاری داشته است. همچنین 
در موضوع سرنگونی هواپیمای مسافربری جمهوری اسلامی ایران هم که اسناد 
مربوط آن هم منتشر شده است، دولت بریتانیا از آمریکا می خواهد که مشخص 

کند لندن چه موضعی را در قبال سرنگونی هواپیمای مسافربری اتخاذ کند.
وی با اشاره به نقش انگلیس در جنگ عراق علیه ایران یادآور شد: بریتانیا 
همواره حمایت هایی را در جریان جنگ تحمیلی صدام علیه ایران از رژیم این 
کشور داشت و همواره از این تجاوز حمایت می کرد و همچنین کارشکنی های 

فراوانی نیز در قبال فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران انجام می داد.
کارشناس مسائل بین الملل ادامه داد: حتی فراموش نمی کنیم که در قبال 

فتنه ای که در کشور ایجاد شده بود، سفیر انگلیس در تهران شخصا در ناآرامی ها 
شرکت کرده بود که توسط نیروهای امنیتی دستگیر شد.

عابدینی خاطرنشان کرد: بنابراین نقش انگلیس علیه مردم ایران سابقه بیش 
از ۱۰۰ ساله دارد.   وی عنوان کرد: انگلیس در جریان موضوع ننگین ۲۸ مرداد 
اقدام به سرنگونی دولت ملی ایران کرد و تلاش کرد تا مانع از ملی شدن صنعت 
نفت  شود. همچنین در دوره هایی تلاش کرد که مانع از دستیابی جمهوری 
اسلامی ایران به حقوق هسته ای خود شود. بنابراین انگلیسی ها همواره رفتار 

ضدایرانی داشته اند.  
کارشناس مسائل بین الملل در ارزیابی خود نسبت به تغییر سیاست انگلیس 
در قبال تهران با روی کار آمدن چارلز سوم گفت: تغییری در ساختار نظام 

سیاسی انگلیس پدیدار نشده است.  
عابدینی تصریح کرد: تا دیروز مادر و نخست وزیر جدید انگلیس حاکمیت این 
کشور را در دست داشت و از امروز حاکمیت در دست پسر ملکه است. بنابراین 
می توان گفت نظام پادشاهی بسیار سنتی بر انگلیس حاکم است و تفاوت 

ماهوی در روابط و مناسبات ایران با انگلیس ایجاد نشده است.
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دو نعمت است که ارزش آن ها را 
نمی داند، مگر کسی که آن ها را از دست 

داده باشد : جوانی و تندرستی.
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غرر الحکم و درر الکلم ، ح ۵۷۶۴

پسر و دختر کبری خزعلی در آمریکا زندگی می کند 
مهدی خزعلی  گفت: مهاجرت فرزند کبری خزعلی به کانادا صحت دارد، نه تنها پسر کبری خانم؛ حتی خواهرزاده 
دیگرم، یعنی دختر ایشان نیز سال هاست که در آمریکا زندگی می کند.او افزود: »پسر انیسه خانم هم که در کانادا 
صاحب شرکتی است که در زمینه وی پی ان فعالیت می کند، می دانید که ثبت شرکت در کانادا هزینه ای بیش از صد 
میلیارد ریال دارد.«مهدی خزعلی در ادامه با انتقاد از خواهرش گفت: »مساله من این نیست که چرا این عزیزان یا هر 
هم وطن دیگری به خارج از کشور مهاجرت و زندگی کند، که این حق هر کسی است اما این عزیزان با رانت رفته اند و 
این موفقیت ها را به دست آورده اند. این درست نیست که والدین کسی در ایران موافق فیلترینگ باشد اما او در خارج 
از این در زمینه وی پی ان کار کند. شما نمی توانید موافق حجاب، آن هم نه شال ومانتو که فقط چادر باشید اما فرزندان 

خود را بفرستید در جایی که حجاب آزاد است، زندگی کنند.«
 

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در بیست و چهار ساعت منتهی به نوزدهم شهریورماه جاری، یک نفر براثر 
ابتلا به کرونا جان خود را از دست داد. به گزارش روز شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری 
در این خصوص بیان داشت: در مدت یاد شده ۱۵ نفر با علایم بیماری، بستری شدند.وی اضافه کرد: هم اکنون 
۲۵ بیمار قطعی و ۶۳ بیمار مشکوک به بیماری کرونا در مراکز درمانی قم بستری هستند، همچنین حال ۱۷ بیمار 
مبتلا به کرونا در قم وخیم است.وی با بیان اینکه از ۷۹ تست روزانه کرونا ۶ مورد مثبت بوده است، گفت: یک میلیون 
و ۹۳۶ هزار و ۳۷۶ دُز واکسن تاکنون در استان قم تزریق شده است .استان قم که از روز جمعه ۱۵ مردادماه جاری در 
وضعیت قرمز کرونایی و ۲۱ مردادماه در وضعیت نارنجی قرار گرفته بود، با اعلام وزارت بهداشت از روز جمعه چهارم 

شهریورماه به زرد تغییر رنگ داد.

یازدهمین اهدای عضو امسال در قم 
محمد صالح سیف نوجوان چهارده ساله یازدهمین بیمار مرگ مغزی امسال در قم است که اعضای بدنش با رضایت 
خانواده به بیماران نیازمند اهدا می شود.به گزارش خبرگزاری صدا و سیما؛ مرکز قم،این نوجوان براثر تصادف در 
اتوبان اراک سلفچگان مرگ مغزی شد و تلاش های تیم پزشکی بیمارستان امام رضا علیه السلام برای نجات وی 
نتیجه ای نداشت.تیم دانشگاه علوم پزشکی قم مرگ مغزی این نوجوان را تایید کردند.پیکر این نوجوان به بیمارستان 
تهران اعزام می شود تا بعد از تایید علوم پزشکی تهران ارگان های حیاتی وی به بیماران نیازمندپیوند شود.سال گذشته 

هم ۱۴ بیمار مرگ مغزی از قم به تهران اعزام شدند تا نجات بخش حداقل ۳۰ نفر از هموطنانمان باشند.

تکذیب تذکر رئیسی به ضرغامی 
 در پی ادعای معاون ستاد امر به معروف و نهی از منکر مبنی بر تذکر رئیس جمهوری به وزیر میراث  فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی، خبرنگار ما کسب اطلاع کرد که این موضوع صحت نداشته و چنین تذکری از سوی 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی، ریاست جمهوری به مهندس عزت الله ضرغامی داده نشده است.در همین زمینه، دبیر 
شورای امر به معروف و نهی از منکر وزارت میراث  فرهنگی با بیان این که رئیس شورای امر به معروف و نهی از منکر این 
وزارتخانه، دی ماه سال گذشته معرفی شده بود، گفت: هیچ یک از جلسات برگزار شده این شورا تشریفاتی نبوده اند.
مهدی متولی در عین حال گفت: مقدمات معرفی دبیر و اعضای شورای امر به معروف و نهی از منکر این وزارتخانه به 

ستاد مرکزی در حال انجام است.

واکنش دفتر لاریجانی به انتشار یک شایعه 
دفتر علی لاریجانی به انتشار شایعه انتصابش به عنوان رییس هیئت عالی حل اختلاف و تنظیم روابط قوا واکنش 
نشان داد. پیگیری های خبرنگار ما از دفتر علی لاریجانی حاکی از آن است که منبع این خبر موثق نیست و صرفاً در 
فضای مجازی و کانال های خبری پخش شده است. دفتر وی نفیاً و اثباتاً این خبر را نه تایید کرد و نه تکذیب و انتشار 
آن را »شیطنت رسانه ای« دانست. پیش از این برخی منابع از انتصاب علی لاریجانی، نماینده سابق قم و رئیس سابق 

مجلس شورای اسلامی به ریاست هیئت عالی حل اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه خبر داده بودند. 

واکنش استاندار هرمزگان به شایعه وزیر شدنش
استاندار هرمزگان گفت: برنامه ای برای رفتن از هرمزگان ندارم. مهدی دوستی استانداری هرمزگان امروز به برخی 
شایعه ها درباره مطرح شدن نامش به عنوان گزینه احتمالی وزیر راه و شهرسازی واکنش داد. وی گفت: برنامه ای برای 
رفتن از هرمزگان ندارم و وزیر شدنم صحت ندارد و اطلاعی نیز از آن ندارم. مهدی دوستی همچنین خاطرنشان کرد: 

برای هرمزگان برنامه های بلندمدتی دارم و حتی خانواده خود را نیز در این استان ساکن کرده ام.

معاون رئیس جمهور: رئیسی اجازه افزایش قیمت بنزین را نمی دهد
صولت مرتضوی، معاون اجرایی رییس جمهور در رابطه با شایعه گرانی بنزین گفت: تحت هیچ شرایطی آقای رئیس 
جمهور اجازه افرایش قیمت بنزین را نخواهد داد. همچنین رییس جمهور در رابطه با قیمت سایر اقلام هم تاکید دارند 

تا پایان سال افزایش قیمتی صورت نگیرد.

معاون کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:
پایگاه های شورعاطفه ها آماده جمع آوری کمک های مردمی 
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: امسال نیز همانند 
سال های گذشته پایگاه هایی درسطح شهر برای جمع آوری کمک های نقدی و غیرنقدی مردم به شور 

عاطفه ها تعیین شده است. 
عباس جوشقانیان درگفت وگویی افزود: هفت هزار و ۳۰۰ دانش آموز و دانشجو تحت پوشش کمیته 
امداد هستند و همه ساله با هدف تامین هزینه تحصیلی و لباس این مددجویان شور عاطفه ها برگزار 

می شود.
وی اضافه کرد: شور عاطفه ها در ۲ مرحله از ۱۹ تا  ۲۵ شهریورماه است به صورت عمومی در اطراف 
حرم حضرت معصومه)س(، چهارراه های اصلی شهر و سطح معابر و میادین برگزار می شود که در این 

راستا پنج پایگاه آماده جمع آوری کمک های مردمی است.
به گفته وی، برگزاری شور عاطفه ها در جمعه آخر شهریورماه نیز در ستادهای نماز جمعه پیش بینی 

شده است.
جوشقانیان بیان کرد: شور عاطفه ها از ۹ تا ۱۴ مهرماه نیز در سطح مدارس ویژه دانش آموزان و 

فرهنگیان با همکاری آموزش و پروش برگزار می شود
به گفته وی، کمک های جمع آوری شده بین دانش آموزان تحت پوشش و محرومان و آسیب پذیران 

مدارس برای کمک به خرید بسته آموزشی و نوشت افزار هزینه می شود.
وی بیان کرد: شهروندان می توانند برای مشارکت در شور عاطفه ها کمک های نقدی خود را به شماره 
کارت ۶۰۳۷۹۹۷۹۵۰۱۶۶۰۷۵ و یا با کد دستوری ستاره ۸۸۷۷ ستاره ۰۲۵ ستاره ۱ مربع،  واریز 

کنند.
 

معاون استاندار قم مطرح کرد؛

بسیج تمام امکانات برای پذیرایی از زائران اربعین
جانشین ستاد اربعین استان قم با اشاره به مسدود شدن مرزهای غربی جهت اعزام زائران اربعین، از 
افزایش آمار اسکان و اقامت زائران در شهر قم خبر داد و تصریح کرد: پیش بینی های لازم در این زمینه 
صورت گرفته و بنا بر تصمیمات اتخاذ شده با هماهنگی استاندار قم، تمامی امکانات استان متناسب با 

نیازها، افرایش پیدا کرده و به خدمت گرفته خواهد شد. 
ابوالقاسم مقیمی با ارائه آخرین آمار اسکان زائران در ستاد مردمی اربعین استان قم اظهار داشت: در 
یک هفته گذشته از یازدهم شهریور ماه جاری تا امروز۱۷۱۲۱ نفر از زائران در مسجد مقدس جمکران 

دیگر اماکن اقامتی ستاد مردمی اربعین استان اسکان داده  شده اند. 
مقیمی افزود: از این تعداد با تفکیک، ۱۰۴۷۰ نفر آقا، ۶۶۵۱ نفر خانم بوده  که ۱۶۳۸۹ نفر ایرانی 
و ۷۳۲ نفر زائران غیرایرانی می باشند، که البته اضافه بر این آمار ۳۰ موکب، مسجد و حسینیه نیز به 
طور جداگانه به زائران خدمات اسکان و دیگر نیازهای ضروری را ارائه می نمایند.  جانشین ستاد اربعین 
استان قم با اشاره به مسدود شدن مرزهای غربی جهت اعزام زائران اربعین، از افزایش اسکان و اقامت 
زائران در شهر قم خبر داد و تصریح کرد: پیش بینی های لازم در این زمینه صورت گرفته و بنا بر دستور 

استاندار ، تمامی امکانات استان متناسب با نیازها به خدمت گرفته خواهد شد.

مسئول کمیته تبلیغ موکب بانوان فاطمی خبرداد:
فعالیت ۴۰۰ طلبه خواهر در مسیر پیاده روی نجف به کربلا 

مسئول کمیته تبلیغ موکب بانوان فاطمی از فعالیت نزدیک به ۴۰۰ طلبه و مبلغه خواهر در مسیر 
پیاده روی اربعین حسینی خبر داد. 

خانم ماندانا جلالی به تشریح فعالیت های طلاب مبلغه در مسیر پیاده روی اربعین از مسیر نجف به 
کربلا پرداخت و اظهار کرد: نزدیک به ۴۰۰ طلبه و مبلغه خواهر در مسیر پیاده روی اربعین حسینی 

مشغول به فعالیت تبلیغی خواهند بود.
وی با اشاره به برپایی موکب بانوان فاطمی در عمود ۱۲۲۲ مسیر نجف به کربلا، افزود: یکی از فعالیت 
های موکب بحث تبلیغ چهره به چهره و سرکشی به مواکب مختلف به ویژه مواکب عراقی و تقدیر از 

بانوان و فرزندان است که در این راستا مبلغان خواهر به فعالیت مشغول هستند.
مدیرکل تبلیغ حوزه های علمیه خواهران ادامه داد: طلاب خواهر در مسیر پیاده روی اربعین به تیم 
های ۵ نفره تقسیم شده اند که در هر تیم متخصص ارتباط چهره به چهره با کودک، طلبه زباندان، طلبه 

مستندساز و تجربه نگار و پاسخگو به مسائل شرعی وجود دارد.

ایمان / گفت و گو / روح اله کرمانی 
اشاره :

۸۵ درصد طبیعت ایران دارای اقلیمی خشک و فراخشک بوده و 
بیش از ۷۰ درصد مناطق ایران بارش سالانه ای کمتر از 2۰۰ میلی 
متر دارند. این یعنی ایران با یک هیدرولوژی سخت ناشی از توزیع 
نامتناسب زمانی و مکانی بارندگی روبرو بوده است.. بهره برداری 
بی رویه و ناپایدار از منابع آبی درچندین دهه گذشته منابع آب کشور 
را دروضعیت بسیارشکننده ای قرارداده و تداوم این شرایط موجب 
شده که پیامدهای گسترده پیدا و پنهان اقتصادی، اجتماعی و 
زیست محیطی بحران آب هرروزآشکارتر شود. از پیامدهای زیست 
محیطی مشهود و آشکار بحران آب می توان به زوال اکوسیستم های 
آبی ازجمله کم شدن آب دریاچه ها، تالاب ها، کاهش آبدهی رودخانه 
و پایین رفتن سطح آب زیرزمینی، خشك شدن قنات ها، چشمه ها 
آب،  کیفیت  تنزل  وابسته،  زیست بوم های  ،زوال  آب،  چاه های  و 
نشست زمین، شوری اراضی و بیابان زایی و توسعه بیابان ها اشاره 

کرد. 
قم  استان  بویژه  ایران  آب  منابع  بیشتروضعیت  بررسی  برای 
ومشکلات و راهکارهای که در زمینه تامین و توزیع کیفی آب شرب 
وجود دارد،خبرنگارما به سراغ مهندس سید حسن رضوی رفته که 
از مدیران سابق وبا تجربه وزارت نیرو درحوزه آب  ودرسوابق کاری 
وی مدیرعاملی شرکت  آب و فاضلاب  و آب منطقه ای استان قم 
ومدیرعاملی شرکت آب منطقه ای تهران وشرکت توسعه منابع آب 
و نیروی ایران  وجود دارد. وی باتوجه به سمت های استانی و ملی 
که در حوزه آب داشته است تسلط کاملی برمشکلات این حوزه 
داردوراهکارهایی نیزبرای برون رفت از شرایطی که استان قم درآن 

قرارگرفته دارد.
وی معتقد است مشکل کیفیت آب شرب قم بیشترمدیریتی 
دزاست،  ازسرشاخه های  قم  استان  سهم  تخصیص  عدم  وبعلت 
چرا که این استان به لحاظ  حجم مخازن ذخیره دروضعیت خوبی 
نداریم.به  شرب  آب  بحران  وجه  هیچ  به  استان  ودراین  قراردارد 
نظربنده حق مردم استان قم دربرخورداری ازآب  باکیفیت تضییع 
شده است ومسئولان استان به جد باید به دنبال احقاق این حق 
از سرشاخه های دزبا عنایت ویژه  انتقال آب  پروژه  باشند چرا که 
مقام معظم رهبری و صرف اعتبارات زیاد برای برخورداری از آب 
شیرین و با کیفیت اجرا شد و شرایط فعلی کیفی آب شرب قم به 
هیچ وجه قابل قبول نیست وادامه این روند موجب ازبین رفتن 
انتقال  خطوط  و  خانه  تصفیه  ازجمله  شده  ایجاد  زیرساخت های 
وارد  المال  بیت  به  سنگینی   خسارت  می شودونهایت  وغیره 
مسئولان  و  قم  محترم  نمایندگان  که  دارد  تاکید  می شود.رضوی 
استانی می توانند با درخواست نشست با وزیرنیرو و بیان ادله خود 
مشکل را رفع نمایند و کام مردم قم راشیرین نمایند.وی با انتقاد 
ازعدم تخیصص حق آبه های کشاورزی قم ازسد 15 خرداد می گوید 
مسئولان استان باید به دنبال تخصیص این حق آبه  باشند ،چرا که با 
وجود از بین رفتن کشاورزی درحریم رودخانه قمرود می توان  ازاین 
سهم آب دربخش کشت های گلخانه ای و بخش صنعت در پهنه  

نیزارو شهرک صنعتی سلفچگان استفاده نمود. 
درادامه مشروح گفت و گوی  خبرنگارروزنامه ایمان با مهندس سیدحسن 

رضوی را می خوانید:
ایجاد شبکه توزیع  آب  به شکل مدرن درشهر قم و کشورازچه 

زمانی آغاز شد ؟
وضعیت شبکه توزیع آب درشهرقم مانند تمام شهرهای دیگرکشورفرازو 
فرود زیادی داشته است و تقریبا می توان گفت که شبکه آبرسانی مدرن 
درشهرقم شامل زدن چاهها، سیستم لوله کشی وداشتن مخازن همانند 
شهر تهران ازاواخردهه  30 واوایل دهه  40شروع شده است حتی بحث 
طرح انتقال آب ازسرشاخه های دزکه برای تامین آب شرب قم بوده ازهمان 

دوران شروع شده است .
و  آب  زیرساخت های  ،شوشتروآبادان  اصفهان  مانند  شهرهایی  تنها 
یانیازشهرهاودسترسی  خارجی  حضورنیروهای  درغالب  آنها  فاضلاب 
فاضلاب  شبکه  است.درزمینه  درکشورزودترایجادشده  بیشترمنابع 
کشورجلوتراست،هرچند  شهرهای  ازهمه  ازدودهه  بیش  شهراصفهان 
درشهرقم هم با زیرساخت های پیشرفته  ای که در حوزه  آب وفاضلاب ایجاد 

شده است به لحاظ زیرساختی از شهرهای پیشروکشوردراین زمینه است .
بزرگ  مشاورین  مطالعات  تمام  که  است  این  دارد  وجود  که  واقعیتی 
آمریکایی، انگلیسی و فرانسوی دردهه 30 منجربه این نتیجه شد که برای 
یک دوره پنجاه ساله برای شهرهای بزرگ  ایران برنامه  تامین و توزیع آب 
تدوین وطراحی شود.ودر راستای همین طرح ها استخوان بندی ایجاد 
شبکه مدرن آب درشهرقم ازسال 1340 با پنجاه و دو کیلومتر لوله گذاری 
اصلی و دو مخزن درمیدان مطهری وفلکه نکویی وحفر4حلقه چاه در 

بستررودخانه  ایجاد شد .
اجرای سه طرح آب رسانی به شهر قم بعداز انقلاب

برای رفع مشکل کم آبی درشهر قم تاکنون چه طرح های اجرا 
شده است ؟

مقطع  درسه  اسلامی  دربعدازانقلاب  قم  شهر  به  رسانی  آب  طرح 

سد 15  احداث  مدت  میان  آباد،  علی  ازچاهای  آب  انتقال  اضطراری 
خردادو بلند مدت وطرح جامع انتقال آب ازسرشاخه ای دزبود.این شهر به 
نسبت سایر کلانشهرها ازنظرسازه ای واحداث زیرساخت ها پیشرفته حوزه 
آب شرایط به مراتب بهتری دارد مشکل زیرساختی برای تامین آب شرب 

قم وجود ندارد.
متاسفانه با همه زیرساخت های که در قم ایجاد شده است سد 15 
شرب،  وسهم  ندارد  ابلاغی  تخصیص  که  کشوراست  سد  تنها  خرداد 
صعنت وکشاورزی ازآبی که هرسال پشت سد جمع می شود مشخص 
نشده است وصرفا در 5 سال گذشته وزارت نیروبرای بخش شرب برای 
مدیریت اجتماعی موضوع تخصیص ابلاغ کرده است وهمچنین هر 
شش ماه یکبارهم رها سازی زیست محیطی برای استفاده کشاورزی 
انجام داده است، این درحالی است که سهم کشاورزان قمی از سد 15 
خرداد60میلیون متر معکب است که وزارت نیرو تاکنون هیچ وقت این 
سهم را تخصیص نداده است .هرچند که مسئولان قم  نیزاین موضوع را 
مطالبه نکرده اند ولی پیگیری جدی نشده است  و به فراموشی سپرده 
شده است.این موضوع باید جدی پی گیری شودو ازآنجا که کشاورزی قم 
تاحدود زیادی ازبین رفته است باید تغییر کاربری گرفته شود تا این سهم  
به بخش صنعت قم اختصاص یابد ودرهمین محدوده منطقه ویژه و شهرک 
صنعتی سلفچگان ، پهنه صنعتی نیزار، باغات دوطرف رود خانه قمرود 
را داریم و درکنار آن میتوان این آب را به صنعت گلخانه که پر بازده است 
اختصاص داد تا بخش های اقتصادی استان ازاین ظرفیت بهره مند شوند 

هرچند تاکنون برنامه ای این خصوص دیده نشده است.
شاهد بی برنامه دربخش تخصیص آب شرب به شهرقم هستیم

چرا درسهم استان قم از سرشاخه های دزکامل تخیصص داده 
نمی شود؟

برنامه گی  بی  متاسفانه دربخش تخصیص آب شرب قم هم شاهد 
هستیم چرا که درزمان کلنگ زنی پروژه انتقال آب از سرشاخه های 330 
میلیون مترمکعب تخصیص برای قم درنظرگرفته شد، بعد این تخصیص 
به 230میلیون مترمکعب برای دوشهرقم وکاشان کاهش یافت و بعد که 
سیمای طرح تغییرکرد این تخصیص به 181 میلیون متر معکب کاهش 
یافت وکاشان حذف بجای  آن وهشت شه درمسیر شامل  گلپایگان ، 
خمین ،محلات ، دلیجان ، نیمور، ساوه ، سلفچگان ، پردیسان اضافه شد .
متاسفانه با گذشت 12 ،13 سال هیچ دخل و تصرفی درتخصیص230 
است،همچنین  نیامده  بوجود  برداری  بهره  زمان  مترمکعبی  میلیون 
50میلیون مترمعکب ازتخصیص سرشاخه های دزنیزکسرشده است وبه 
سمت تامین از منابع خود حوزه شفیت داده شده است. تاآنجا که بنده 
مطلع هستم تاکنون هیچ مسئولی نیزپیگیرافزایش تخصیص نبوده است 
،این درحالی است که جمعیت استان قم با توجه به مهاجر پذیر بودن  طی 
این مدت حداقل 400 هزارافزایش یافته است ومی بایست هر10سال 
یکبار درمیزان تخصیص بازنگری شود و براساس شرایط جدید میزان 

تخصیص افزایش یابد.
برای استانی مانند قم درکنارکمیت آب شرب باید به کیفیت آب هم 
توجه شود ،ما در5 سال  بهره برداری از پروژه سرشاخه های دز با شرکت 
منابع آب ایران برروی  توزیع شبکه  بیش ازEc1000 به لحاظ  کیفی به 
توافق رسیدیم ودرهمان ایام ما درمناطقی چون پردیسان، شهرک قدس 
و بلوارشهید کریمی آب با Ec400 توزیع می کردیم ودربرخی مناطق هم 
با Ec2500 توزیع می شد،با رفع نقص شبکه مقررشد که آب یکسان با 

Ec1000 درهمه نقاط شهر قم توزیع شود.
برخی به دنبال حذف موضوع کیفیت ازآب شرب قم هستند!

شدت  به  شهرقم  آب  کیفیت  گذشته  دردوسال  اینکه  دلیل 
کاهش یافته است که نارضایتی مردم را به همراه داشته چیست؟

دردوسال گذشته وزارت نیرودستورالعمل من درآوردی ازخود صادرکرده 
است مبنی براینکه بحث کیفیت را کنار گذاشته وصرفا به کمیت مخازن و 
سدها توجه کرده است ودرهمین بحث هم درخصوص قم اشتباه کرده 
اند چرا که با وجود کاهش بارندگی حجم مخازن آب قم به نسبت سال 
قبل که آن هم سال خشکی بوده است 20درصد کاهش یافته است ولی 
ورودی آب به پشت تصفیه خانه بیش از 40درصد کاهش داشته است و 
این کاهش موجب افزایش شوری آب قم شده است که موجب نارضایتی 

مردم این شهر شده است.
دلیل این کارهم تفسیربه رای است که درشرکت منابع آب ایران می شود 
وافرادی که تسلط کافی ندارند  تصمیماتی می گیرندکه موجب نارضایتی  
مردم یک استان می شود.درکنارآن مسئولان قم شاید به علت بی اطلاعی 
این موضوع را پذیرفته اند واعتراضی آنچنانی هم نمی کنند،دراین خصوص 
حق مردم تضییع شده است این درحالی است که مدیران شرکت منابع 
آب ایران به موضوع واقف هستند واما چون اعتراضی نشده است دنبال 
حذف موضوع کیفیت آب شرب قم هستند که با تدبیر باید مانع تحقق این 

امر شد.
استان قم با بحران آب شرب مواجه نیست

راهکارشما برای رفع مشکل کیفیت آب قم بویژه درفصول گرم 
سال چیست؟

برای این منظور می بایست درفصول پاییز، زمستان و بهار که مصرف آب 
کمتراست 20میلیون مترمعکب آب سرشاخه های دز با Ec1000 درپشت 
سد 15 خرداد ذخیره شود و درتابستان و خشکسالی به کمک تامین آب 

مردم قم بیاید و بدون تغییر کیفیت مورد استفاده قرارگیرد.در حال حاضر 
این  موضوع ازمعادله کیفی شرب حذف شده است واگراین کار صورت 
گیرد با توجه به زیرساخت هایی که به لحاظ تصفیه خانه و دو خط انتقال 
وجود دارد استان قم تا 10سال آینده مشکلی در زمینه تامین و توزیع 
آب شرب با کیفیت نخواهدداشت ودرزمینه تصفیه خانه نیز استان قم با 
زیرساخت های ایجاد شده تا سال 1450 مشکلی نخواهد داشت .این 
کاررا بنده در5سال اول بهره برداری ازپروژه سرشاخه های دزانجام دادیم 
وآب با کیفیتی درفصل تابستان در اخیتارمردم قم قراردادیم،این کارشدنی 

است و فقط پی گیری مسئولان و نمایندگان مردم قم را می طلبد.
پروژه انتقال آب از سرشاخه های دزبه استان قم با حمایت ودستورمستقیم 
رهبر معظم انقلاب مبنی بر تزریق اعتبار از محل صندوق توسعه ملی و 
همچنین حمایت های تمام روسای جمهوروقت در زمان اجرای این پروژه 
با هزینه های زیاد برای ایجاد زیرساخت ها با هدف شیرین شدن کام مردم 
قم صورت گرفته است اگر این زیرساخت ها و امکانات مورد استفاده 
قرارنگیرد به مرور دچار فرسایش و خرابی می شود. متاسفانه درشرایط 
فعلی بیشترموضوع کمی آب مورد توجه وزارت نیرو قرارگرفته است وبایک 
بی درایتی بحث کیفیت کنارگذاشته شده است و این کارمصداق تضییع 

حق مردم قم وبیت المال است .
برای رفع مشکل کیفیت آب قم نمایندگان محترم قم باید درخواست 
جلسه با وزیر نیروداشته باشند و با تعیین وقت مدیران حوزه آب استان را که 
براین مسائل واقف هستند همراه خود ببرند  تا دلایل و نظرات کارشناسی  
خود را بیان نمایند نسبت به بروزسانی تخصیص استان قم حداقل تا افق 

1420 با وزارت نیرو توافق نمایند.
با  آب  مترمعکب  30میلیون  20تا  ذخیره  با  آب  کیفیت  مشکل 
رفع  پاییز  و  بهار،تابستان  درفصول  خرداد   15 سد  Ec1000درپشت 
ازکلانشهرها  ازبسیاری  قم  آب  حوزه  زیرساخت  که  می شود،چرا 
میلیون   130 قم  دراستان  آب  ذخیره  حجم  و  تراست  بهترومطلوب 
مترمعکب است که به لحاظ جمعیت وضعیتی بهتری نسبت به استان 

تهران دارد واستان قم با بحران آب شرب مواجه نیست.
ازداشته های منابع آبی قم به درستی استفاده نمی شود

برای استفاده بهینه از منابع آبی استان قم چه باید کرد؟
است  نشده  استفاده  درستی  به  قم  آبی  منابع  ازداشته های  تاکنون 
ودرراستای استفاده بهینه ازمنابع آبی باید 3 سد کوچری ، گلپایگان و15 
خرداد با نگاه تامین آب شرب با کیفت با هم لینک شوند و مدیریت واحد 
آن هم به استان قم واگذارشود، چرا که با مدیریت چندگانه نمی توان به 
نتایج مطلوب دست یافت.در خصوص تامین آب مسکن های جدیدی 
که قراراست در استان ساخته شود باید گفت ظرفیت منابع آب شرب قم 
برای تامین آب این واحدهای مسکونی جوابگواست چرا دراستان قم 180 
میلیون متر معکب آب درمخازن وجود داردو امکان ذخیره 500 میلیون 
مترمعکب هم دراستان وجود دارد که اگراجازه داده شود در سالهای پرآبی 
و فصول پاییز، زمستان ، بهارازمحل سرریز ویا سهمیه تخصیصی این 
مخازن آب گیری شودحداقل 3سال تامین آب خواهد شدومشکلی در 

زمینه تامین و توزیع آب نخواهیم داشت.
در اجرای فازجامع و اضطراری ازبرنامه عقب هستیم 

بویژه  کشور  شهر های  از  بسیاری  اخیر  درسال های  چرا 
کلانشهر ها با بحران کمبود آب مواجه شده اند؟

بینی های  پیش  با   30 دردهه  انجام  ریزی های  وبرنامه  مطالعات  با 
آینده  در50سال  زیارتی  و  بزرگ  شهرهای  جمعیت  وافزایش  گسترش 
طرح های درغالب فازیک ،میان مدت و بلند مدت واضطراری به مرحله 
اجرا درآمد منجر به این شد که تا پایان دهه 90 شاهد کمترین تنش و 
کمبود آب درشهرهای ایران باشیم .ولی از آنجا که دراجرای فاز جامع و 
اضطراری 10 تا 15 ساله از برنامه عقب هستیم امروز شاهد بحران آب 
دربرخی کلانشهرهای ایران ازجمله همدان و شهرکرد وغیره هستیم.دلیل 
آن هم این است که در دهه 80 و 90می بایست برای 50سال آینده برنامه 
ریزی می کردیم فرصت کافی داشتیم که طی یک برنامه زمان بندی شده 
طرح ها را تکمیل و به بهره برداری می رساندیم به عبارت دیگردولتمردان 
به برنامه های توسعه ای توجه نکرده اندوپروژه ها درمدت مقرربه بهره 
شهری  برخی  آبی  کم  مشکلات  عمده  بخش  است،  نرسیده  برداری 
کشوربه این موضوع برمی گردد.درحال حاضردولتمردان به این امر واقف 
شده اند و باید بایک برنامه ریزی منظم واختصاص اعتبارات لازم زمان 
اجرای پروژه ها را کاهش دهند و به فوریت به مرحله بهره برداری برسانند 
چرا درکه درصورت به نتیجه نرسیدن طرح ها با توجه به افزایش دما در نیم 
کره شمالی بخصوص خاورمیانه وایران خاصه مرکز کشور باافزایش گرما و 
کاهش بارندگی ووقوع باران های سیل آسا مواجه خواهیم شد که شرایط 
سختی را به لحاظ تامین و توزیع آب به وجود خواهد آمد. در حوزه اجرای 
طرح های حوزه آب یک عقب ماندگی تاریخی 10تا 15 ساله داریم که باید 

در کوتاه مدت جبران شود.
مدیریت منابع آب باید مجدد حوزه ای شود

با استانی شدن مدیریت منابع آبی شاهد عدم تخیصص حق 
امر موجب  این  و زیستی محیطی هستیم که  آبه های کشاورزی 
گسترش خشکی شهرهای انتهای حوزه آبریزشده است،راهکار 

شما برای رفع این مشکل چیست ؟
بعد ازاستانی شدن ادارات آب هراستان خودش تصمیم می گیرد مثلا 
آب  مدیریت  وازسال 1385  شد  درسال 1375استان  قم  که  زمانی  از 
استانی می شود یک قطره آب از سد ساوه به قم اختصاص نداده اند تا 
اینکه درسال1398 سیلاب حوزه  میانی دست مارسید. این وضعیت برای 
کل کشور هم صادق است چرا باوجود دستوررییس جمهور و پی گیری 
وزیر نیرو مبنی براختصاص حق آبه دریاچه اورمیه  و برخی نقاط دیگر 
کشور بصورت  مقطعی این کارانجام شد ،چرا که با شرایط خشکسالی 
بسیارسنگینی که با آن مواجه  هستیم هیچ استانی اجازه خروج آب 
ازمحدودو جغرافیای خود نمی دهد چرا که اگر حق آبه های کشاورزی و 
زیست محیطی را اختصاص دهد استان خودش دچار مشکل می شودو 
درمجموع با این شرایط رهاسازی حق آبه ها در کشور موفق نبوده است.
برای مثل استانهای قم، یزدوکرمان که درانتهای حوزه آبریزقرارداشته اند 
ببیشترین خسارت را دیده اند چرا که استانهای بالا دست آب را برمی دارند 

وچیزی عاید استانهای پایین دست نمی شود.
کشاورزی  و  محیطی  زیست  آب های  حق  تامین  مشکل  رفع  برای 
می بایست مدیریت حوزه ای منابع آب همانند قبل سال 1385 راه اندازی 
شود ومدیریت تمام سدهای موجود دریک حوزه آبریزبه یک شرکت آب 
منطقه ای واگذار شود وکل حوزه را اعم ازبالادست وپایین دست یکسان 
ببیند وسهم آنها را اختصاص دهدو قانون سال 1384 مجلس که آب را 
استانی کرد اصلاح و حوزه ای شودو مدیریت حوزه ای به شکل سال84 
شکل گیردو 9 حوزه ایجادشود.درحال حاضرمدیریت این بخش با شرکت 
منابع آب ایران که بیشترستادی است وآنها در مواقع بحران ورود پیدا 
می کنند واین کافی نیست چراکه موضوع مدیریت آب یک کارروزمره 
نیست و باید حداقل برای 30 سال آینده برنامه داشت تا بتوان منابع آب را 

به درستی مدیریت واز وقوع بحران جلوگیری کرد.

در گفت و گوی » ایمان« با مهندس سید حسن رضوی مطرح شد؛

راهکارهای برون رفت شهرقم ازمشکل کیفیت آب 


